
Vpovorki skozi Skofjo Loko so se minulo soboto občanom predstavili člani športne sekcije domačega AMD, ki bodisi v različnih vrstah avtomobilov bodisi na jeklenih konjičkih uspešno zasto
pajo barve kluba v Jugoslaviji in v tujini. — Foto: F. Perdan ' ' 
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List izhaja od oktobra 1947 kot tednik, 
od januarja 1958 kot poltednik, od janu
arja 1960 trikrat tedensko, od januarja 
1964 kot poltednik ob sredah in sobotah, 
od julija 1974 pa ob torkih in petkih. 

Z A G O R E N J S K O 

Poleg stanovanj 
Stran: ^di trgovine, 

sole... 

povabilo Združenega podjetja Iskra je bila v petek popoldne na obisku v 
Iskrini-tovarni Telekomunikacij na Laborah delegacija republike Bosne in 
Hercegovine. Generalni direktor Železniškega transportnega podjetja Sara
jevo Nikola Filipovie, guverrer narodne banke Bosne in Hercegovine Izet 
Zubovič in drugi so si najprej ogledali tovarno, nato pa so se pogovarjali o 
*.odelovnvjv Iskre pri modernizaciji železniškega omrežja v Bosni in Herce
govini. Na sliki: Gostje iz Bosne in Hercegovine so si s predstavniki Iskre 
najprej ogledali tovarno na Laborah. — A. Z. — Foto: F. Perdan 

Bodo zelenice 
ozelenele? 

Hazard na cesti 

^ Petek zvečer je bila v kinu Center Kranj in istočasno v Ljubljani premiera 
n<>vega slovenskega barvnega celovečernega filma Strah. Po predlogi pisa-
*evQ Andreja Hiengaje napisal scenarij in film režiral Matjaž Klopčič. Film 
J* prikaz propada meščanske družbe konec preteklega stoletja in se godi v 
tokratni provincijski Ljubljani. Premiersko občinstvo je film dokaj hladno 
sprejelo, vprašanje pa je seveda, če to tudi zasluži. V filmu igrajo Ljuba 
'adie. Milena Zupančič, Milena Dravič, Neda Spasojević, Polde Bibič in 
df'ugi. V Kranju so se občinstvu predstavili le trije ustvarjalci filma: režiser 
Matjaž Klopčič, igralec Dare Ulaga in scenograf ing. Niko Matulj. - Foto: 
F- Perdan 

Starš i se vse premalo zavedajo, 
da je varnost naš ih otrok, 
predvsem tistih do sedmega leta 
i n morda še kako leto več v 
največji meri odvisna od njih 
samih. Premajhen je še odstotek 
otrok, k i se s prometno vzgojo 
spoznajo že v vrtcu in potem s 
pomočjo navodil s ta r šev sami 
samostojno premagujejo promet
ne težave na poti v šolo. Otroci , 
k i ne hodijo v vrtec, pa so pri 
prometni vzgoji odvisni edinole 
od s t a r š e v ; nekaj znanja dobe še 
v mali šoli. 

V predšolsk i dobi in takrat ko 
vstopi otrok v šolo, pa so za 
njegovo prometno varnost odgo
vorni izključno s ta rš i . Še vse 
premalo se zavedamo, kako 
zlahka in na zelo nazoren nač in 
učimo otroka pravi l gibanja v 
prometu, če se teh pravi l sami 
držimo. P r i vsakem prečkan ju 
ceste opozorimo otroka, kaj 
delamo, kam se ozremo, kaj je 
prehod za pešce, kaj je semafor. 
Pr ikaž imo že v zgodnjih letih 
otroku ta pravi la kot zanimivo 

j u b i l e j n a 
m e s a n i č a 

l*Li7̂ fe L. 
pohotne skupščine Občinske gasilske zveze Kranj, h 
Minorni članic - Foto: F. Perdan 

igrico s takimi in takimi pravi l i , 
pa bo rad posnemal odrasle. 
Nemara bomo še sami presene
čeni, ko nas bo otrok opomnil, 
da nepravilno p rečkamo cesto, 
če ne hodimo po »zebri«. 

Otrok ne pozna nevarnosti na 
cesti, včas ih pa se tudi odrasli 
obnaša jo prav enako. Čeprav se 
zadnje čase prometna varnost 
izboljšuje, statistika beleži manj 
nesreč in telesnih poškodb, tudi 
smrtnih, pa je vendarle na 
cestah še precej tak ih »izzival
cev« nezgod. P r i tem misl im 
predvsem na s ta r še , k i vozijo v 
avtomobil ih otroke tako, da 
nekaterim vstajajo lasje pokon
ci . Niso redki vozniki , k i dovolijo 
večjemu otroku stati ob vetro-
branskem steklu, ker je menda 
tam »lep razgled«. Če bo moral 
voznik zaradi neprevidnega peš
ca na cesti al i zaradi nenadnega 
ustavljanja avtomobila pred 
njim zavirat i , bo otrok z obra
zom udari l v trde dele prednjega 
dela avtomobila. Nobena sila ne 
bo prepreč i la tega tudi, kadar 
otroka drži v naročju sopotnik 
na prvem sedežu. Težko je 
verjeti, toda so tudi s ta r š i , k i 
vozijo avtomobil in obenem drže 
v naročju na voznikovem sedežu 
otroka . . . 

Statistika prometnih nesreč , 
k i so se lani pripetile otrokom na 
slovenskih cestah, ne beleži, ali 
so b i l i otroci žr tve kot sopotniki 
al i kako drugače . Lan i se je v 
nes rečah poškodovalo 1621 ot
rok, 52 pa j i h je umrlo. P r i tem je 
bilo v starosti do 7 let, ko so za 
njihovo varnost odgovorni sko
raj izključno le s tarš i poškodo
vanih 471 otrok, 18 pa je bilo 
mrtvih. Te š tevi lke bi morali 
imeti pred očmi s ta rš i , kadar iz 
lagodnosti al i kakega drugega 
vzroka ne posadijo ali ne prive-
žejo otroka, če je še zelo majhen, 
na zadnji sedež vozila, kamor 
otrok skupaj z varuhom edinole 
sodi. Vse drugo je hazard z 
nesrečo. L. M . 

mm mmm 

M XIV. MEDNARODNI KMETIJSKI SEJEM OD 11. DO 20. APRILA 1975 

Manjši 
izvoz 

Devet gospodarskih orga
nizacij iz kranjske občine 
je januarja letos izvozilo za 
12,2 odstotka manj kot ja
nuarja lani . V primerjavi z 
letošnj im izvoznim načr
tom so ta podjetja dosegla 
4,4 odstotka planiranega 
izvoza. Najugodnejši rezul
tat je doseglo podjetje Exo-
term, k i je že januarja izvo
zilo za 27 odstotkov od pla
niranega letošnjega izvoza. 
Sledijo Gorenjska oblači la 
s 15,8 odstotka, Iskra 5,8 
odstotka, Sava 5,1 odstot
ka, Konfekcija Triglav s 4 
odstotki itd. Sicer pa je po 
vrednosti največ izvozila 
Iskra, in sicer za prek 1,2 
milijona dolarjev. Na dru
gem mestu je Sava, na tret
jem pa Planika . A. 2. 

22. STRAN: 

»Mrhovinarji« 
nad zapuščeni 
avtomobil 

23. STRAN: 

VIII. kranjske 
zimske športne 

sindikalne 
igre 

Naročn ik : 



Predsednik ZIS 
obišče SZ 

Predsednik zveznega iz
vršnega sveta Džemal Bijedić 
bo v prvi polovici aprila odpo
toval na prijateljski obisk v 
SZ. Povabila ga je sovjetska 
vlada. Bijedić bo tako v manj 
kot mesecu dni obiskal pre
stolnici obeh največjih svetov
nih velesil. Kot je znano, bo že 
v sredo odpotoval v Washing-
ton. 

Tito v Batajnici 
Vrhovni komandant oboro

ženih sil SFRJ in maršal Ju
goslavije Josip Broz-Tito je v 
nedeljo obiskal letalsko gar-
nizijo v Batajnici. Vrhovne
mu komandantu je zaželel 
dobrodošlico armadni gene
ral in zvezni sekretar za na
rodno obrambo Nikola Ljubi-
čič. Med obhodom garnizije 
se je tovariš Tito zelo zanimal 
za dosedanje dosežke in za 
nadaljni razvoj tega pomemb
nega dela naših oboroženih 
sil. Pri tem je ponovno pouda
ril potrebo, da se s še večjim 
prizadevanjem povečuje celot
na obrambna sposobnost naše 
neodvisne samoupravne skup
nosti. 

Sprejeli 
bodo statut 

17. aprila se bo v Beogradu 
sestala zvezna konferenca So
cialistične zveze delovnega 
ljudstva Jugoslavije. Raz
pravljala bo o aktualnih vpra
šanjih razvoja in delovanja te 
naše najbolj množične orga
nizacije. Med drugim bodo na 
seji sprejeli statut SZDL Jugo
slavije. Pričakujejo, da bo 
imel uvodni referat predsed
nik zvezne konference SZDL 
Dušan Petrovič- Sane. 

30 let RK 
Jugoslavije 

V ponedeljek je minilo 30 
let od prve seje društva RK 
Jugoslavije, ki je bilo na pred
log nacionalnega komiteja ob
novljeno 9. maja 1944. leta v 
Dri arju. Tedaj je sejo odprl 
prvi podpredsednik te organi-

> " polkovnik Prota Kara-
matiievič. 

Srečanje 
pripadnikov 

zaščitne enote 
V ljubljanskem domu JLA 

so se zbrali na tovariškem sre
čanju borci zaščitne enote voj
no političnega vodstva narod
noosvobodilne vojske in par
tizanskih odredov Slovenije. 
Srečanja so se udeležili števil
ni družbenopolitični delavci 
med njimi Edvard Kardelj, 
Stane Dolanc, Marjan Bre-
celj, France Popit, Mitja Ribi
čič, Miha Marinko, Ivan 
Maček, Rudolf Hribernik-Sva-
run in drugi. 

Dom 
slovenskega 

tiska 
Predsedstvo in izvršni odbor 

republiške konference SZDL 
Slovenije sta poudarila, da je 
treba čimprej nadaljevati z 
gradnjo doma slovenskega in-
formativno-političnega tiska. 
Dom so začeli graditi že leta 
1963. -Mitja Ribičič je ob tem 
poudaril, da se z nadalje
vanjem gradnje strinjajo vse 
družbenopolitične organiza
cije v republiki. 

Dež že daje 
elektriko 

Na dispečerski službi Elek
trogospodarstva Slovenije so 
povedali, da zadnje deževje še 
ni bistveno izboljšalo preskrbe 
z električno energijo, tako da 
so še vse omejitve v veljavi. S 
polno zmogljivostjo obratujejo 
le soške elektrarne, medtem ko 
se gladina Save in Drave še ni 
dosti zvišala. Trenutno proiz
vajajo hidroelektrarne 3,9 mi
lijona kilovatnih ur, kar je še 
vedno več kot 6 milijonov ur 
manj kot bi jih proizvedle, če 
bi delale s polno zmogljivostjo. 
Je pa za nilijon in pol kilo
vatnih ur , eč kot pred dežev
jem. 

Krajevna skupnost Jošt je prejšnjo soboto pripravila v Domu na Joštu praz
novanje v čast dneva žena. Nanj so povabili vse žene iz svoje krajevne skup
nosti. Vse žene starejše od 70 let pa so obiskali na domu in jih obdarili. 
Praznovanje dneva žena v taki obliki je bilo v tej krajevni skupnosti prvič po 
osvoboditvi. 

Zbori občanov 
G O R J E 

V ponedeljek, 10. marca, je bil v 
krajevni skupnosti Gorje pri Bledu 
zbor občanov, kjer so razpravljali o 
letošnjem družbenem planu občine 
in predlogu komunalnih del. Ugoto
vili so, da bo krajevna skupnost 
dobila letos za redna komunalna 
vzdrževalna dela 17 starih milijonov 
dinarjev, kar je v primerjavi s 33 
kilometri makadamskih cest v kra
jevni skupnosti, sorazmerno malo. 
Razen tega pa bo za izgradnjo 
vodovoda na Spodnjih in Zgornjih 
Lazih ter za ureditev kanalizacije v 
Zgornjih in Spodnjih Gorjah na 
voljo še 59 starih milijonov dinarjev. 
Gozdno gospodarstvo Bled pa gradi 
cesto Krnica — Spodnje Laze — 
Perniki. J. Ambrožič 

B L E D 

V ponedeljek, 10. marca je bil na 
Bledu zbor občanov? na katerem so 
razpravljali o družbenem planu 
občine, proračunu in programu 
komunalnih del za letos. Ko so 
razpravljali o družbenem planu, so 
ugotovili, da je bilo gospodarstvo v 
občini letos pri načrtovanju zelo 
previdno in bo zato, če bo tako 
tudi ostalo, rast dokaj počasna. Po 
drugi strani je predvideno precejš
nje povečanje zaposlenih. Tako 
lahko pri gospodarjenju v občini 
letos pride do precejšnih težav, ki se 
znajo kasneje stopnjevati še zaradi 
sorazmerno majhnih vlaganj v 
industrijo in trgovino. Posebno za 
slednjo so na zboru poudarili, da se 
zaradi slabe razvitosti v občini preli
va precej sredstev zunaj občine. 

V razpravi o letošnjem predlogu 
proračuna občine, so ugotovili, da bo 
le-ta le za 1 odstotek večji od lanske
ga. Govorili pa so tudi o financiranju 
srednjega šolstva, ki ga mora občina 
opraviti sama in o pomanjkanju 
denarja za financiranje krajevnih 
skupnosti. Najbolj kritično pa bo 
letos na Bledu reševanje komunal
nih problemov. Uredili in rešili bodo 
lahko le toliko, kolikor bodo zmogle 
komunalne organizacije same. A. 2. 

M O J S T R A N A 
Na zboru občanov v Mojstrani, ki 

je bil izredno dobro obiskan in ki so 
se ga poleg občanov iz Mojstrane, 
Belce, Radovne in z Dovjega udele
žili tudi predstavniki krajevne skup
nosti in član izvršnega sveta skup
ščine občine Jesenice, so razpravljali 
o proračunu občine, o programu ko
munalnih del, o drobnih komunal
nih delih v tej krajevni skupnosti in 
o nekaterih drugih vprašanjih. 

Občani so se predvsem zavzeli za 
to, da naj bi se čimprej opredelil na
čin financiranja krajevne skupnosti. 
V nadaljevanju so govorili o razvoju 
vaškega turizma, za katerega so v 
tem kraju dane vse možnosti, o 
predvidenem načrtu izgradnje Moj
strane kot zimskega turističnega 
centra, zavzeli so se za to, da se ure-, 
di nevarno področje okoli mostu 
Mlinca in opravijo vsa potrebna 
dela. Ko so obravnavali družbeni 
dogovor o merilih in financiranju 
samoupravnih interesnih skupnosti, 
so poudarili, da bi morali v prihod
nje tako pomembne dokumente 
predložiti v razpravo že prej, tako da 
bi bilo za razpravo več časa. 

Na zboru so podprli predlog, da se 
v srednjeročnem programu krajevne 
skupnosti predvidi izgradnja mrliške 
vežice z dvema prostoroma. Do ures
ničitve tega predloga pa naj bi se 
adaptiral sedanji objekt. Mrliško 
vežico naj bi zgradili na osnovi take
ga financiranja kot ga predvidevajo 
za gradnjo mrliških vežic na Blejski 
Dobravi. V to akcijo pa naj bi 
vključili tudi sosednjo krajevno 
skupnost na Hrušici. 

Občani so tudi zahtevali rednejše 
vzdrževanje ceste do Sedučnika, 

razpravljali o nevarnih področjih 
hudourniškega značaja in se zavzeli 
za to, da bi krajevna skupnost in 
kmetijska zadruga Radovljica našli 
primerno rešitev pri oddaji nekaj 
prostorov doma. Prostore kmetijske 
zadruge bi za svojo dejavnost upo
rabljala mojstranška društva in or
ganizacije. D. S. 

Dogovor 
za nove 
akcije 

V petek, 7. marca, je bila 
ustanovna seja krajevne konference 
socialistične zveze Radovljica, ki 
ima 61 delegatov. 29 delegatov so 
izvolile osnovne sindikalne organi
zacije, 19 družbenopolitične, družbe
ne in druge organizacije, 16 pa člani 
SZDL na zboru občanov. Na seji so 
za predsednika krajevne konference 
SZDL ponovno izvolili Jošta Rolca, 
za podpredsednika Alojza Spilerja, 
za tajnika Stanka Adama in za 
blagajnika Janeza Goričnika. Za 
delegate v občinsko konferenco 
SZDL Radovljica pa so izvolili 
Milko Reš, Jošta Rolca in Draga 
Rozmana. Predlagali so tudi pet 
najzaslužnejših občanov za podeli
tev letošnjega občinskega priznanja 
OF. 

Ko so ocenjevali delo konference v 
minulem obdobju, so ugotovili, da je 
socialistična zveza v Radovljici 
naredila v minulem obdobju velik 
korak naprej. Uspešne so bile 
priprave na volitve, različni zbori, 
javne razprave in druge prireditve. 
Za naprej pa so se zavzeli za 
doslednejše uveljavljanje interesov 
občanov. Poudarili so, da se je treba 
lotiti strokovnega in političnega 
usposabljanja delegatov ter urediti 
boljše obveščanje delegacij in obča
nov. Opozorili so tudi, da je treba 
čimprej ustanoviti mladinsko orga
nizacijo v Radovljici. Osrednja 
naloga krajevne konference v pri
hodnje pa bo, da zaživi delo 
izvršnega odbora in ostalih organov 
konference. V programe bo treba 
vnesti predvsem želje in potrebe 
občanov na urbanističnem in komu
nalnem področju. Poživiti pa bo 
treba tudi delo vseh organizacij in 
društev. v 

IO SZDL 
o bančni 

problematiki 
Člani izvršnega odbora občinske 

konference socialistične zveze Ra
dovljica so se na zadnji seji 
podrobno seznanili s problematiko 
obratnih in investicijskih sredstev 
na območju radovljiške občine in o 
novi organiziranosti bančnih enot 
na Gorenjskem. Direktor Ljubljan
ske banke — poslovne enote 
Radovljica Franc Cuznar je po
jasnil, da je radovljiška enota lani 
ustvarila okrog 15 starih milijard 
dinarjev bančnega prometa. Vendar 
ne bo mogla ustreči vsem prošnjam 
delovnih organizacij za posojila, ker 
ima sama precejšnje obveznosti 
kratkoročnih in investicijskih kre
ditov ter pri združevanju sredstev za 
prioritetne investicije pri centralni 
banki. Potrebe po posojilih znašajo 
letos v občini kar 11 starih milijard 
in od tega samo v gostinstvu okrog 6 
milijard. 

Izvršni odbor je na seji ocenil 
potek ustanovnih sej krajevnih 
organizacij socialistične zveze v 
občini. Ugotovili so, da ustanovne 
seje potekajo po programu in da 
bodo v vseh dvajsetih krajevnih 
organizacijah končane do roka. JR 

Jesenice 
V sredo, 19. marca, bo v Mojstrani ustanovna seja krajevne konference 

SZDL Dovje-Mojstrana. Uvodni referat o dosedanjem delu krajevnega 
odbora SZDL ter o bodočih nalogah konference bo imel Stanko Lakota. 
•Krajevna konferenca SZDL Dovje-Mojstrana bo štela 35 članov, in sicer bo 
sestavljena iz 14 delegatov iz delovnih organizacij, 8 delegatov 
družbenopolitičnih organizacij in 13 delegatov po teritorialnem principu. Na 
ustanovni seji bodo delegati izvolili 11-članski izvršni odbor konference ter 
nadzorni odbor. J . R. 

Na zadnji seji občinskega komiteja ZK na Jesenicah so govorili o pravilih 
občinske konference SZDL, razpravljali o organizaciji politične šole ter o 
izboru kandidatov za republiške in zvezne funkcije. 

Ko so obravnavali pravila občinske konference SZDL so imeli nekaj pri
pomb, ki jih bodo posredovali izvršnemu odboru SZDL. Med drugim so pred
lagali, da ni potrebno na novo oblikovati merila pri kadrovanju v Socialistič
no zvezo, ampak da bi jih le prilagodili že izdelanim merilom. Menili so tudi, 
da so pristojnosti med občinsko konferenco, predsedstvom in izvršnim odbo
rom premalo razmejene in da je nujno, da se naloge predsednika, podpredsed
nika in sekretarja občinske konference opredelijo. Razen tega so menili, da je 
nujno, da se ustanovi koordinacijski odbor za ljudsko obrambo in družbeno 
samozaščito. D. S. 

Kranj 
Pri komiteju občinske konference zveze komunistov bo danes opoldne 

seja komisije za družbenoekonomske odnose in ekonomsko politiko. Pregleda
li bodo ukrepe na področju uresničevanja ustave in razpravljali o nalogah 
skupine za spremljanje integracijskih gibanj v občini. — Popoldne pa bo redni 
sestanek aktiva komunistov neposrednih proizvajalcev. Razpravljali bodo o 
programu idejnopolitičnega usposabljanja članov aktiva in komunistov 
delavcev. 

Danes opoldne bo tudi seja predsedstva občinskega odbora zveze zdru
ženj borcev. Pogovorili se bodo o proslavah ob 30. obletnici osvoboditve kon
centracijskih taborišč in o predlogu za poimenovanje doma upokojencev v 
Kranju. Razpravljali bodo tudi o proslavi na Planici, ki bo 22. marca. 

i Pri občinski konferenci socialistične zveze je bila včeraj popoldne seja 
koordinacijskega odbora za proslavljanje 30. obletnice osvoboditve. V četrtek 
dopoldne pa se bo sestala komisija za pravila SZDL. 

Včeraj opoldne je bila tudi skupna seja koordinacijske komisije za druž
beno dogovarjanje in sporazumevanje o splošni in skupni porabi in odbora za 
spremljanje izvajanja družbenega dogovora v občini. Razpravljali so o do
končnem oblikovanju družbenega dogovora o razporejanju dohodka, osebne
ga dohodka in nekaterih drugih osebnih prejemkov ter gibanju, obsegu in 
strukturi skupne porabe za letos. A. Ž. 

Radovljica 
Danes popoldne se bo na redni seji sestal komite občinske konference 

zveze komunistov. Obravnavali bodo izvajanje sklepov druge seje centralnega 
komiteja ZKS in naloge za letos. Na dnevnem redu je tudi razprava o kon
stituiranju konferenc SZDL ter izvolitev delegatov komiteja in informacija o 
nalogah pri načrtovanju srednjeročnega plana ter imenovanje koordinacijske 
komisije. 

Opoldne danes pa bo pri občinski konferenci socialistične zveze prva seja 
koordinacijskega odbora za odnose in sodelovanje z zamejskimi Slovenci, 
zdomci in drugimi jugoslovanskimi narodi. Razpravljali bodo o delovnem pro
gramu odbora. 

Jutri popoldne se bo sestal občinski sindikalni odbor delavcev kovinske 
industrije in med drugim razpravljal o poteku in izvedbi občnih zborov osnov
nih organizacij sindikata v občini in imenoval sekretarja odbora. O teh vpra
šanjih bo v četrtek popoldne razpravljal še občinski odbor sindikata delavcev 
obrti. A. Ž. 

Pretekli teden je bila v Podnartu seja krajevne organizacije ZZB NOV, 
na kateri so se dogovorili za množičen obisk proslave v počastitev smrti 
narodnega heroja Staneta Žagarja in soborcev iz selške čete, ki bo 22. marca 
na Planici nad Crngrobom. V počastitev 30. obletnice osvoboditve bodo orga
nizirali 21. junija v Podnartu tovariško srečanje. Kulturni program bosta 
pripravila dramska sekcija in moški pevski zbor domače Svobode. Ob tej 
priložnosti bodo obnovili spomenik padlim na Ovsišah. 

V sredo je bila v Lescah seja občinskega sveta organizacije za tehnično 
kulturo občine Radovljica. Dogovorili so se, da bodo ob občinskem prazniku v 
Radovljici organizirali razstavo črno-belih fotografij in da bosta foto kluba iz 
Radovljice in Bohinja pripravila razstavo slik spominskih obeležij radovljiške 
občine. Občinski svet bo sodeloval tudi na republiških prireditvah in ustano
vil fotografsko sekcijo v Lescah. Brodarji bodo imeli tekmovanje na Šobče-
vem bajerju. Občinski svet bo predlagal štiri najzaslužnejše člane za plakete 
Borisa Kidriča. C. R. 

Tržič 
Pretekli četrtek je obiskal Tržič zunanjepolitični komentator ljubljanske 

Radiotelevizije Drago Košmrlj in v polni dvorani kina govoril o gospodar
skem in političnem položaju v svetu. Drago Košmrlj je govoril predvsem o 
odnosu med velesilama, o mednarodnih korporacijah, razorožitveni 
konferenci in ciprski ter bližnjevzhodni krizi. Orisal je tudi položaj koroških 
Slovencev in pirinskih Makedoncev. Po predavanju je odgovarjal na številna 
vprašanja. Dober obisk na četrtkovem predavanju kaže, da je treba v Tržiču 
takšne prireditve še .organizirati. 

V soboto, 22. marca, bo v Tržiču ustanovna konferenca mladih v izobra-' 
zevanju. Reorganizacija ZSMS v tržiški občini bo s tem zaključena, saj pri 
mladinski organizaciji že delujeta konferenca mladih delavcev in konferenca 
mladih v krajevni skupnosti. Konferenca mladih v izobraževanju bo združe
vala učence zadnjih razredov osnovnih šol, srednješolce in študente. Člani 
konference bodo razpravljali o problematiki mladih v izobraževanju, izpolnili 
posebno anketo ter obravnavali možnosti za ustanovitev kluba tržiških 
študentov. -mv 

V četrtek, 20. marca, bo v Tržiču 14. redna seja komiteja občinske kon
ference ZKS. Člani komiteja bodo razpravljali o vlogi in delu družbenopoli
tičnega zbora občinske skupščine, o uresničevanju sklepov 2. seje C K Z K J in 
kadrovskih vprašanjih. -jk 

PRIPRAVE NA OBRAMBO 
SKRB VSEH NAS 

Na osnovi sklepa koordinacijskega odbora za splošni ljudski odpor 
pri občinski konferenci SZDL Kranj bo Delavska univerza Tomo Brejc 
iz Kranja začela danes krog predavanj na temo Priprave na obrambo-
skrb vseh nas za vse prebivalce kranjske občine. Predavana snov po
jasnjuje možnosti organiziranja in usposabljanja občanov za naloge 
v splošnem ljudskem odporu, in to v vseh dejavnostih krajevnih skup
nosti. 

Za vse prebivalce na svojem območju organizirajo v tem 
tednu predavanja naslednje krajevne skupnosti v: 
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18. 3. Cerklje zadružni dom torek 
18. i. St razišče šola Lucijan Seljak torek 
19. 3. Orehek-Drulovka osnovna šola sreda 

dvorana družbenih 
or. Iskra-menza četrtek 
dijaški doni 
Zlato polje 
zadružni dom 

20. 3. Gorenja sava 

20. 3. Zlato polje 

19 območje Ks 
18.30 Stražišče II 
18 območje K S 

24. 3. Primskovo 
24. 3. Vodovodni stolp kino Center 

četrtek \$ 
ponedeljek [g 
ponedeljek i# 

območje K S 

območje KS 
območje K S 
območje K S 



To ni poštena igra 
Nevzdržno je, kar se zadnje 

čase dogaja na področju samo
upravnega sporazumevanja in 
družbenega dogovarjanja. Priča 
smo namreč pojavu, da v nekate
rih temeljnih organizacijah zdru
ženega dela (predvsem v tistih, ki 
imajo sedež podjetja zunaj obči
ne) čisto po svoje tolmačijo 
sprejemanje samoupravnih spo
razumov in družbenih dogovorov. 
Dogaja se na primer, da se posa
mezni vodilni predstavniki v 
podjetjih včasih ne strinjajo s 
predlogi sporazumov in dogovo
rov in jih zato enostavno spravi
jo v predal, je na nedavni seji 
občinske konference zveze komu
nistov Radovljica povedal pred
sednik občinske konference 
socialistične zveze Franc Jere. 

V radovljiški občini so takšne 
primere ugotovili na področju 
vodnega gospodarstva, pri spora
zumu o kritju izgub za železnice 
in pri financiranju dejavnosti 
ljudske pbrambe. Večina je sa
moupravne sporazume podpisa
la, nekateri pa kot da so pozabi

li nanje, ne odgovarjajo niti na 
pozive in opozorila. Pri tem pa 
kot kaže ne pomislijo, da je danes 
od dogovarjanja in sporazume
vanja odvisna osnovna dejavnost 
posamezne interesne skupnosti. 
Zato je nevzdržno in neodgovor
no, da se ponekod vodilni posa
mezniki skušajo posluževati tako 
imenovanega pogajanja pri 
podpisovanju. Takšna igra, če jo 
tako imenujemo, ni poštena dO 
posameznih dejavnosti in do 
tistih temeljnih organizacij zdru
ženega dela, ki so sporazum pod
pisale. Da je nesmisel pri tem 
še večji, kaže tudi primer, da so 
pri vodnem gospodarstvu letos v 
sporazumu predlagane enake 
stopnje kot so bile lani določene 
in obvezne za vse. 

Občinska konferenca zveze ko
munistov je takšne primere v 
radovljiški občini in zunaj nje 
obsodila in sklenila, da mora 
imeti družbeno dogovarjanje in 
sporazumevanje tudi svojo težo 
in širši družbeni značaj. 

A. Zalar 

Ocena samoupravnih odnosov 
in organiziranosti 

Komisija za družbenoekonomske odnose ocenjuje 
— Več poudarka in zavzetosti pri vsebinskem 

uresničevanju — Integracije 

Ena od letošnjih oblik 
Ze nekaj poskusov je bilo, da bi 

letos ob uresničevanju ustave, 
delegatskega sistema, sporazumeva
nja in dogovarjanja v Sloveniji 
enotno uredili tudi financiranje 
Programov krajevnih skupnosti. 
Znano je namreč, da bo financiranje 
dejavnosti krajevnih skupnosti slej 
ko prej izločeno iz občinskih 
proračunov. 

Kot rečeno, je bilo v Sloveniji že 
nekaj poskusov, kako to urediti, 
vendar do enotne oblike oziroma 
načina še ni prišlo. Predsednik 
radovljiške občinske skupščine inž. 
Polde Pernuš je na nedavni seji 
občinske konference zveze komu
nistov povedal, da v občini raz
mišljajo, kako bi za krajevne 

skupnosti zagotovili denar tudi 
drugje. Ogrevajo se, da bi zbor 
krajevnih skupnosti občinske skup
ščine pooblastil skupščino, da bi se z 
delovnimi organizacijami pogovar
jala oziroma dogovarjala o financi
ranju njihove dejavnosti. Pri tem bi 
poskusili doseči sporazum, da bi 
temeljne organizacije združenega 
dela odstopile denar od lanskega 
presežka interesnih skupnosti. Če bi 
se o tem sporazumeli, bi tako med 
krajevne skupnosti lahko razdelili 

*okrog 2 milijona novih dinarjev. 
Hkrati pa bi s tem omogočili, da 
posamezne krajevne skupnosti ne bi 
same navezovale stikov in dogovo
rov z delovnimi organizacijami za 
financiranje redne dejavnosti A. Ž. 

Zdravnikov ne dobijo 
V prostorih krajevne skupnosti 

Medvode je bilo v sredo, 12. marca, 
Posvetovanje odgovornih predstav
nikov Zdravstvenega doma Ljublja
na ter predstavnikov delovnih orga
nizacij z območja krajevne skupno
sti Medvode o vprašanjih izvajanja 
zdravstvenega varstva občanov v 
okolišu zdravstvene enote Medvo
de. 

Po ogledu prostorov v zdravstveni 
enoti Medvode je bilo ugotovljeno, 
da je zgradba potrebna takojšnje 
sanacije ter da je potrebno takoj 
nakupiti potrebno opremo za nemo
teno delo v ordinacijah. Posebno 
težavo predstavlja fluktuacija 
zdravnikov, saj trenutno ordinira le 
e n zdravnik splošne prakse, na 
Razpisana mesta pa ni prijav. 
Problem bodo skušali urediti s 
.stanovanji ter izboljšavo delovnih 
pogojev. Obenem bodo pripravili 
načrte za graditev nove zdravstvene 
enote, v okviru krajevne skupnosti 
Pa bodo imenovali svet varovancev, 
ki naj bi v bodoče urejal vprašanja 
zdravstvenega varstva v okviru 
zdravstvenega doma Ljubljana. 

Ker medvoška industrija zaposlu
je okoli tisoč delavcev, bodo skušali 
§e letos ustanoviti obratno ambu
lanto kot delovno enoto dispanzerja 

Neobdelan 
postopek 

Ko je bilo na predzadnji seji 
radovljiške občinske skupščine v 
februarju podano poročilo o delu 
komisije za ugotavljanje izvora pre
moženja, so ugotovili, da je bilo delo 
komisije uspešno. V primerjavi z 
ostalimi slovenskimi občinami je ta 
komisija po aktivnosti na četrtem 
niestu. Vendar so opozorili, da 
Postopek za delo komisije ni meto
dološko obdelan in da imajo zato 
komisije pri svojem delu nasploh ve-
Hko težav. Zato bi moral republiški 
sekretariat za finance ta postopek v 
Prihodnje čimprej obdelati. Rečeno 
Je bilo tudi, da je bilo ob ustanavlja
nju komisij za ugotavljanje izvora 
Premoženja predvideno, da njihovo 
delo pomeni hkrati tudi začetek 
Novega davčnega sistema. To pa se 
•n" zgodilo in je davčni sistem še 
vedno enak kot takrat. 

V razpravi so na seji opozorili, da 
Postopek in delo teh komisij ne bi 
smela biti prepuščena zgolj komi
sijam, marveč bi se v delo morale 
fključiti tudi samoupravne delavske 
kontrole v delovnih organizacijah. 
prav tako bi morala biti večja pove
zanost med komisijami, delavskimi 
kontrolami, inšpekcijskimi služba
mi ter družbenopolitičnimi organi
zacijami. Nazadnje so tudi menih, 
<la bi sam postopek pri odkrivanju 
korala voditi upravna služba, in 
sicer davčna uprava. A. Z. 

medicine dela v eni medvoških 
delovnih organizacij. Kemična indu
strija zahteva , posebno varstvo 
delavcev, kjer ne gre le za samo 
zdravljenje, temveč za sistematične 
zdravniške preglede in raziskovalno 
dejavnost'. 

Ob koncu je bilo pojasnjeno, da 
zaradi kadrovskih težav ponovna 
uvedba nočne dežurne službe v 
Medvodah ni možna ter bodo občani 
v primeru potrebe zdravniško pomoč 
dobili v zdravstvenem domu Šiška. 

-fr 

Na eni zadnjih sej občinskega ko
miteja ZK na Jesenicah so razprav
ljali tudi o oceni stanja organizira
nosti združenega dela. Oceno je pri
pravila komisija za družbenoeko
nomske odnose na osnovi ugotovitev 
posameznih skupin, ki so gradivo 
zbirale po delovnih organizacijah. 
Komunisti so po oceni in daljši raz
pravi sprejeli nekaj pomembnih od
ločitev: člani posameznih skupin si 
bodo še naprej prizadevali in usme
rili svojo aktivnost na štiri področja, 
in sicer na organiziranost združene
ga dela, na družbenoekonomske od
nose v TOZD in med TOZD, na in
tegracijsko povezovanje in razvojne 
programe TOZD in delovnih organi
zacij ter na organiziranost družbe
nopolitičnih organizacij v delovnih 
organizacijah. Občinski komite pa 
bo dokončno opredelil izhodišča za 

' integracijske procese v komunalni in 
obrtno storitveni dejavnosti ter v 
okviru občine in regije izhodišča za 
integracijsko povezovanje kovinsko-
predelovalne dejavnosti z železar
stvom ter gostinsko-turistične in 
trgovinske dejavnosti. 

Na seji so med odločitvami spre
jeli tudi to, da naj občinski komite 
posreduje medobčinskemu svetu 
ZKS problematiko ustanavljanja 
TOZD v dislociranih enotah s sede
žem matičnega podjetja v drugih ob
činah na Gorenjskem. 

O R G A N I Z I R A N O S T 
ZDRUŽENEGA D E L A 

Na Jesenicah ugotavljajo, da se je 
večina delovnih organizacij oprede
lila za enotne organizacije brez te
meljnih organizacij. Od 21 delovnih 
organizacij iz gospodarstva je le pet 
takih, ki so se odločile za notranjo 
organizacijo po temeljnih organiza
cijah združenega dela, 16 pa za eno
vito organizacijo. Na področju druž
bene dejavnosti sta se od 11 delov
nih organizacij odločili le dve za or
ganiziranost po TOZD, medtem ko 
ostalih devet za enovito organizaci
jo. 

Od več kot 100 poslovnih enot s 
sedežem zunaj občine se je 12 poslo
vnih enot odločilo za status TOZD, 
vse ostale pa so ohranile status po
slovne enote v obliki izpostave ali 
podružnice. Po oceni delovnih sku
pin bi se vsaj še 15 takih poslovnih 
enot lahko organiziralo v TOZD. 

Odbor za medsebojna r azmer j a de lavcev 
TOZD Proizvodnja pletenin 

Cir c i l m i m 
^ V R A D O V L J I C A 

razpisuje p ros ta d e l o v n a mesta 

več delavcev 
za p r i u č i t e v na m o t o r n i h p l e t i l n i h s t ro j ih 

Poleg splošnih pogojev, določenih s samoupravnim sporazu
mom, morajo kandidati izpolnjevati še naslednje pogoje: 
dokončana osemletka, starost do 30 let. 
Ponudbe je treba poslati na naslov Almira Radovljica — Odbor za 
medsebojna razmerja delavcev TOZD Proizvodnja pletenin Radovljica 
— Jalnova ul. št. 2. 
Osebni dohodek se o b r a č u n a v a po samoupravnem sporazumu o 
delitvi OD, k i zajema osnovno postavko (oceno) delovnega 
mesta ter ovrednoteno minulo delo. 

K o m i s i j a z a medsebojna de lovna r azmer j a 

osnovne šole Železniki 
razpisuje nas lednja de lovna mesta : 

hišnika 
za n e d o l o č e n č a s , 

varuhinje 
v v z g o j n o v a r s t v e n i enot i osnovne š o l e Ž e l e z n i k i z a 
n e d o l o č e n č a s , 

varuhinje 
v v z g o j n o v a r s t v e n i enot i osnovne š o l e Ž e l e z n i k i s 
p o l o v i č n i m d e l o v n i m č a s o m za n e d o l o č e n č a s , 

snažilke 
za n e d o l o č e n č a s . 

Pogoj za delovno mesto hišnika je izpit za kurjača in sposobnost 
za opravljanje hišniških del. 
Kandidatke za delovno mesto varuhinje morajo izpolnjevati po
goje, ki so navedeni v pravilniku o pogojih za sprejem varuhinj 
na delo (Uradni list SRS, 8^39-322/72). 
Za delovno mesto hišnika je na voljo družinsko stanovanje. 
Nastop dela hišnika je 1. avgusta 1975, nastop dela varuhinj in 
snažilke pa 5. aprila 1975. 
Razpis velja 15 dni od objave v Glasu. 

Ko so komisije ocenjevale vsebin
sko preobrazbo, so poleg nekaj po
hvalnih besed izrekle tudi nekaj kri
tičnih pripomb glede tistih organiza
cij, ki so se opredelile za enovito or
ganizacijo, imajo pa pogoje za orga
niziranje v TOZD. Zato so se dome
nili, da morajo organizacije ponovno 
razpravljati o pravilnosti svojih od
ločitev, tako tiste, ki imajo sedež v 
občini, kot tiste, ki ga imajo zunaj 
nje. 

E K O N O M S K I ODNOSI 
Na Jesenicah so ponekod tudi 

ugotovili, da je pri nekaterih šlo le 
za formalno pravno plat usklajeva
nja z ustavo, medtem ko je vpraša
nje vsebinskih odnosov ostalo še 
vedno odprto. Največja pomanjklji
vost je zanemarjanje ekonomskega 
vprašanja v samoupravnih sporazu
mih, statutih in dogovorih. Komu
nisti so poudarili, da bi morali pre
kiniti z dosedanjo prakso, ko se naj
prej dogovarjajo za ustanovitev or
ganizacije, šele potem pa ugotavlja
jo, kakšni so ekonomski odnosi. Bit i 
bi moralo ravno obratno. Pri vsem 
tem so izhajali iz tega, da mora le 

delavec v TOZD razpolagati in od
ločati o minulem delu, dohodku, raz
širjeni reprodukciji itd. 

I N T E G R A C I J S K I P R O C E S I 
Po analizi C K ZKS je razvidno, da 

imamo v Sloveniji največ horizon
talnih povezovanj, manj vertikal
nih, malo pa je tudi povezovanja zu
naj občine. V Sloveniji obstajajo le 
tri sestavljene organizacije združe
nega dela, ki pokrivajo območje Ju
goslavije. Največ pa je občinskih in 
nekaj je tudi regionalnih povezav. 

Značilno za jeseniško občino je, da 
ob konstituiranju v TOZD na osnovi 
ustavnih določil ne beležijo primera, 
da bi se neka prejšnja organizacija 
raz formiral a in da bi prišlo do dru
gačnega povezovanja. Pri tem so 
poudarili, da je glavni vzrok za zao
stajanje integracijskih procesov 
podjetniški pristop in kolektivno-
lastniški odnosi. 

V nadaljevanju seje so govorili o 
stanju v posameznih organizacijah v 
občini in v kritični razpravi opozorili 
predvsem na probleme, ki jih bodo 
morali v prihodnje odpravljati. Ob 
koncu so sprejeli ugotovitve, za
ključke, na osnovi katerih bodo vo
dili nadaljnjo akcijo in bodo doko
nčne odločitve sprejeli tedaj, ko bo 
akcija delovnih skupin v organiza
cijah združenega dela zaključena. 

D. Sedej 

Vseh desetih zimskih pohodov na Stol v Karavankah sta se udeležila le Jože 
Bernard iz Vrbe in Stane Škrabar iz Ljubljane. Ob letošnjem jubilejnem 
pohodu na Stol jima je občinski odbor ZZB NOV Jesenice izročil posebno 
spominsko plaketo. D. S. — Foto: F. Sluga 

S k u p n a p o r a b a 
Programi samoupravnih interesnih skupnosti — 
Šole, vrtci, muzej delavskega gibanja — Dokonča 

nje hale in pokrito kopališče — Samoprispevek? 
Samoupravne interesne skupno

sti, ki delujejo v okviru jeseniške 
občine, bodo pri planiranju razvoja 
v letu 1975 upoštevale predvsem 
načela družbenoekonomske politike, 
s katero je dogovorjeno, da skupna 
poraba narašča počasneje, od rasti 
družbenega proizvoda. Uresničitev 
te naloge nalaga vsem področjem 
skupne porabe iskanje nadaljnjih 
oblik integracije, skrajno varče
vanje, racionalizacijo poslovanja in 
zniževanje stroškov. Samoupravne 
interesne skupnosti bodo svojo de
javnost izvajale po programih, v ka
terih so prvenstveno vse tiste nalo
ge, ki so v neposrednem interesu 
vseh delovnih ljudi. 

Tako bo samoupravna interesna 
skupnost za vzgojo in izobraževanje 
na Jesenicah morala pri svojem na
črtovanju preučiti vse vire jn mož
nosti za začetek gradnje osnovne 
šole na Plavžu, za začetek gradnje 
zdravstvene šole in za izboljšanje 
prostorskih pogojev Centra srednjih 
šol (gimnazije in ekonomske šole) na 
Jesenicah. Verjetno se bodo tudi na 
Jesenicah odločili za referendum za 
samoprispevek. Kot zdaj predvide
vajo, naj bi s samoprispevkom 
zbirali sredstva za izgradnjo šolske
ga centra Plavž in Vzgojno-varstve-
nega zavoda Javornik-Koroška Be
la. 

Okvirni program skupnosti pred
videva tudi gradnjo šolske telo
vadnice na Železarsko izobraževal
nem centru. Ta telovadnica je glede 
na splošno pomanjkanje telovadnic 
tudi nujno potrebna. 

Samoupravna interesna skupnost 
za področje otroškega varstva mora 
izdelati novi srednjeročni program 
razvoja otroškega varstva v občini. 

Pri tem pa mora upoštevati pred
vsem začetek gradnje vzgojnovar-
stvenega zavoda na Beli, razširitev 
zmogljivosti vrtca na Plavžu, adap
tacijo stare stavbe vrtca Julke Pi-
bernik in soudeležbo pri urejanju 
otroškega letovišča v Novigradu. 

Med najbolj aktualne naloge sa
moupravne interesne skupnosti za 
področje zdravstva sodi ustanovitev 
Centra za socialno delo kot samo
stojne službe, dokončanje stavbe 
Socialnega zavoda dr. Franceta 
Berglja in preureditev stare stavbe 
tega zavoda. Na področju zdravstva 
naj bi po programu skrbeli tudi za 
organizacijsko ureditev osnovne 
zdravstvene službe ter za prostorsko 
in Kadrovsko usposobitev Splošne 
bolnice Jesenice. 

Med prioritetnimi nalogami kul
turne interesne skupnosti je skrb za 
večje število porabnikov kulturnih 
dobrin, v programu pa med drugim 
tudi ureditev prostorov za ustanovi
tev Muzeja delavskega gibanja in 
NOV na Jesenicah ter ureditev 
prostorov za zgodovinski arhiv. 

Temeljna interesna skupnost za 
telesno vzgojo in kulturo pa mora 
pri načrtovanju poleg svoje redne 
dejavnosti izdelati tudi programe z? 
dograditev športne hale v Podme 
žakli, pričeti z gradbenimi deli 
pokrito kopališče na Jesenicah in 
organizirati učinkovito službo za 
upravljanje in vzdrževanje športnih 
objektov. D. Sedej 
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V jeseniški Železarni, kjer je ino
vacijska dejavnost v zadnjih nekaj 
letih dosegla zavidanja vredno 
raven, si nenehno prizadevajo, da bi 
še več neposrednih proizvajalcev 
spodbudili k tej dejavnosti. Do zdaj 
je še vedno največ novatorjev iz vrst 
vzdrževalcev, ki so v minulem letu v 
talilnicah uvedli 7 izboljšav,, v va-
ljarnah 7, v predelavi 3 in v vzdrže
vanju, energiji in transportu 6 iz
boljšav. Će pa ovrednotimo tehnične 
izboljšave po rezultatih dela, so na 
prvem mestu skupne službe, saj je 7 
novatorjev s 5 izboljšavami in enim 
izumom prihranilo Železarni 
2,173.945 dinarjev. 

IZBOLJŠAVA V ŽIČARNI: 
1500 T O N VEČ ŽICE L E T N O 

Tehnična izboljšava z naslovom 
»povečanje storilnosti žičarskih 

strojev, in kapacitete patentirnice« 
je Železarni v letu 1973 prinesla po
večan dohodek od prodane žice v 
vrednosti 1,5 milijona dinarjev. 
Avtorji so za izboljšavo prejeli 
17.300 dinarjev odškodnine za leto 
1973. Komisija za racionalizatorstvo 
in novatorstvo pa je zaradi po
membnosti izboljšave priznala av
torjem tudi triletno rento, ki se bo 
obračunala vsako leto posebej. 

Avtorji predloga so z uvedbo nove 
tehnologije priprave žice za vlečenje 
povečali storilnost na žičarskah stro
jih. Rezultat tega so 20 do 30 odstot
kov večje hitrosti vlečenja in manjša 
obraba votlic. Istočasno so rekon
struirali tudi Felind peči in s tem 
povečali zmogljivost patentarnice. 
Obe izboljšavi skupaj sta omogočili 
povečano proizvodnjo za okoli 1500 
ton patentirane žice letno. 

Poleg stanovanj 
tudi trgovine, šole . . . 

V Kranju je bilo v ponedeljek, 10. 
marca, posvetovanje predstavnikov 
stanovanjskih skupnosti in sindi
kata iz gorenjskih in. ljubljanskih 
občin, ki sta ga pripravila skupna 
komisija izvršnega komiteja pred
sedstva C K ZKS in republiškega 
sveta zveze sindikatov Slovenije za 
usmerjanje in usklajevanje družbe
ne akcije za gradnjo stanovanj za 
delavce in zveza stanovanjskih 
skupnosti Slovenije. Na posvetu so 
pregledali rezultate akcije o izgrad
nji 26.000 stanovanj do konca leta. 
Pogovorili so se o samoupravni 
organiziranosti in delovanju stano
vanjskih skupnosti v občini, progra
miranju graditve stanovanj, porabi 
sredstev za stanovanjsko gradnjo, 
zvišanju stanarin in drugem. Ker so 
bila podobna posvetovanja tudi v 
drugih slovenskih regijah, bodo 
zbrane podatke uporabili za analizo, 
o kateri bodo razpravljali na 
prihodni seji izvršnega komiteja 
predsedstva C K ZKS in republiške
ga sveta zveze sindikatov. 

Na posvetu so ugotovili, da 
gradnja stanovanj v novih stano
vanjskih soseskah poteka v glavnem 
po programu. Pri tem pa se kažejo 
pomanjkljivosti pri gradnji sprem
ljajočih objektov kot so trgovine, 
šole, vrtci in podobni. Za gradnjo teh 
objektov trenutno stanovanjske 
skupnosti nimajo denarja. Zato so 

poudarili, da bi se morali čimprej 
dogovoriti, ali bodo denar za te ob
jekte zbirali iz sredstev za stanova
nja ali kako drugače. 

Precejšen korak je bil v zadnjem 
času napravljen na področju gradnje 
solidarnostnih stanovanj. Vendar se 
tudi tu kažejo nekatere pomanjklji
vosti. Ena od težav je, da se običajno 
prebivalci, ki dobivajo ta stanovanja 
preselijo iz barak v nova, sodobno 
opremljena in zato tudi dražja 
stanovanja. Ker so to v glavnem 
socialno šibki prebivalci, j im stroški 
v novih stanovanjih povzročajo 
največkrat nemajhne težave. Tako 
so na posvetu menili, naj bi v 
prihodnje solidarnostni stanovanj
ski skladi razpolagali tudi s starimi 
stanovanji. 

Glede kvalitete in opremljenosti 
stanovanj pa so predlagali, da 
stanovanja ne bi uniformirali, am
pak bi gladili več vrst stanovanj. 
Prav tako bi morali bolj kot doslej 
graditi samska stanovanja oziroma 
samske domove. V mnogih delovnih 
organizacijah bi tako laže reševali 
stanovanjske probleme svojih delav
cev kot z graditvijo družinskih 
stanovanj. V kranjski občini so na 
primer lani že zgradili dva takšna 
bloka za samske delavce. Enega je 
zgradil Tekstilindus, drugega pa 
podjetje Komunalni servis. A. Z. 

Naložbe v gospodarstvo 
Največja investicija v jeseniški občini je hladna 
valj ar na Železarne — Razširitev in moderniza
cija v večini jeseniških podjetij — Nov trgovski 

center 
Letos nameravajo .gospodarske or

ganizacije v jeseniški občini vložiti 
838.252.000 dinarjev za razširitev in 
modernizacijo svojih zmogljivosti. 
Od tega podjetja s sedežem v občini 
načrtujejo 782.386.000 dinarjev ali 
93,3 odstotka, podjetja s sedežem 
zunaj občine pa le 6,7 odstotka. Pla
nirana vlaganja bodo podjetja fi
nancirala večinoma z bančnimi kre
diti, z lastnimi sredstvi in z drugimi 
viri dohodka. 

Hladna valjarna Bela 
Največjo investicijo tudi v letoš

njem letu predstavlja hladna valjar
na na Beli, ki bo zgrajena leta 1976. 
Železarna bo poleg hladne valjarne 
rekonstruirala tudi valjamo žice ter 
izvedla nekaj modernizacij v svojih 
sedanjih obratih. 

Med ostalimi podjetji bo Iskra na 
Blejski Dobravi povečala svoje pro-
.zvodne prostore, Gorenjska oblačila 
na Jesenicah bodo začela graditi 
nove prostore, precej sredstev bo v 
izpopolnjevanji; proizvodnje vložila 
udi Izolirka. 

Obrati in novi prostori 
SGP Sava 

V okviru gradbeništva so se za 
največjo investicijo odločili pri 
Splošno gradbenem podjetju Sava, 
kjer nameiavajo graditi nove obrate 
in poslovne prostore podjetja. Za 
večje investicije v opremo so se iz
rekli še v Tehničnem biroju, pri Gra-
disu, Projektu in pri Vatrostalni 
Zenica. 

TOZD Viator Jesenice namerava 
letos začeti z gradnjo delavnic, obe
nem pa kupiti štiri nove avtobuse 

in osem tovornih avtomobilov ter 
nabaviti nekaj nove opreme. Svoj 
vozni park bodo povečali tudi pri 
Jesenice Transportu, kjer bodo na
bavili šest novih kamionov. Precej 
sredstev pa bodo odšteli tudi za 
adaptacijo svoje delavnice. PTT 
Kranj — TOZD Jesenice pa za letoš
nje leto načrtuje nadaljnjo izgrad
njo telefonskega omrežja, za kar so 
tudi namenili največ sredstev. 

Trgovski center na Jesenicah 
Kar 30 milijonov dinarjev bo ve

ljala jeseniški Universal gradnja 
skladišča, rekonstrukcija industrij
skega tira z nadvozom ter poslovna 
stavba in obrat družbene prehrane. 
Trgovsko podjetje Rožca je že za
čelo graditi trgovino v Planini pod 
Golico, letos pa bodo preuredili tudi 
trgovino na Hrušici in nabavili novo 
opremo v trgovinah. Trgovsko pro
izvodno podjetje Zarja Jesenice bo 
začelo gladiti trgovski center na Je
senicah in novo samopostrežno trgo
vino^ bjfejem na Koroški Beli. 

18 milijonov dinarjev namenja 
letos jeseniška Gorenjka za žičnice 
na Vršiču, za adaptacijo gostišča 
pod Golico, adaptacijo hotela Erika, 
Motela v Kranjski gori in adaptacijo 
hotela Prisank. V Mojstrani bodo 
adaptirali staro zgradbo zdravilišča, 
obenem pa začeli graditi nov objekt 
Sonja M ar in kovic. V okviru svoje 
turistične dejavnosti bo Viator na 
Jesenicah načrtno delal pri izgradnji 
zimskega centra v Gozd Martuljku 
ter izdelal študijo o smotrnosti iz
gradnje sistema žičnic v Španovem 
vrhu nad Jesenicami. 

Na Jesenicah bodo postavili sam
ski doni Železarne in samski dom 
komunalnega podjetja Kovinar na 
Plavžu. Sicer pa bodo poleg Kovi
narja domala vsa obrtna podjetja 
v občini v letošnjem letu vložila vsaj 
nekaj sredstev v opremo in v osnov
na sredstva. D. Sedej 

DOMAČI N A V I J A L N I B O B N I 
ZA V A L J A R N O 

Za valjamo so morali v Železarni 
uvažati navijalne bobne iz ZDA. 
Tak navijalni boben velja s carino in 
prevozom več kot milijon dinarjev. 
T i bobni so vgrajeni v ogrevni peči 
valjarne in so izpostavljeni visokim 
toplotnim in mehanskim obremenit
vam. Avtorji te tehnične izboljšave 
so že leta 1967 začeli razmišljati o 
izdelavi domačih bobnov in jih leta 
1970 uspeli izdelati. Po vzdržnosti so 
bili enaki uvoženim, nekateri pa so 
bili še boljši. 

Po izračunu znaša prihranek pri 
nabavi 2,8 milijona dinarjev, pri
znan prihranek na povečani vzdrž
nosti in zmanjšanju menjav pa je bil 
385.518 dinarjev. 

BO O G R E V A L E C Z R A K A 
VZDRŽAL? 

V obratu Plavž ima ogrevalec zra
ka vsako leto obvezen remont in pri 
popravilu so morali doslej zamenjati 
skoraj vso opeko. Avtor tehnične 
izboljšave za popravilo ogrevalca 
zraka je predlagal, da bi uporabili 
novo opeko le za nataljene zgornje 
plasti, ki so najbolj obremenjene. 
Remont po novem načinu so izvedli 
lani'in je uspel. Pod pogojem, da bo 
vzdržnost ogrevalca zraka enaka kot 
pri prejšnjem načinu popravila, zna
ša prihranek pri materialu in delu za 
eno samo popravalo kar milijon di
narjev. Avtorju je komisija odobrila 
akontacijo v višini 3.000 dinarjev, po 
preteku 12 mesecev in ob pogoju, če 
bo »njegov« ogrevalec vzdržal, pa 
prejme še ostanek 9.960'dinarjev. 

I Z U M D V E H A V T O R J E V 
V jeseniški Železarni so se odločili 

za posebno tehnologijo izdelave in 
predelave svinčevih jekel. Kljub šte
vilnim znanim postopkom pa sta se 
dva avtorja odločila, da izdelata 
lastno napravo za uvajanje svinca v 
jeklo. Naprava omogoča zadostno 
topnost svinca v raztaljenem jeklu, 
kar je pogoj za enakomerno razde
litev svinca v celotnem volumnu 
jekla. S pomočjo te naprave je stekla 
vsa tehnologija v proizvodnji svin
čevih jekel v Železarni. Vsa prodaja 
svinčevih jekel je leta 1973 znašala 
800 ton, predvidena proizvodnja 
svinčevih jekel pa je 5.000 ton letno. 
Leta 1973 je znašal povečan doho
dek iz prodaje svinčevih jekel 
445.700 dinarjev, kar je zaradi raz
meroma majhne količine malo. Od
bor za raziskave, izume in raciona
lizacije je avtorjema izuma odobril 
akontacijo 30.000 dinarjev in 3-letno 
rento od leta 1975 dalje. 

D. Sedej 

dogovorimo se 
Seja škofjeloške občinske skupščine 
Jutri ob 16. uri bo v Škofji Loki šesta skupna seja vseh treh zborov 

škofjeloške občinske skupščine. Delegati zbora združenega dela, zbora 
krajevnih skupnosti in družbenopolitičnega zbora bodo na njej spre
govorili o predlogu odloka o proračunu občine za letošnje leto, pred
logu družbenega dogovora o skupni porabi v občini v letu 1975, pred
logu programa dela občinske skupščine za letos, predlogu samouprav
nega sporazuma d združevanju in uporabi sredstev za krajevne skup
nosti v letošnjem letu ter o predlogu sklepa o ustanovitvi sveta za 
preventivo in varnost v cestnem prometu. Poleg tega je na dnevnem 
redu še odobritev zapisnika zadnje skupne seje in zapisnika 6. seje 
družbenopolitičnega zbora, poročilo o izvršitvi sklepov, volitve in ime
novanja ter delegatska vprašanja. 

Po končani seji vseh treh zborov se bosta sestala še zbor združe
nega dela ter zbor krajevnih skupnosti. Predlagan je naslednji dnevni 
red: predlog družbenega dogovora o pospeševanju razvoja malega 
gospodarstva v obdobju od 1975 do 1980, predlog odloka o razveljavitvi 
odloka o cenah za geodetske storitve, predlog odloka o potrditvi zazi
dalnega načrta Kres-Cešnjica za območje centra, predlog odloka o 
spremembi urbanističnega programa občine za območje Železnikov in 
potrditev lokacije čistilne naprave ter predlog odloka o spremembi in 
dopolnitvi odloka o poslovnem času v gostinstvu na področju občine. 

Financiranje krajevnih skupnosti 
Proračun občine, družbeni dogovor o skupni porabi ter 

samoupravni sporazum o združevanju in uporabi sredstev za krajevne 
skupnosti so prav gotovo težiščne točke jutrišnje seje škofjeloške 
občinske skupščine. Dosedanje javne razprave ter zbori delovnih ljudi 
in občanov so namreč pokazali, da je bilo doslej (nekatere stvari so se 
medtem že razčistile) še veliko nejasnosti predvsem glede financiranja 
krajevnih skupnosti. 

J. Govekar 

V Kranju samostojen 
študentski servis 

Študentski servis deluje v Kranju že nekaj časa. 
Ustanovljen je bil kot podružnica mariborskega 
študentskega servisa. Pred nedavnim pa je ob
činska konferenca ZSMS Kranj sprejela sklep, 
da se servis osamosvoji in se preimenuje v Mla
dinski servis Kranj. Za dejavnost pa mu je dode
lila prostore v Stritarjevi ulici v mladinskem 

domu. 
O delu servisa pripoveduje vodja, 

študent Višje šole za organizacijo 
dela v KranjuPeter Beton. 

»Zakaj ste se osamosvoji l i?« 
»Podružnica mariborskega servisa 

je v Kranju delala dobri dve leti in 
v tem času se je pokazalo, da je tak
šen servis potreben in se bo tudi širil. 
Ker pa kot podružnica možnosti za 
razvoj nismo imeli, je občinska kon
ferenca ZSMS sklenila, da se osamo
svojimo. O upravičenosti takšnega 
sklepa govori tudi dejstvo, da je 
samo lani dobilo delo s pomočjo ser
visa več kot 400 dijakov in študen-

R a z v o j n i sek tor , k i je v ses tav i de lovne o rgan izac i j e 
SLOVENIJALES ALPLES 
ŽELEZNIKI 

objavlja na podlagi 10. č lena samoupravnega sporazuma o 
medsebojnih razmerjih delavcev v združenem delu prosta 
delovna mesta: 

1. O B L I K O V A L C A - K O N S T R U K T O R J A 
D E K O R A T I V N I H O B L O G 

2. O B L I K O V A L C A P R O P A G A N D N E 
D O K U M E N T A C I J E 

3. E N E R G E T I K A 
4. G R A D B E N I K A 

Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še nasled
nje pogoje : 
pod 1.: dipl. inž. lesarstva, aktivno znanje enega tujega jezika 
pod 2.: I. stopnja fakultete za arhitekturo ali absolvent arhitek
ture, aktivno znanje enega tujega jezika 
pod 3.: popolna redna TSS strojne smeri ali izredna šola s 5 let 
prakse 
pod 4.: TSS gradbene smeri 
Pismene prijave je treba poslat i v roku 15 dni po objavi delovnih 
mesl na naslov; Organizacijsko-kadrovski sektor, Slovenijales 
Alples tovarna pohištva Železniki. 
K prijavi priložite dokazila o izpolnjevanju pogojev, ki so nave
deni v tej objavi. 

Izbira kandidatov bo objavljena najpozneje v 10 dneh po 
-preteku roka za prijave. Kandidat i bodo pismeno obvešče
ni o izb i r i . 

Ugodno v Sori 
V tovarni Sora Medvode, ki poslu 

je v okviru podjetja Slovenijales, so 
lansko poslovno leto uspešno zaklju
čili ter so po uspešnosti gospodarje
nja med prvimi tovarnami lesne in* 
dust rije v Sloveniji. 

V prvih dveh mesecih letos so pro
dali za nekaj več kot 6 milijonov di

narjev izdelkov, predvsem predsob-
nega pohištva, kar je za 30 % več kot 
lani v enakem času. V tem času so 
uspeli povečati produktivnost .za 
35 '< tel Upajo, da bodo letos dosegli 
realizacijo v višini 45 milijonov di
narjev. 

tov, ki so ustvarili več kot 1,700.000 
dinarjev kosmatega dohodka. V tem 
dohodku je tudi precej ostanka do
hodka, ki pa se ni vrnil v kranjsko 
podružnico.« 

»S katerimi delovnimi organi- t 
zacijami najbolje sodelujete?« 

»Predvsem s šolami, kjer štu
dentje višjih in visokih šol pouču
jejo, s Projektom, KŽK, Kovinskim 
podjetjem in še z nekaterimi drugimi 
manjšimi delovnimi organizacijami. 
V večja podjetja pa še nismo uspeli, 
prodreti.« 

»Nedvomno ste si ob osamo
svojitvi zastavil i program dela?« 

»Zaposlovanje dijakov in študen
tov med šolskim letom, predvsem pa 
med počitnicami, bomo še razširili, 
in sicer tako, da bomo k sodelovanju 
skušali pritegniti tudi večje delovne 
organizacije. Z njimi se pogovarjamo 
tudi o delu v kooperaciji. Mladinci 
naj bi delo dobili na dom in ga opra
vili v popoldanskih in večernih urah, 
ko nimajo pouka. 

Drugo področje našega dela je 
mladinski turizem. Ustanovili smo 
smučarski klub Študent. Le-ta je 
pripravil tečaj za smučarske vadi
telje. Če bi bile snežne razmere bolj 
ugodne, bi že letos pripravili smu
čarske tečaje za otroke in mladino. 
Naš namen je omogočiti dijakom, 
študentom in učencem kvaliteten 
pouk smučanja po zmernih cenah. 

Pri organizaciji letovanj za mla
dino smo se povezali z organizacijo 
Mladi turist iz Ljubljane, ki uprav
lja več mladinskih počitniških do
mov ob morju in v planinah, ter z 
mladinskim birojem iz Kopra. 

Pripravljamo tudi poseben odde
lek za oblikovanje. V njem bi se 
honorarno zaposlili dijaki in štu
dentje risanja, slikarstva, arhitek
ture in šole za oblikovanje. Naloga 
oddelka bi bila priprava lepakov, 
reklamnih napisov, aranžiranje raz
stav na sejmih in podobno. 

Seveda bomo skušali letos čim-
bolje gospodariti in kar največ pri
hraniti, da bomo lahko kupili avto
mobile in pri servisu odprli avto-šolo 
za dijake in študente. Pri opravlja
nju izpita in pouka vožnje bodo kan
didati poravnali le dejanske stro
ške. « 

»Kakšen pa je zaslužek, k i ga 
prejmejo dijaki in š tudent i za 
opravljeno delo?« 

»Zelo različen, kot je različno 
delo, ki ga opravljajo. Od 10 do 50 di
narjev na uro se giblje. Kljub različ
nemu delu pa menimo, da so razlike 
vendarle prevelike. Za tiste delovne 
organizacije, ki ponujajo nizek do 
hodek, ni zanimanja, za poučevanj 
na šolah — to delo je najbolj 
plačano — pa je interesentov preveč 
Zato bo mladinski servis skušal 
doseči poseben sporazum z delov-

o enotnejših nimi organizacijami 
nagradah.« 



Moški pevski zbor Bela s pevovodjem Edom Ošabnikom — Foto: F. Perdan 

Jubilantje zapeli 
pred polno dvorano 

V nedeljo popoldne je imel moški 
Pevski zbor Bela, ki deluje pri kra
jevni organizaciji SZDL, slavnostni 
koncert ob 5. obletnici delovanja. 
Prireditveni prostor v osnovni šoli 
Matija Valjavca v Preddvoru ni mo
gel sprejeti vseh obiskovalcev, saj 
Jih je bilo več kot 300. Prepolna 
dvorana in spontan aplavz po vsaki 
Pesmi sta bila za jubilanta najlepša 
nagrada, ki je vsaj delno odtehtala 
številne organizacijske in materialne 
težave ter na vajah in nastopih 
zgubljene večere in nedeljske do-
Poldneve ter popoldneve. Hkrati pa 
Je bil nedeljski koncert pevcev z Bele 
Prispevek k proslavitvi 30. obletnice 
osvoboditve. 
. Zbor je bil ustanovljen 25. januar
ja leta 1970. 1. februarja je bila že 
Prva vaja. Pod vodstvom pevovodje 

Eda Ošabnika iz Kranja so začeli 
Urban in Franc Rehberger, Jaka 
Vreček, Lovro Markun, Jože Jeko-
vec, Srečko Roblek, Franc in Lojze 
Pernuš, Matija Zupan in Alojz Kr i -
šelj. Kasneje pa so se zboru pridru
žili še Ivo in Franci Bizjak, Nace 
Polajnar, Vinko Rozman, Mirko 
Ekar in Janko Križaj. 

Belski zbor je pod vodstvom Eda 
Ošabnika naštudiral 67 pesmi. V 
petih letih je imel 36 nastopov na 
raznih prireditvah na domači Beli in 
v bližnjem Preddvoru. Zbor se je 
udeleževal vseh občfnskih pevskih 
revij. Udeležil se je tudi Tabora pev
skih zborov v Stični na Dolenjskem. 
Moški zbor predstavlja in opravlja 
vidno kulturno poslanstvo ne le v 
domačih krajih, temveč tudi zunaj 
krajevnih okvirov. -jk 

Predstav si želijo 
Občani Medvod pogrešajo gostovanja igralcev Mestnega gledališča 

ljubljanskega, ki so v prejšnjih letih predstavili celotni repertoar. Tako 
dvorana Svobode sameva, saj je domače društvo nedelavno, nihče pa 
tudi ne poskrbi za gostovanja dramskih skupin iz okolice. Verjetno še 
ni prepozno in prav bi bilo, da se Medvodčanom le še omogočijo kako
vostne gledališke predstave, ki so bile vedno dobro obiskane. 

-fr 

Seja skupščine 
Od 26. do 31. marca bodo na Jesenicah sklicali sejo skupščine 

kulturne skupnosti, na kateri bodo obravnavali zaključni račun in 
poslovno poročilo za leto 1974, program dela za letošnje leto, finančni 
načrt, družbeni dogovor o splošni in skupni porabi skupščine občine in 
financiranje skupnih nalog pri kulturni skupnosti Slovenije. D. S. 

Program gledališča 
Na Jesenicah so se v gledališču zbrali samoupravni organi gledali

šča in ljubitelji tega gledališča in na delovnem sestanku govorili o le
tošnjem programu dela, o poslovanju, še posebno pa so razpravljali o 
programu gledališča glede na 30-letnico osvoboditve in 25-letnico 
samoupravljanja. D. S 

Recital Izvira 
Amatersko gledališče na Jesenicah se pod vodstvom režiserke Vere 

Smukavčeve pripravlja na novo premiero, prav tako pa pripravlja 
recital ciganske lirike na novo ustanovljena mladinska skupina Izvir, ki 
deluje v okviru gledališča. D. S. 

Družbeni dogovor 
Pri jeseniški kulturni skupnosti so že pripravili predlog družbenega 

dogovora o razporejanju dohodka in osebnih dohodkov in nekaterih 
drugih osebnih prejemkov ter gibanja skupne porabe v letu 1975. Druž
beni dogovor bo podpisal izvršni svet skupščine občine, samoupravne 
interesne skupnosti, občinska konferenca SZDL in občinski sindikalni 
svet. D. S. 

Analiza kulturnih razmer 
Posebna delovna skupina pri osnovni organizaciji ZK Javornik -

Koroška Bela pripravlja analizo stanja kulturnih razmer v krajevni 
skupnosti Javornik-Koroška Bela. Analizo oziroma odgovore na 
vprašanja, ki jih je posredoval Centralni komite, bo na Javorniku 
najprej obravnaval aktiv komunistov. D. S. 

^ 

Igra za poredneže 
Lutkovna skupina P re še rno 

vega gledal išča Kranj , k i je 
konec februarja z uspehom na
stopila na jeseniškem srečanju 
slovenskih lutkarjev (Matija Lo
gar: STR1ČEK M E T L A ) , je to
krat pr ipravi la lutkovno pred
stavo Hane Budinske: I G R A ZA 
POREDNEŽE. 

Tekst znane češke lutkarice je 
zastajal v vrtcu med o t roško 
•gro in zato ni naključje, daje bi l 
v e č kot primeren za prv i lut
karski poizkus š tevi ln ih najmlaj
ših kranjskih lutkarjev, k i so se 

tako po večmesečnem pedago
škem delu spoznali s to vejo 
gledal iške umetnosti. 

Pedagoško sta najmlajše lut
karje vodila Vlad imi r Rooss, kot 
režiser predstave, ter Saša 
Kump, kot oblikovalec celotne 
predstave. 

Mladim lutkarjem: Tomažu 
Hribarju, Mateji Arnšek , Ksenij i 
Ponikvar , Nataš i Herlec, Heleni 
Malnar, Marku Oblaku, Simoni 
Perč in Milošu Roossu želimo ob 
premieri 18. marca ob 17. ur i v 
P reše rnovem gledališču veliko 
uspeha! M . L . 

Občni zbor slovenskega 
kulturnoprosvetnega društva 

Globasnica 
9. marca je bil občni zbor sloven

skega kulturno-prosvetnega društva 
Globasnica. Povabilu upravnega od
bora smo se odzvali tudi mi. Upravni 
odbor društva je pri vabilih vzel kri
terij, da vabijo iz matične domovine 
Slovenije predstavnike vseh tistih, ki 
sodelujejo na kulturnem področju 
z globaškim društvom. 

Povedati moram, da je bila lani v 
Preddvoru že drugič organizirana 
folklorna kolonija, ki so se je udele
žili pionirji in mladinci iz občine 
Globasnica. V Preddvoru so se med 
enotedenskim bivanjem pri pred-
dvorskih družinah naučili pod vod
stvom prof. Lenke Krišljeve in Mir
ka Udirja nekaj gorenjskih ljudskih 
plesov. Predlanskim so na prvi taki 
folklorni koloniji bili otroci iz občine 
Bilčovs. 

Poleg otrok iz Globasnice je priso
stvovala vajam tudi prizadevna kul
turna delavka Ema Hudi, ki je po
tem doma na Koroškem z vajami 
nadaljevala in uspeh ni izostal. Prav 
na nedeljskem občnem zboru je pri
sotnim članom slovenskega kultur
no-prosvetnega društva Globasnica 
in povabljenim gostom pokazala, kaj 
so se naučili njeni varovanci v manj 
kot enem letu. Vse prisotne so nav
dušili s prisrčnim in kvalitetnim na
stopom. Naj ob tej priložnosti po
vem, da je preddvorska osnovna šola 
Matije Valjavca posodila narodne 
noše za ta nastop in da je stroške 
prevoza plačala kranjska TIS. 

Ob nastopu mladih Globašanov 
naj ponovim misel Toneta Rooleka, 

ki je odgovoren za stike z zamejski
mi Slovenci pri Republiški konferen
ci SZDL, da je prav takšna oblika 
sodelovanja in pomoči med matični-
m narodom in rojaki na Koroškem 
najuspešnejša in najučinkovitejša. Z 
ustanovitvijo folklorne skupine v 
Globasnici in z njenim uspešnim 
enoletnim delom je smoter in smisel 
tovrstnih kolonij prav gotovo dose
žen. 

Globaška folklorna skupina, ki 
šteje 12 parov, bo v prihodnje poleg 
gorenjskih plesov začela študirati 
tudi tiste iz svojega, podjunskega 
področja. Radi bi seveda nabavili 
koroške narodne noše in pri tem bo 
prav gotovo vsaka pomoč iz Sloveni
je nadvse dobrodošla. 

Po nastopu folklorne skupine iz 
Globasnice pod vodstovm Eme Hudi 
je sledilo poročilo predsednika Luke 
Hudla, poročilo tajnika, blagajnika 
itd. Seveda ne bomo podrobno 
naštevali dohodke in izdatke ter ko
liko je bilo sej in podobno, pač pa 
naj omenimo, da je imelo društvo v 
pretekli gledališki sezoni 26 (šestin
dvajset) predstav, od tega 10 lastnih. 
Spričo tolikšne aktivnosti je bil vsak 
član upravnega odbora vsak drugi 
dan angažiran. 

26 predstav za Globasnico, zadnje 
gnezdo slovenstva na Koroškem, kot 
jo imenujejo nasprotniki Slovencev, 
nam pove še nekaj drugega. Pove 
nam, da ljudje hočejo ostati Sloven
ci, hočejo ostati zvesti materini be
sedi kljub najrazličnejšim pritiskom 
v najrazličnejših oblikah. 

Zanimiv in hkrati kruto realen je 
bil komentar 74-letnega upokojene
ga profesorja Jožka Hutterja, ko je 
dejal: »26 predstav je prav gotovo iz
jemen uspeh. Toda, dragi sovaščani, 
ko se sprehajam po vaških ulicah in 
poslušam otroke in mladino, me kar 
zazebe v dno srca. Saj je vsaka dru
ga beseda nemška. Zato se mi zdi, da 
je naša najpoglavitnejša naloga učiti 
mladino slovenskega materinega 
jezika, ko že šola ne opravlja tega 
poslanstva, da bodo razumeli, kar 
jim dajemo, sicer bo naslednjih 26 
predstav izzvenelo v prazno. Včasih 
smo imeli t.i. nedeljske šole. Dajmo, 
poskusimo še danes. Treba je vpliva
ti na starše, da bodo z otroki dosled
no govorili slovensko.« 

Še in še so se nizali problemi: 
knjižnica pa televizija. Izrazili so 
vročo željo, da bi naša slovenska 
stran vendarle že postavila na 
ustrezno mesto televizijski pretvor
nik, da bodo lahko gledali slovenske 
oddaje. 

K besedi so se oglasili tudi gostje: 
predstavniki kulturne skupnosti iz 
Ptuja, K U D iz Cirkovcev in celo iz 
Međimurja. Vsi so pohvalili doseda
nje delo društva, ki goji vsestransko 
kulturno dejavnost, ne samo gleda
liško, saj imajo v svojih vrstah tudi 
izredno delaven pevski zbor'pod vod
stvom Janeza Petjaka, ki ga bodo 
preimenovali v Mešani pevski zbor 
»PECA«. Vsi so jim zaželeli še veliko 
uspehov v nadaljnjem delu. 

M . Krišelj 

Razstava akademske slikarke 
Marjance Jemec-Božič 

Delavska univerza in Glasbena 
šola v Radovljici sta v nedeljo ob 
10. uri dopoldne v dvorani radovlji
ške graščine odprli razstavo ilustra
cij akademske slikarke Marjance 
Jemec-Božič. Po otvoritvi je bil 
koncert solistov in otroškega zbora 
Glasbene šole, v programu pa so 
nastopili tudi učenci osnovne šole A. 

T. Linharta. Razstava bo v dvorani 
radovljiške graščine vsak dan od 10. 
do 12, in od 15. do 17. ure do 26. 
marca. 

Ilustracije akad. slikarke Marjan
ce Jemec-Božič slovenski otroci 
dobro poznajo, saj je avtorica zanje 
ilustrirala okoli 50 knjig. Stalno 
sodeluje s Cicibanom, Kurirčkom, 

JELOVICA. 
lesna industrija Škofja Loka Slovenija 
poslovalnica Škofja Loka, Kidričeva 
58, tel. 064 61 361 

vam nudi finalizirano stavbno pohištvo 
vrhunske kvalitete: 
okna in balkonska vrata 
furnirana notranja vrata 
vhodna in garažna vrata 
okenska senčila (polkna, rolete, žaluzije) 
montažne objekte — stanovanjske hiše, 
vikende, poslovne zgradbe 

JELOVICA 

H Potrošniki! 
Mercator 
V salonu pohištva 
Mercator j a v Kranju v hali C Gorenjskega 
sejma si lahko ogledate in nabavite po ugod
nih cenah 
pohištvo — gospodinjske stroje — pre
proge — lestence. 
Obiščite salon Mercatorja v Kranju hala C! 

Pionirskih! listom in Galebom, za 
televizijo pa je doslej opremila 60 
otroških oddaj. 

Od leta 1963 dalje, ko je izšla 
knjiga Kajetana Kovica Franca 
izpod klanca z njenimi ilustracijami, 
se v vrsti naših ilustratork stalno 
pojavlja ime Marjance Jemec-Božič. 
Njeni slikarski prispevki vnašajo v 
knjige prijetno vedrino, dinamiko in 
humor. Morda so njene ilustracije 
za otroke še posebej privlačne, ker so 
preproste in s tem posredno spodbu
jajo njihovo ustvarjalnost. Figure 
dečkov in deklic so napravljene z 
nekaj potezami in pred seboj imamo 
najbolj navihanega Mihca ali naj
bolj naivno Katko. Za oči postavi 
dve piki ali polkroga, ušesa so 
polkrog, prav tako usta, le potegnjen 
vsakič malo drugače; toliko različ
nih in tako smešnih nosov in noskov, 
napravljenih z eno samo potezo, kot 
jih vidimo v njenih ilustracijah, 
zlepa ne najdemo. Tako s skopo 
risbo ustvarja galerijo tipov otrok in 
odraslih, katerih najpogostejša zna
čilnost je robata prisrčnost in 
prisrčna robatost. 

Kdaj pa kdaj poseže tudi po ža
lostni zgodbici, pa tudi tedaj se zna 
izogniti preveliki sentimentalnosti: 
poteza postane trša, figure oglatejše; 
najraje ostane pri svinčniku. Če pa 
se posluži barv, prevladujejo rjava, 
siva, črna in zelena. 

Ljubezen do prikazovanja pre
prostih, naravnih, nekoliko oglatih 
kmečkih ljudi je značilna za večji 
del slikarkinega likovnega prizade
vanja: hruškaste in štirioglate glave, 
debele in kratke noge in roke, zdrava 
zagorela lica, zmršeni lasje, in ves ta 
živžav oblečen v preprosta oblačila. 
Nič tragičnega in nervoznega ni v 
teh postavah, iz ilustracij diha 
zdravo, mlado in polno življenje. 

Prostor, v katerega slikarka po
stavlja svoje junake, je preprost, 
jasen in konkreten. Če ga je dovolj, 
se Jemčeva izzivi tudi v večjih 
kompozicijah. Takrat postanejo ilu
stracije male samostojne slike s 
stilizirano krajino in nekoliko kari-
kiranimi figurami v dinamičnem 
gibanju. Odsotnost senčenja stop
njuje pravljični vtis. 

Literarni predlogi je slikarka 
vseskozi zvesta. Rada izbira humo
ristične tekste ali pa zna s posebnim 
posluhom iz vsake zgodbe izluščiti 
nekaj »smešnega«. Saj sta vedrina in 
humor lastnosti, ki jih ljudje danes 
močno pogrešajo, pa tudi lastnosti, 
ki danes mnogim mladim manjkajo. 
Ob tem dobe ilustracije Marjance 
Jemec-Božič poleg oblikovnih kvali
tet še novo dimenzijo: odraslim 
lahko postanejo most do njihovega, 
večkrat pozabljenega otroštva in 
posredno tudi most za boljše 
razumevanje doživljajskega sveta 
svojih otrok. M . Avguštin 
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Bodo zelenice ozelenele? 
Najbrž bodo: pomladanska vlaga 

bo deloma sprala prah iz napol po
sušene trave, ki je bila letos brez za
ščitne snežne odeje, izpostavljena 
mrazu in zimskemu soncu, spodbu
dila bo zelenje, da se bo prerilo med 
odpadki, in nastavilo zeleno lice 
soncu in dežju. Bolje vzdrževano 
javno zelenje v središčih mest bo 
kmalu dobilo spet svoje lepo lice, ki 
smo ga navajeni, morda se bomo 
jezili le na odpadke, ki jih mimogre
de vrže na te površine kak mimo
idoči. Slabše pa bo z zelenimi povr
šinami v stanovanjskih naseljih, 
kjer je vzdrževanje skromnejše, več
krat prepuščeno tudi skrbi za čistočo 
in zeleno okolje bolj ali manj vnetih 
stanovalcev. 

Vprašanje zastavljeno v naslovu, 
je mišljeno širše. V kranjski občini 
je zelenih površin dovolj. Predvide
va se, da mora mesto imeti okoli 
25 kvadratnih metrov zelenih po
vršin na prebivalca, in Kranj to 
ima. Kot ni vseeno, ali nosimo na. 
sebi skaženo obleko ali obleko po 
meri, tako tudi ni vseeno ali zelene 
površine funkcionalno urejamo, ali 
imamo denar za vzdrževanje. Tudi 
ni vseeno, ali je naše okolje, kjer 
vsak dan preživimo toliko in toliko 
ur, le na pogled čisto in higiensko, je 
pa popolnoma neurejeno, ni pri
merno za naše bivanje in se zato 

O d b o r z a medsebojna 
r azmer j a osnovne š o l e 

Cvetko Golar 
Škof ja L o k a 
razpisuje p ros to 
de lovno mesto 

tajnika 
za n e d o l o č e n č a s 

Pogo j i z a spre jem: 
srednja š o l a 
P r i j ave p o š l j i t e n a na 
s lov š o l e v r o k u 15 d n i po 
ob jav i . 

tam ne počutimo doma. Zato ob so
botah in nedeljah bežimo iz mestnih 
zidov in od zelenic, na katere ne 
smemo stopiti, ker bi jih sicer zaradi 
njihovega slabokrvnega zelenila, 
brez cvetja, grma ali drevesa, takoj 
uničili. Zelenja se naužijemo nekje 
zunaj v »nedotaknjeni« naravi, da 
potem spet laže prenesemo bivanje 
v bolehnem zelenilu vsakodnevnega 
okolja. 

»Seveda ljudje čutijo, da biva
jo med betonom in asfaltom: 
okolje, kjer zelene površ ine niso 
vkl jučene v bivalne površ ine , je 
nehumano, pa čep rav morda ko
l ič ina zelene površ ine celo prese
ga normat ive ,« ugotavlja ing. Anka 
Bernardova, vodja parkovne službe 
pri KŽK Kranj, ki je vzdrževalec 
zelenih površin v Kranju. Seveda 
ne vseh. »Lani smo vzdrževal i 
22 ha površ in , letos j i h je pr ibl iž
no 10 ha več. To so le mestni na
sadi in zelenice stanovanjskih 
naselij k i j i h vzdržujemo po po
godbi, izven tega obsega pa je še 
okol i 30 ha površ in , seveda brez 
gozdov, k i niso zajete med redno 
vzdrževanje . Sem sodi Savski 
log, Savski drevored, zelenje ob 
vpadnicah v mesto, parkovni 
gozd na P lan in i , nekateri prede
l i v St ražišču, nekatera o t r o š k a 
igr išča, da ne omenjamo kanjo
na Kokre . Vzdrževanje , za kate
rega je odgovorna n a š a služba, 
pa je razdeljeno v in tenz ivne jše 
vzdrževanje zelenja v j avn ih 
nasadih v s redišču mesta, kjer se 
na primer kosi trata strojno šest
krat na leto, kar tudi n i veliko 
za intenzivno nego, potem je tu 
še dognojevanje v e č k r a t na leto, 
obrezovanje grmovja, vrtnic, 
okopavanje, škropl jenje i td. Po
vrš ine , k i so bolj oddaljene od 
s redišča , pridejo seveda manj-
krat na leto na vrsto za tako 
oskrbo, kar se seveda na videzu 
tudi pozna. To velja tudi za či
ščenje zelenih površ in , k i bi 
moralo bi t i skoraj vsakodnev
no, saj se trosijo smeti brez 
p re s t anka .« 

Zelene površine, za katere ne 
najdemo denarja za vzdrževanje, 
pa seveda niso dosti vredne in ne 

rabijo svojemu namenu. »Zeleni 
dinar« v kranjski občini pa je dokaj 
tanek. »Lani smo se domenili s 
parkovno službo pr i KŽK, da 
bodo vzdrževal i zelenje na na
šem področju za okol i 50 starih 
milijonov din. Letos pa izvajalec 
predlaga p r e d r a č u n del za 143 
milijonov starih din,« je razložil 
finančno plat tega problema ing. 
Janez Frelih, načelnik oddelka za 
urbanizem, gradbene in komunalne 
zadeve skupščine občine Kranj. 
»Lani smo b i l i z izvajalcem za
dovoljni, letos pa pr i najboljši 
volji iz obč inskega p r o r a č u n a 
ne bo padlo dovolj za dela, k i 
j i h je izvajalec v svojem pred
r a č u n u navedel. Že sedanja ze
lena s l ika mesta n i zadovoljiva, 
ob le tošnj ih pičlejših dinarjih 
pa še posebno ne bo. P o č a k a t i 
bodo moral i tudi predeli kot so 
kanjon Kokre , zeleni pasovi ob 
cestah i n drugo, kar sicer že 
nekaj časa č a k a na ureditev. 
Če pa se neko področje uredi, 
je treba zagotoviti tudi denar 
za nadaljnje vzdrževanje . . . 
Čis toča zelenih površ in , k i je 
odvisna od nas samih, pa je se
veda tudi vp ra šan j e zase. Za 
čuvaja zelenic n i denarja i n 
sploh je kaznovalna pol i t ika, 
sicer povsem po obč inskem od
loku, p r i urejanju tega vp ra ša 
nja vsaj zame nes impa t i čna . 
Dosti bi na tem področju lahko 
naredile komisije za varstvo 
okolja, k i bi z raz l ičnimi akcija
mi za prevzgojo odnosa do zele
nega č lovekovega okolja odigra
le kaj pomembno vlogo. Upam, 
da bo naslednje leto boljše, ko 
bodo ustanovljene samoupravne 
interesne komunalne skupnosti, 
k i bodo imele na skrb i tudi ze
lene povr š ine i n bo financiranje 
iz obč inskega p r o r a č u n a po
vsem odpadlo.« 

Obeti za letos torej niso rožnati 
in kaže, da bo zeleni dinar še tanjši. 
Sredstev za intenzivnejše vzdr
ževanje zelenih površin bo toliko 
kot lani ali malo več, nikakor pa ne 
dovolj. 

»Kar lahko sami občan i sto
rijo, je le skrb za č is točo zele

n ih površ in , saj se gnojenja, 
košnje s stroji, obrezovanja raz
nih nasadov verjetno ne bodo 
lotevali ,« pravi ing. Bernardova. 
»Zelenice v skoraj vseh stano
vanjskih naseljih so le n e k a k š n i 
odrezki od stanovanjskih gra
denj, niso zanje napravljeni na
čr t i , niso vzdrževane . Temu pa 
se pr idruži jo še smeti, parkira
nje avtomobilov, pa je ža los tna 
s l ika popolna.« 

Le tu in tam se želje stanoval
cev po lepšem okolju tudi spremene 
v akcijo; sami urede zelenico ali pa 
se odločijo za temeljito čiščenje 
zelenic. To so na primer prav na 
dan 8. marca napravili pionirji v 
naselju Planina med bloki št. 22 do 
26. Na pobudo starejših med njimi 
Angele Rantove so temeljito poči
stili zelenico, sklenili pa so tudi 
pripraviti tablice z napisi, naj se 
čuva zelenje. Letos bodo verjetno 
takšne samoiniciativne akcije, ki 
naj bi se jih lotevali stanovalci na 
pobudo krajevnih skupnosti in hiš
nih svetov, še posebej dobrodošel 
način ohranjanja našega neposred
nega okolja na primerni ravni. 

»Za sedaj smo še daleč od tega, 
da bi skladno i n vzporedno z 
gradbenim n a č r t o m izdelal i 
tudi p lan zelenja,« pravi ing. Ber
nardova. »Ponekod se tega lo
tevajo nestrokovno, č e p r a v za
gnano. N a š a strokovna služba 
vedno rada. pomaga z nasveti; 
saj nam n i vseno, če so tovarne 
gole, še posebej pa si želimo ure
jenega okolja šol i n vrtcev, k i 
bi moralo bi t i n e k a k š n a učil
nica v naravi . Ne le za gledanje, 
pač pa za bivanje i n učenje. 
Enako mis l im tudi o zelenicah. 
Zgrešeno je, da so le za gledanje. 
Ob intenzivni negi prenesejo 
v s a k r š n o hojo in bivanje, le 
zbijanje žoge j i m prihranimo. 
Pot i , k i nastajajo čez zelenice, 
pa so navadno posledica nepra
vilnega vkl jučevanja zelenice 
med stanovanjske objekte, ker 
so zelenice pač urejene naknad
no in ne tako, da bi se po n a č r t u 
stapljale v celoto i n uč inkov i to 
dopolnjevale č lovekovo bivalno 
okolje.« L . M . 

Iz šolske 
kronike j 

Kronist v šolski kroniki osnovne 
šole na Dovjem zelo natančno in po 
priloženem materialu opisuje med
vojni čas na Dovjem in v Mojstrani. 
Takoj po osvoboditvi se je lotil 
opisovanja časa med okupacijo, 
tedaj torej, ko so bili spomini še živi, 
ostalo pa je tudi precej dokumentov. 
Originalni opis v šolski kroniki so : 

namreč nemški učitelji iz knjige 
iztrgali tedaj, ko so se umikali. 

Kronist piše, da je bilo med 
okupacijo na šoli šest razredov, 
poučevali so le v nemškem razredu, 
učitelji — izključno le nemški z 
večinoma nepopolno izobrazbo — pa I 
so vodili tudi nemške tečaje za 
prebivalstvo. 

Najprej so na Dovje in v 
Mojstrano vkorakale italijanske če
te in kronist piše, da je bilo njihovo 
obnašanje zelo plašljivo. Glavni 
posel jim je bil, »da so kradli, kar so 
videli, posebno kuretino in tudi 
marsikateri maček je za vedno 
izginil. Ljudstvo je bilo do njih zelo 
pasivno«. Ko pa so za njimi prišli 
Nemci, so najprej napravili popis in 
pregled prebivalstva, uvedli nemške 
napise, ponemčili krajevna imena 
inpd. Kmalu so prišle s Štajerske 
vesti, da Nemci selijo napredne 
Slovence, takoj nato pa se je začelo 
tudi na Dovjem in v Mojstrani. Ob 
številnih aretacijah pa se je krepila 
organizacija OF, ki jo je na Dovjem 
ustanovil Jaka Rabič, zaveden in 
odločen Slovenec. Potem je prišlo do 
prve večje akcije in po njej so 
Nemci odvedli 90 ljudi v Begunje. 
Aretacijam, najbolj pogostoma za
radi izdajalcev, je sledil še močnejši 
odpor prebivalstva, tudi najmlajših. 
Oba kraja sta med vojno žrtvovala 
52 življenj. 

Okupator je vasi zapustil 7. maja, 
z njimi sta prek Korenskega sedla 
odšli tudi zadnji dve učiteljici. Šolo 
so zapustili v obupnem stanju, ves •• 
inventar so uničili, posebno šolske 
klopi. Ostali so le goli zidovi in v . 
takem stanju je prevzelo šolo 
slovensko učiteljstvo. Tudi gospo
darski okoliš šole je bil zelo prizadet: 
polovico živine je bilo uničeno, 
požganih je bilo več planinskih staj 
in tudi ostala poslopja so bila 
prizadeta. Potem so 12. avgusta 
1945. leta izvedli volitve v krajevJi' 
odbor, začela se je obnova domovi' 
ne . . . D, Sedej 

ZA MALO DENARJA — PRIJETNO BRANJE 
Pripravili smo obsežen načrt knjižraih 
izdaj za letos. Predstavljamo vam ga, 
da se boste laže odločili za nakup ali 
naročilo PO PREDNAROCNIŠKIH 
C E N A H . Zato še danes izpolnite na
ročilnico! Pri posameznih knjigah smo 
tudi navedli, ali so že, oziroma kdaj 
bodo izšle. 

1. M O J V R T - M O J E V E S E L J E , I. del (Marko Jelni-
kar, France Vardjan) — načrti za ureditev vrtov, na
potki za sajenje, gnojenje, presajanje, razmnoževanje 
in zalivanje rastlin; knjiga je že izšla; cena 120 din 

2. C I G A N K A I. in li. del (Magduška Stražišar) - po
vest o tem, kako je mlada kmetica dognala izvor svo
jih prednikov — Ciganov; obe knjigi sta že izšli 
cena: I. del 30 din 
cena: II. del 30 din 

3. P R E G O V O R I - Ž I V L J E N J S K E R E S N I C E (dr. Ma
rija Makarovič) — 100 slovenskih pregovorov, ki so jih 
zlasti kmečki ljudje povedali ob raznih priložnostih; 
knjiga je izšla; cena 50 din. 

4. S P O M E N I K I N A T U J E M (Erna Starovasnik) - pri
poved mladega fanta, ki si v tujini ustvari družino; 
knjiga bo izšla v drugi polovici aprila letos; cena 38 din 

5. P I S A N A N J I V A - izbor najboljših črtic, ki smo jih v 
zadnjih desetih letih objavili v Kmečkem glasu; knjiga 

. bo izšla konec aprila letos; cena 40 din 
6. M E D K O L O V O Z I - pripoved o Krajnikovi družini, 

ki ima pet hčera, in o vaški babici, ki sama nima otrok; 
knjiga bo izšla konec maja letos; cena 45 din 

7. P T I C E P O J O N A D OLŠEVKOM - povest o dveh 
kmečkih družinah in o njihovih otrokih; knjiga bo 
izšla junija letos, bo pa izdana v počastitev 30-letnice 
osvoboditve; cena 42 din; 

8. NAŠE M A M E L J U B I V S A K D A N (Minka KrVma) 
— zgodovina domačije in pripoved o resničnem življe
nju, kakor ga je zapisal potomec; knjiga bo izšla v 
letošnjih poletnih mesecih in bo izdana v počastitev 
30-letnice osvoboditve; cena 40 din 

9. S T U D E N E C (France Slokan) - pripoved starke o 
življenju na viničariji; knjiga izide v letošnjih jesen
skih mesecih; cena 42 din 

10. K O R E N I N E G R U N T A - zgodba o usodi domačije 
po nepremišljeni gospodarjevi oporoki; knjiga bo izšla 
v letošnjih jesenskih mesecih; cena 40 din 

11. UMIRAJOČA K M E T I J A - pripoved o samotni 
kmetiji v hribih, ki je doživljala strahote zadnje vojne 
ino tem, kako se je znašla v novem času; knjiga izide v 
letošnjih jesenskih mesecih; cena 28 din 

12. NAŠE S A D J E — napotki za izbiro in shranjevanje 
sadja ter za pripravo sadnih jedi; knjiga bo izšla junija 
letos; cena (do 1. aprila) 50 din 

13. KMEČKI T U R I Z E M - nasveti za ureditev kmečkih 
domačij za potrebe turizma; knjiga bo izšla v letošnjih 
poletnih mesecih; cena 50 din 

14. ZDRAVNIŠKI N A S V E T I - napotki zdravnika 
dekletom in ženam; knjiga bo izšla jeseni letos: cena 
50 din 

15. M O J V R T - M O J E V E S E L J E II. del - nasveti za 
vinogradnike; knjiga bo izšla junija letos; cena 75 din 

16. M O J V R T - M O J E V E S E L J E III. del - nasveti za 
pridelovanje zelenjave; knjiga bo izšla v jeseni letos; 
cena 100 din 

17 M O J V R T - M O J E V E S E L J E IV. del - nasveti za 
sadjarje; knjiga bo izšla jeseni letos; cena 100 din 

18. G O J I T E V RIB - nasveti za gojitev sladkovodnih rib 
s prilogo za pripravo ribjih jedi; knjiga bo izšla konec 
letošnjega leta; cena 50 din 

19. V I N S K I S V E T O V A L E C I. del - nasveti za pripravo 
dobre pijače i/, grozdja; knjiga bo izšla konec letošnje
ga leta; cena (do 1. maja) 50 din. 

KMETJE! 
V KNJIŽNICI ZA POSPEŠEVA
NJE KMETIJSTVA za leto 1976 
bodo izšle naslednje knjige: 

1. K M E T I J S K I PRIROČNIK (6) 
2. K M E T I J S K I STROJI (Raoul J enč i č , dipl . ing. 

agr.) 
3 V S E O K O R U Z I (Jože Šile, dipl . ing. agr.) 
4. Z D R A V A R E J A PRAŠIČEV (Veterinarski zavod 

Slovenije) 
5. G O S T J E N A K M E T I J I - p r ak t i čn i nasveti za 

kmečke gospodinje 

Celotna knj ižnica bo stala 100 din. 

IZ KNJIŽNICE ZA POSPEŠEVA
NJE K M E T I J S T V A 1975 PA L A H 
KO ŠE V E D N O NAROČITE: 
K M E T I J S K I PRIROČNIK 1975 20 din 
H I G I E N S K O P R I D O B I V A N J E M L E K A 
( Inš t i tu t za mlekarstvo) 20 din 
VZDRŽEVANJE T R A K T O R J A 
(inž. Vil jem G a r m u š ) 30 din 
K A K O B O M G O S P O D A R I L N A T R A V N A T E M 
S V E T U (dr. Gvido Fajdiga) 20 din 

Z A K O N O K M E T I J S K I H ZEMLJIŠČIH 
(s pojasnili) 25 din 

Cena celotne strokovne zbirke za leto 1975 znaša 
samo 100 din 

PRIČAKUJEMO, DA STE, NAŠLI 
N E K A J T U D I ZA VAS, ZATO IZ
P O L N I T E PROSIMO SPODNJO 
NAROČILNICO IN N A M JO PO
ŠLJITE N A L E P L J E N O NA DOPIS
NICI A L I V K U V E R T I . 

ČASOPISNO ZALOŽNIŠKO 
PODJETJE 

»KMEČKI GLAS« 

N A R O Č I L N I C A 

Ime in priimek: 

Točen naslov: 

Nepreklicno naročam naslednje knjige: 

Podpis: 

(To naročilnico izpolnite, izrežite in pošljite na naslov: 
GZP »KMEČKI GLAS«, Miklošičeva 4. 61000 L J U B 
L J A N A ) 



Črtomir Zoreč: 

N'mav čriez izaro, 
rVmav čriez gmajnico... 

(Pogovori o koroških krajih in ljudeh) 

NOVO V BLAGOVNICI 

globus 

• OKRASNO 
GRMIČEVJE 

• GLINASTI LONČKI 

• SEMENA 
vseh vrst 

• PRST 
za presajanje 

PRIPOROČAMO 
SE ZA NAKUP 

# Ž I V I L A 
SAMOPOSTREŽBA 
g l o b u s 

Občni zbor društva veterinarjev 
in veterinarskih tehnikov 

Gorenjske 
20. februarja je bil občni zbor 

društva veterinarjev in veterinar
skih tehnikov Gorenjske. • 

Pred občnim zborom so si člani in 
gostje ogledali novi hlev za molznice 
v Poljčah. Vsi prisotni so bili navdu
šeni nad uspehi tega majhnega ko
lektiva, ki dosega skoraj največje 
uspehe v proizvodnji mleka na kravo 
v Jugoslaviji. 

Po ogledu sodobnega hleva je v 
zelo zavzetem vzdušju potekal redni 
občni zbor. Vodil ga je dolgoletni 
predsednik veterinar Marijan Benu-
lič. V poročilu je nanizal obseg 
opravljenega dela; strokovno izpo-

Gostišče sameva 
Številni domačini in tujci vprašu

jejo, zakaj je nekdaj zelo priljublje
na gostilna Na klancu v Medvodah 
že nekaj let zaprta. Občinska skup
ščina Ljubljana-Šiška je izvedla že 
dve licitaciji za oddajo gostilne v na
jem, vendar se je prijavil samo 
POZD »Kanu« iz Smlednika, tako 
da prostorov še niso oddali. Upajmo, 
da bo do oddaje le prišlo, preuredi
tev ne bi trajala dolgo, tako da bi 
gostilna bila lahko odprta še letos. 

-fr 

Kontrola proizvodnosti krav 
Kontrola proizvodnosti krav se je ponovno vpeljala s pričetkom 

premiranja mleka v letu 1966. Od takrat dalje se število krav v kontroli 
stalno veča. V letu 1966 je bilo v kontroli 6595 krav pri 2909 kooperan
tih, v preteklem letu pa je bilo v kontroli že 9913 krav pri 3510 koope
rantih. V reji kooperantov, ki sodelujejo s kmetijskimi organizacijami, 
so od leta 1975 uvedeni trije načini kontrole proizvodnosti krav. 
V tistih rejskih okoliših, kjer imajo rodovniško živino in so usmerjeni 
v tržno proizvodnjo, je uveljavljena redna mesečna kontrola (A- kon
trola), ki jo opravlja samo kontrolor. Pri večini kooperantov, ki pro
dajajo mleko gospodarskim organizacijam, je vpeljana B- kontrola. 
Rejec kontrolira količino mleka vsak mesec sam, najmanj trikrat na 
leto pa mora opraviti pregled kontrolor, ki ugotovi količino namolže-
nega mleka in vzame vzorec za analizo tolšče. Na manjših kmetijah, 
ki ležijo v odročnih krajih in ne prodajajo redno znatnejših količin 
mleka, temveč le občasno prodajajo presežek mleka, je uvedena kon
trola zaroda (Z- kontrola). Pri kontroli zaroda rejcu ni treba meriti 
mleka, obvezno pa je vse plemenice osemenjevati ali pripuščati pod 
licencirane bike. Vsa potrdila o osemenitvah in vse zabeležke o 
telitvah, o rabi telet ter drugih dogodkih v hlevu pregleda enkrat letno 
kontrolor, ki istočasno označi tudi teleta. 

Rezultate kontrole proizvodnosti obračunavajo na Kmetijskem 
inštitutu — Zavodu za živinorejo. Povprečna mlečnost vseh krav v letu 
1973 v kontroli A je znašala 3110 kg s 3,77 % tolšče, v B- kontroli pa 
2535 kg in 3,74 % tolšče. Povprečna mlečnost-krav v kontroli A znaša za 
Gorenjsko 3233 kg s 3,77 % tolšče in za kontrolo - B 2550 kg mleka 
s 3,71 % tolšče. V primerjavi z rezultati v letu 1972 se je povprečno 
dvignila mlečnost za 70 1. 

S takšno mlečnostjo na kravo Gorenjska zaostaja za sosednjimi 
severnimi deželami za 1500 1 in več. Vzrok za takšno zaostajanje je 
predvsem v prehrani in negi živine. Veliko je bilo že napisanega o 
prehrani živine, predvsem pa o pripravi kvalitetne domače krme; prav 
pri tem zaostaja gorenjsko kmetijstvo za sosednjimi deželami. 
Napredek v govedoreji, posebno mlečnosti krav, je odsev stanja v 
pridelovanju krme. Hitrejšega večanja mlečnosti na kravo zato ni 
mogoče pričakovati brez izboljšanja pridelovanja krme. 

* Živinorejsko veterinarski zavod 
Gorenjske — Kranj: 
Kmetijska pospeševalna služba: 
Peter K U N S T E L J , dipl. ing. agr. 

Strokovni ogledi za kmete — 
gozdne posestnike in kmečke 

gospodinje 
Odbor za gospodarstvo pri samoupravni skupnosti kmetov — la

stnikov gozdov GG Bled je tako, kot že leta prej, tudi v letu 1974 orga
niziral štiri strokovne oglede za kmete in kmečke gospodinje. 

Strokovni ogledi so poleg predavanj in tečajev dopolnilna oblika 
izobraževanja kmečkega človeka. Pri pripravljanju'programov smo se 
držali osnovnega načela, da morajo biti ogledi strokovno in organiza
cijsko dobro pripravljeni. 

Sredi septembra smo se udeležili razstave lisastega goveda v Mur
ski Soboti. Z zanimanjem smo ogledovali živino, s katero so rejci 
dosegli v zadnjih letih izredne uspehe. Še bolj navdušeni smo bili nad 
obiskom osemenjevalnega centra v Ptuju. Pokazali so nam bike — 
plemenjake in nas seznanili s tehniko odvzema semena in s pripravo 
le-tega za osemenjevanje. 

Naslednji strokovni ogled smo pripravili za kmečke gospodinje. 
Peljali smo jih na Dolenjsko. Strokovnjaki kmetijske zadruge v Ivan-
čni Gorici so nam povedali, kako programsko usmerjajo kmetije. Po 
razgovoru smo obiskali dve kmetiji, ki sta se specializirali v pitanje 
mlade govedi. 

S tem obiskom smo potrdili že večkrat povedana mnenja, da je 
-usmerjanje mehanizacije na kmetiji edina pot, ki omogoča večjo 
storilnost in daje boljši zaslužek. 

Drugi ogled je bil namenjen predvsem udeleženkam gospodinjskih 
tečajev in gospodinjam, ki imajo ali vpeljujejo kmečki turizem. 
Obiskali smo vzhodno Tirolsko. Strokovnjaki iz Lienza so nas peljali v 
Nikolsdorf in Assling. Tam smo si ogledali primere kmetij, kako se 
dopolnjujeta kmetijstvo in kmečki turizem. Po obisku kmetij smo si 
bili edini, da je pogoj za uvajanje kmečkega turizma urejena kmetija. 
Zaključno diskusijo smo imeli v Nikolsdorfu, kjer nas je tamkajšnji 
župan seznanil z vlogo občine pri kompleksnem urejanju vasi. 

Zadnji ogled smo organizirali za kmete — gozdne posestnike. Po 
programu bi si morali ogledati obrat za izdelavo ivernih plošč v 
Nazarju, ker je bil le- ta v rekonstrukciji, so nam pokazali 
mehanizirano žago. Kasneje smo obiskali še tri preusmerjene kmetije v 
Zgornji Savinjski dolini. 

Sredstva za strokovne oglede smo črpali iz kmečkega sklada pri 
GG Bled. 

Upamo, da bomo tudi v bodoče uspeli pripraviti strokovne oglede 
in na ta način pomagali kmetu pri širjenju znanja. 

Živinorejsko veterinarski zavod 
Gorenjske — Kranj 
Kmetijska pospeševalna feu 
Majda Loncnar, dipl. ing. agr. 

polnjevanje članov s strokovnimi 
predavanji, strokovne ekskurzije, in
tegracija veterinarskih postaj in 
Živinorejsko veterinarskega zavoda, 
družabne, kulturne in športne pri
reditve. 

Ne smemo iti mimo informacij 
o nosilcih visokih priznanj in odli
kovanj, ki so jih prejeli v preteklem 
obdobju veterinarski delavci. T i so: 
Jagodic Martin, dr. Rutar Franc, 
Dolenc Anton in Polajnar Hinko. 

Čeprav je bila dana razrešnica 
dosedanjemu odboru, je le-ta dobil 
ponovno zaupnico. 

Za nadaljnje obdobje delovanja 
društva je bil sprejet program: stro
kovna izpopolnjevanja članov, stro
kovno turistični izlet v Holandijo, 
priprave na 25-letnico Zirinorejsko 
veterinarskega zavoda Kranj, sode
lovanje pri kongresu jugoslovanskih 
veterinarjev in veterinarskih tehni
kov, ki bo v Ljubljani spomladi leta 
1976, priprava športnih iger v jeseni 
1975 v Kranju in več drobnih, ven
dar pomembnih akcij za razvoj dru
štva in posameznih članov. 

Občnemu zboru so prisostvovali 
tudi predstavniki republiških insti
tucij in organizacij, koroški veteri
nar dr. Pušnik Karel z dvema kme
toma, predsednik društva kmetijskih 
inženirjev in tehnikov Gorenjske. 
Vsi so se pohvalno izrazili o delo
vanju društva. Nekateri med njimi 
so postali celo njegovi redni člani. 

dipl. vet. M . Hribar 

K Z N A K L O - V A L I L N I C A 

prodaja 
10 tednov stare 
jarčke 

vsako sredo od 7. do 18. ure 
i n soboto od 6. do 12. ure v 
va l i ln ic i Naklo 
Cena 30 din 

K Z Naklo 

Pogumni 
jamarji 

Medvoški jamarji pridno obisku
jejo podzemne jame v Polhograjskih 
Dolomitih. Kljub enostavni opremi 
so našli dovolj poguma za obisk 
»Babje luknje« v Goricanah. Ivan 
Burgar, Ladislav Vidmar in Daniel 
Založnik so se spustili v jamo 
približno 250 metrov globoko, s teža
vo preplavali štiri metre širok potok, 
kjer je bilo med vodo in steno le 20 
centimetrov prostora ter se skoraj 
štiri ure zadrževali v dolgih hodni
kih, polnih kapnikov. Pravijo, da je 
jama čudovita, v vodi pa so celo vi
deli človeško ribico. Ker je v Polho
grajskih Dolomitih še vrsta nerazi
skanih jam, že načrtujejo nove pod
vige, ustanovili pa bodo jamarsko 
sekcijo. -fr 

(60. zapis) 
In tako smo pripotovali na zgo

dovinsko Gosposvetsko polje. Kako 
lepo slovensko ime spričo zoprnega 
nemškega — Zollfeld! Kot da bi bilo 
prostrano, rodovitno ravno polje 
nad Celovcem ob rečici Glini 
pomembno zaradi nekake colnine ali 
mitnine. Resda je tod v rimskih 
časih vodila velika prometna cesta 
in prav na Gosposvetskem polju je 
tedaj stalo tudi mesto Virunum. A 
vendar je nemško poimenovanje slo
vitega polja če že ne brezsmiselno 
pa vsaj močno prozaično. Kot je ime 
Maria Saal za Gospo sveto tudi 
vprašljivo, saj pomenja le Marijino 
selo, ne pa kako Marijino dvorano, 
kar bi nekateri radi, češ, der Saal je 
vendar ime za dvorano. Podobno se 
jezikovni iskalec zamisli ob imenu 
Krnskega gradu. Le-ta je bil po zgo
dovinskih virih že v 7. stoletju knežji 
sedež, glavni kraj tedanje Karanta
nije, še prej morda tudi stare Kar-
nije? Torej bi bilo bolj prav Karnij
ski ali Karantanski grad. Mar je 
nemško ime Karnburg tokrat bližje 
resnici? Sicer pa mojo trditev podpi
ra rimljansko poimenovanje tega 
gradu-mesta: civitas Carantana. 

N A G O S P O S V E T S K E M P O L J U 

No, pa se izmotajmo iz jezikov
nih ugibanj, ki mislečim bral
cem najbrže niso tako odveč, 

kot se dostikrat bojim, da so. Potem 
pa na srečo zvem, da še tako prepro
sti, prav nič učeni ljudje, iščejo po
men neznanim in na prvi pogled 
nerazumljivim krajevnim imenom. 

Seveda je zdajle na vrsti pripoved 
o ustoličenju koroških vojvod na 
tem polju. Vsi vemo za ta obred še 
iz prvih šolskih let, toda — ali res še 
vemo? 

Vse te stvari so bile že tolikokrat 
povedane; ker pa nihče ne posluša, 
je treba vedno znova pričenjati! 

Najprej: zakaj je bilo prav to 
polje s svojim goratim zaledjem na 
vzhodu in zahodu že v prvih časih 
naše zgodovine nekako središče, 
jedro nekdanje slovenske državno
sti? 

. Kaj trdnega ne vemo, le ugibamo 
lahko: rodovitno polje, kultivirano 
še pred prihodom naših prednikov, je 
dajalo plemenu, ki si ga je lastilo, 
gotovo tudi neko določeno prednost 
pred revnimi pastirskimi rodovi, 
živečimi na manj bogatih tleh. 
Potem je bilo tu v bližini razvito 
železarstvo in zaselki staroselcev, ki 
so se radi ali neradi stapljali z novi
mi prišleki z vzhoda. Najbrž pa je 
bilo polje in griči na obeh straneh 
pomembno tudi v kulturnem pogle
du. Le kdo bi vedel kaka bogoČastja 
so se tu negovala, od Noričanov prek 
Rimljanov do Slovanov in naposled 
še kristjanov? Prav tu lahko tudi 
slutimo sedež starih karantanskih 
knezov — Boruta, Gorazda, Hotimi-
ra, Valjhuna in Inga. 

30 let 
Lovske družine Jesenice 

Lovska družina Jesenice praznuje 
v letošnjem letu 30-letnico svojega 
obstoja. Ob tem jubileju bodo poleg 
raznih lovskih prireditev, kot so 
razna tekmovanja ter razvitje pra
pora, izdali tudi almanah, ki bo prvi 
lovski almanah na Gorenjskem in ki 
bo obsegal splošni opis lovstva ter 
kronološki pregled razvoja in dejav
nosti Lovske družine Jesenice. 
Junija bodo pripravili tudi razstavo 

Diploma 
za Toplice Bled 
Na nedavnem strokovnem semi

narju receptorjev, ki je bil v hotelu 
Toplice na Bledu, so podelili diplo
me tudi tistim hotelom A kategorije, 
ki so v anketi Zadovoljni gost 1974, 
prejeli največ točk. Anketiranih je 
bilo 46 hotelov A kategorije v državi. 
Med jezerskimi hoteli je dobil diplo
mo hotel Toplice na Bledu, saj je 
imel v anketi med vsemi najmanj 
pripomb o poslovanju. Med zdravi
liškimi hoteli je dobil diplomo hotel 
Radin v Radencih, med mestnimi pa 
hotel Turist v Ljubljani. Na sever
nem Jadranu je bil najboljši hotel 
Lanterna v Rabcu, v srednjem hotel 
Barbara v Zadru in v južnem Ja-
'-"nu hotel Maestral v Breli. 

A. Ž. 

pod naslovom Človek in narava. 
Razstavo pripravljajo skupaj z goz
darji, lovsko stražo in ribiči, tako da 
bo razstava čim bolj celovita. Člani 
lovske družine pa bodo pripravili 
tudi nekaj predavanj v osnovnih 
šolah jeseniške občine na temo 
Človek in narava. 

V Lovsko družino Jesenice je 
vključenih 54 članov, od teh jih je 
kar 34 zaposlenih v jeseniški Žele
zarni. Njihovo lovno območje sega 
na pobočje Karavank, in sicer od 
Rožce do Belščice, v skupni površi
ni 6000 hektarov. Med člani je pre
cej mladih, več kot dvajset. 

Jeseniško Lovsko družino sicer ni 
prizadela nedavna gamsja bolezen 
— gamsje garje — precej škode pa 
povzročajo divji prašiči. V območju 
jeseniške Lovske družine živi precej 
srnjadi, gamsov, velikih in malih 
petelinov, belk in drugih živali. 
Poskušali so tudi s svizci, vendar 
niso obstali. Skrbe tudi za lovski 
turizem — vsako leto se odločijo za 
odstrel treh gamsov. 

Vsak član družine mora letno 
opraviti 20 prostovoljnih delovnih 
ur na lovišču, sodelujejo tudi pri 
obnovi lovskih koč. Zdaj imajo člani 
tri lovske koče, dve sta na novo 
postavljeni, eno pa so obnovili. 

D. S. 

Al i so že tedaj Slovenci ustoliče-
vali te kneze (vojvoda pa je bil oni, 
ki je vodil vojščake v boj)? Na to 
vprašanje lahko le negotovo odgo
vorimo, saj o tem poroča samo ne
znani bavarski zgodopisec: 

»Po smrti Borutovi so Bavarci 
Gorazda, ki je že kristjan postal, na 
prošnjo Slovencev poslali nazaj in 
oni so ga napravili za svojega 
kneza.« 

Sklepamo, da je morala biti 
velitev ali ustoličenje novega kneza 
združeno z gotovim obredom ali slo
vesnostjo. Saj so še svoje župane po
samezna plemena slovesno umešča
la. 

Isti, brezimni zgodopisec, poroča 
še: »Oni so ga sprejeli in mu izročili 
oblast.« Gotovo ta »izročitev« ni bila 
na tihem in skrivaj, pač pa javno, 
vpričo sklicanega ljudstva. 

DEMOKRATIČNA M I S E L 

R es, to pot ne hodimo po lepi 
koroški zemljici; ta in morda 
še prihodnji zapis bomo pora

bili za izlet v zgodovino, v oni del 
naše preteklosti, ko je slovenska be
seda še kaj veljala v teh krajih, kjer 
je danes že skoraj le preganjana tuj
ka. Radi se pomudimo v onih sedmih 
stoletjih, ko si je naše ljudstvo 
prosto volilo svoje vladarje in jim 
samo izročalo vladarsko oblast. Ta 
demokratična misel se je ohranila še 
pozneje, žal le bolj simbolično, saj je 
tedaj že zamrl vsak vpliv podložnega 
ljudstva na izvolitev novega vla
darja. Le obred je še os ta l . . . 

Ta pa je bil tako svojstven, da so 
že srednjeveški pisatelji o njem 
mnogo razpravljali. Prav zato je 
potek obreda tako znan še današnje
mu rodu. O edinstvenem obredu so 
pisali zgodopisci: opat Ivan Vetrinj-
ski, Unrest, Megiser, štajerski kro
nist Otokar, zbornik nemških zako
nov »Schwabenspiegel«, poznejši pa
pež Enej Silvij Piccolomini in razni 
drugi. Kaže, da je še proti koncu 
srednjega veka obredno umeščanje 
koroških vojvod veljalo za posebno 
znamenitost, ki ni le vzbujala pono
sa domačemu plemstvu in ljudstvu, 
ampak tudi zanimanje tedanjih 
evropskih pravnikov in zgodovinar
jev. 

Ako pogledamo slikovit in drama
tičen potek slovesnosti ob umešča
nju koroških vojvod, moramo ločiti 
obred pri knežjem kamnu pod 
krnskim gradom od delitve fevdov in 
pravic na vojvodskem prestolu pri 
Gospe sveti. Le prvo je bistveno, 
torej umeščanje pod krnskim gra
dom — drugo pa je bilo že izvrše
vanje pridobljene oblasti. 

Prav zato bom v prihodnjem zapi
su osvetlil ves potek slovitega obre
da. Če moramo kaj vedeti iz svoje 
starejše zgodovine, moramo to vede
ti. V ponos nam je lahko in v opo
min. 

(Se bo nadaljevalo) 

Knežji kamen, ko je še stal na Go
sposvetskem polju v bližini krnskega 
gradu. 

Knežji kamen so v drugi polovici 
preteklega stoletja prenesli v celov
ški Deželni muzej, ga ustrezno re
staurirali in opremili z napisno tab
lico. Kamen je visok 65 cm. 
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Širša akcija Z letne skupščine Občinske gasilske zveze Kranj 

za čistilne naprave S e v e d n o Pomalo žensk in mladine 
X. V soboto popoldne je bila v B i ^ H l H H H i H H I H B l H B B H H B B B H B I B 

Prizadevanja za ustanovitev komunalne samo
upravne skupnosti — Program komunalnih del 
vsebuje vzdrževanje, modernizacijo in rekon
strukcijo cest v jeseniški občini — Veliko priprav 
in ogromna sredstva za gradnjo kolektorja in 

čistilnih naprav 
Letošnji program komunalnih de^ 

so v jeseniški občini izdelali nai 
osnovi srednjeročnega programa ko
munalnih del za obdobje 1973 — 76 in 
so le deloma upoštevali nekatere 
nove obveznosti. 

O osnutku programa komunalnih 
del so razpravljale prej že krajevne 
skupnosti ih na podlagi pripomb in 
predlogov posameznih krajevnih 
skupnosti je osnutek obravnavala 
tudi že delovna skupina na novo 
imenovanega iniciativnega odbora 
za ustanovitev komunalne samo
upravne interesne skupnosti. 

Dohodke in izdatke so ocenili na 
več kot 14 milijonov dinarjev. V pro
gramu pa niso upoštevali nekaterih 
neodložljivih ureditev, kot je na pri
mer začetek izgradnje kolektorja in 
čistilne naprave za mesto Jesenice, 
ki zahtevajo veliko pripravljalnih 

Vrtec 
na Beli 

Zakaj' bi zapirali oči pred dej
stvom da imamo še vedno otroške 
ustanove v takem stanju, da tega 
imena preprosto na zaslužijo. Pros
torska utesnjenost, prenatrpanost, 
nezadostitev osnovnim higienskim 
zahtevam in še in še problemov in 
problemčkov, ki izvirajo iz tega, ker 
so bili prostori zidani za povsem 
drugačne namene. Danes pa, ko 
gradimo moderne vrtce in ko jih 
skoraj večina predšolskih otrok tudi 
obiskuje, se ob takih zasilnih 
varstvenih prostorih vedno znova in 
znova sprašujemo: zakaj naj bi bili 
prav moji otroci prikrajšani za 
moderno igralnico, ustrezne sanita
rije in za nasploh bolj urejeno 
bivanje? M i lahko kdo taka razmiš
ljanja in obtožbe zameri čeprav bom 
skupaj s prizadetimi starši zlepa ali 
zgrda preprečila vstop inšpektorju, 
ker vem, da bi prostore nemudoma 
zaprl. In kaj potem? Potem smo 
očitno še na slabšem. Pa konec 
koncev ne gre za mojega otroka ne 
za sosedovega, ne gre za otroke več . 
generacij, ki so preživeli tako stanje, 
gre za rešitev problema, da prihod
njim generacijam ne bi bilo treba 
čakati v dolgih vrstah pred edinim 
umivalnikom ali straniščem in 
čepeti utesnjeno v edinem prostoru. 

Na osnovni šoli na Koroški Beli 
imajo jasli v nekdanjem trisobnem 
stanovanju, ki ga je šola, kakor je 
najbolj vedela in znala, funkcional
no opremila z najnujnejšim. V 
sanitarije so namestili dva nizka 
umivalnika, garderoba mora rabiti 
nekaj desetinam otrok. Za l pa 
vzgojiteljski kader še ne zna delati 
čudežev in plašče in čevlje obesiti 
še na strop, zato je gneča z otroško 
garderobo nepopisna. Po stopnicah 
hodijo v garderobo s čevlji in se po 
isti poti s copati na nogah vračajo, 
kar je enako kot bi vstopali v pro
store kar z blatnimi čevlji. Na otro
ka odpade manj kot kvadratni 
meter površine, vzdrževati predpisa
no higieno je nemogoče. Da niti ne 
govorimo o delu vzgojiteljic in o 
neštetih drugih problemih, ki j ih 
povzroča tako stanje. 

Občani krajevne skupnosti že 
nekaj — kaj nekaj, več let! — 
postavljajo gradnjo vrtca tja čisto 
na vrh, ustanovili so odbor za 
gradnjo vrtca, na sestankih razu
mejo pod »razno« spet gradnjo 
vrtca. Mar jim je za ves asfalt, ki naj 
bi še prevlekel ceste, mar jim je za 
druge probleme, zdaj in še posebno 
zdaj je problem vrtca spet na 
površju, ker nameravajo na Beli 
graditi nove stolpiče. Ogorčeni so 
tudi sami nad sabo, ker se je odbor 
za gradnjo vrtca izkazal kot neučin
kovit, vsaj premalo se je bil povezal 
s tistimi, k i naj bi gradnjo vrtca 
načrtovali in pri njej sodelovali. Tu 
smo torej pravzaprav pri bistvu: 
precej so tudi sami krivi, saj so 
problem premlevali večinoma le 
zase, niso pa ga znali v vsej njegovi 
žgoči problematiki in nenehni aktu
alnosti prikazati širši družbeni 
skupnost i. 

Z domnevno prejšnjo lokacijo 
novega vrtca na Tomšičevi ne bo 
nič, zdaj so se odločili, da ga zidajo 
/a osnovno šolo na Koroški Beli, 
kjer je lokacija primernejša. Primer 
bodo prikazali ustrezni interesni 
skupnosti, ki bo problem reševala v 
sklopu svojih nalog in potreb. 

Zaradi resnično žgočega, vrsto let 
aktualnega problema zdaj upajo na 
prioriteto, in to povsem upravičeno. 

1) Sedej 

del in precejšnja sredstva. Za grad
njo takih objektov bo nedvomno po
trebna širša družbena akcija v okvi
ru komunalne samoupravne interes
ne skupnosti, ki bo sestavljena iz 
zbora porabnikov in zbora proizvaT 

jalcev. V okviru te skupnosti bo po
trebno rešiti tudi nadaljnji razvoj 
družbenega standarda v občini 1 kot 
dejavnosti posebnega pomena za 
gospodarski in družbeni razvoj vse 
občine. 

Na zadnjih sejah vseh treh zborov 
skupščine občine so sprejeli predlog 
komunalnih del za letos. Med nedo
končanimi deli iz lanskega programa 
sodi predvsem dokončanje kanaliza
cije v Selu in v Zabreznici, ureditev 
kanalizacije na Rodinah, dokonča
nje dostopnega cestišča v novem na
selju ob Dobršniku na Hrušici, asfal
tiranje Cankarjeve ulice na Koroški 
Beli, soudeležba pri rekonstrukciji in 
asfaltiranju ceste na Poljane ter 
komunalna ureditev Brega pri Ži
rovnici. 

Največ sredstev v programu ko
munalnih del odpade na pripravo, 
gradnjo in vzdrževanje komunalnih 
objektov. Občinska skupščina bo so
delovala s svojo finančno udeležbo 
tudi pri nadaljnji izgradnji vodo
voda Pericnik, pri drugi fazi gradnje 
žal na Blejski Dobravi in pri FIS 
tekmovanju v Kranjski gori. Milijon 
dinarjev v letošnjem letu namenja 
za izgradnjo kolektorja in čistilne 
naprave v Kranjski gori. 

Med modernizacijo in rekonstruk
cijo cest v občini so letos uvrstili 
ureditev zahodnega dela Plavža, ce
ste v Planino pod Golico, ceste v Ja-
vorniški Rovt, Pionirske ulice na 
Javorniku in ceste na Dovjem. 

V predlogu za dopolnitev progra
ma komunalnih del naštevajo: 
semaforizacijo križišča pri Čufarju, 
vzdrževalna dela na stavbah krajev
nih uradov v Mojstrani in v Kranj
ski gori, novo pokopališče v Kranjski 
gori, sanacijo drsnega področja nad 
Jesenicami v Mirci, ureditev parka 
talcev na Koroški Beli itd. 

Nedokončana dela iz programa za 
lansko leto veljajo dva milijona 
dinarjev, program za letošnje leto 
skoraj devet milijonov dinarjev, gro
ba ocena za neovrednoteni del pro
grama komunalnih del znaša 850.000 
dinarjev in predlog za dopolnitev 
programa skoraj dva in pol milijona 
dinarjev. D. Sedej 

Zgledni 
krvodajalci 

Delovni kolektiv Color Medvode 
se redno udeležuje krvodajalskih 
akcij. Član i delovnega kolektiva se 
zavedajo, da s svojo življenjsko te
kočino morda rešujejo dragocena 
življenja, zato jih v vsaki akciji Za
voda za transfuzijo krvi iz Ljubljane 
okoli 100 daruje kri. -fr 

Kmalu 
nova lekarna 
V novem stanovanjskem naselju v 

Medvodah gre h koncu graditev nove 
lekarne, katero gradijo delavci med-
voškega (iradlesa, financira pa le
karna Miklošič iz Ljubljane. Tako 
bo lekarniška postaja Medvode po 
15 letih zapustila neprimerne pro
store v Zdravstvenem domu Medvo
de, ki so bili kamen spotike številnih 
inšpektorjev. -fr 

Bohinjska 
razstava 

ročnih del 
podaljšana 

Kulturnoumetniško društvo Tri
glav iz Srednje vasi v Bohinju je 
pripravilo v soboto dvodnevno 
razstavo ženskih ročnih del (kvač
kanje, vezenje, pletenje) v domu 
krajevne skupnosti v Srednji vasi. 
Zanimiva prireditev je vzbudila 
nepričakovano veliko zanimanje. 
Obiskovalci so organizatorje prosili, 
da razstave v nedeljo ne bi zaprli, 
temveč podaljšali. Kulturnouinet -
niško društvo Triglav se je zato 
odločilo razttAVO podaljšati do 
nedelje, 23. marca. 19. in 23. marca 
bo razstava odprta ves dan (od H . do 
19. ure), ostale dneve pa med (4, m 
19. uro. - jk 

V soboto popoldne je bila v 
Kranju letna skupščina Občin
ske gasilske zveze Kranj, ki so se 
je udeležili tudi predstavniki 
republiške gasilske zveze, občin
ske skupščine Kranj in konfe
rence SZDL, predstavniki zvez iz 
jeseniške, radovljiške, škofjelo
ške in tržiške občine, predstav
niki JLA, Vodovoda in Gozdnega 
gospodarstva Kranj, predstav
nik mladinske organizacije itd. 
Delegati društev in gostje so na 
skupščini ugotovili, da je zveza 
skoraj v celoti izpolnila delovni 
program. Čakajo pa jo še zahtev
ne naloge pri oblikovanju zako
na o varstvu pred požari, zakona 
o društvih ter dogovarjanju o 
oblikovanju samoupravnih inte
resnih skupnosti za varnost pred 
požari. Iz poročila predsednika 
kranjske občinske zveze Franca 
Košnjeka povzemamo, da je bilo 
sodelovanje med zvezo in drugi
mi organizacijami, ustanovami, 
delovnimi organizacijami, kra
jevnimi skupnostmi in občinsko 
skupščino dobro. Prizadevni so 
bili tudi člani komisije za vzgojo 
pionirjev in mladine, komisije za 
strokovno in preventivno vzgojo 
ter napredek gasilske tehnike 
ter komisije za odlikovanja. 

Občinska zveza Kranj je tudi 

Radovljiški gasilci 
obnavljajo dom 
Pred dobrim tednom so člani Ga

silskega društva Radovljica začeli 
rušiti razpadajoči sušilni stolp in 
pomožne prostore gasilskega doma, 
ki so kazili videz doma in njegove 
okolice. Hkrati so začeli kopati te
melje za nove garaže gasilskih vozil. 
S prostovoljnjim delom so gasilci 
prihranili najmanj poldrugi milijon 
starih dinarjev. Po zaključku ze
meljskih del se bodo lotili zidave pri
zidka za garaže, v primeru zago
tovljenega denarja pa tudi novega 
sušilnega stolpa. Nabiralna akcija je 
stekla že lani, vendar sredstev še ni 
dovolj. Radovljiški gasilci računajo 
na podporo občanov, organizacij in 
delovnih kolektivov. JR 

Odličja za 
aktiviste RK 

V sredo, 12. marca, je bila v pro
storih A M D Radovljica razširjena 
seja občinskega odbora Rdečega 
križa Radovljica. Razpravljali so o 
prilagajanju te organizacije novim 
ustavnim določilom in delegatskim 
odnosom, nato pa so sprejeli statu
tarni sklep o bodoči organiziranosti 
R K v občini. Beseda je tekla tudi o 
letošnjih programih dela ter o 
pripravah za sklic občnih zborov 
osnovnih organizaicj R K , na katerih 
bodo že V prihodnjem mesecu izvolili 
t udi nova vodstva. 

Ob tej priložnosti je bila tudi slo
vesnost v počastitev 100-obletnice 
R K Jugoslavije. O obletnici je govo
ril predsednik občinskega odbora 
R K -Jože Kejžar; ki je nato podelil 
najzaslužnejšim aktivistom R K ter 

'nekaterim organizacijam in ustano
vam odličja za njihove dolgoletne 
zasluge in uspehe v organizaciji RK 
Radovljica. Spela Janežič je prejela 
odlikovanje predsednika republike 
red zaslug za narod III. stopnje. 
Zlati znak in diplomo R K Jugoslavi
je pa je dobilo K) aktivistov R K z 
Bleda, trije iz Radovljice in Bohinja, 
po dva pa iz Begunj, Gorij in Lesc in 
DO eden i/. Srednje l)ohravc, lesenic, 
Zasipa in Žapuž. Podeljeno je bilo 
tudi 16 kolektivnih odličij. Zlate 
znake in diplome so prejele vse os
novne šole v občini, občinski svet 
zveze sindikatov, enote Zdravstvene
ga doma Jesenice na Bledu, v Rob. 
Bistrici in Radovljici ter osnovne 
organizacije RK Begunje. Bled, 
Gorje, Kropa, Lesce in Radovljica. 

Na skupščini je predsednik gasilske zveze Franc Košnjek podelil odlikovanja 
Gasilske zveze Slovenije in spričevala ter diplome novim gasilskim častnikom 
in sodnikom. — Foto: F. Perdan 

lani organizirala tekmovanja za 
pionirske, mladinske in članske 
desetine, sodelovala na republiš
kem tekmovanju v Velenju in se 
vključevala v vsakoletno akcijo 
Teden požarne varnosti, ki je 
bila lani med 23. in 29. septem
brom. Stalno je spremljala delo 
društev in jih ocenjevala po 
posebnem, dopolnjenem toč ko v-
niku in sodelovala z enotami 
civilne zaščite in koordina
cijskim odborom za splošni ljud
ski odpor pri občinski konfe
renci SZDL. Zboljšala se je tudi 

oprema društev* pri čemer je bila 
dragocena pomoč prebivalcev in 
gasilskega sklada občine. 

V razpravi na skupščini so še 
posebej opozarjali na boljše 
sodelovanje z mladinsko organi
zacijo in terjali učinkovitejše 
delo pri vključevanju žensk in 
mladine, za katere manjka v 
organizaciji tudi primernih vadi
teljev. Na koncu skupščine so 
podelili odlikovanja gasilske 
zveze Slovenije in spričevala ter 
diplome častnikom in sodnikom. 

J . Košnjek 

A 10-275 naprava za polavtomatsko 
varjenje A 10-275 in A 10-400 

VSESTRANSKO — 
PRIPRAVNO — 
EKONOMIČNO 

Brodogradilište, 
tvornica dizel, motora 
i tvornica električnih 
strojeva i uređaja — 
Pula 
P P Š T 2 0 8 . T E L E F O N C E N 
T R A L A (052) 2 4 - 3 2 2 T E L E X 
2 5 2 5 2 Y U U L J T E S 

A 10-275 naprava /a polavtomatsko 
varjenje A 10-275 in A 10-400 

je naprava 
za ekonomično pol
avtomatsko varjenje 
in je izpopolnjena, 
zato ima še večje 
zmogljivosti 

Serija naprav z oznako A 10 
predstavl ja naprave za polavto
matsko varjenje v z a š č i t n i atmo
sferi plina Izpopolnjena napra
va A 1 0 - 2 7 5 o m o g o č a hitro in 
zanesl j ivo varjenje tankih in de
b e l e j š i h metalov z uporabo elek
trode premera do 1,2 m m . 
A 10-278 o m o g o č a v isoko pro
izvodnost s š i r o k i m de lovn im 
o b s e g o m ; je vsestransko upo
rabna naprava, s t r o š k i v z d r ž e 
vanja so ni /k i ter je zato korist
na investici ja 

za vsako delavnico; zaradi po
sebno lahko pištolo je pripravna 
m o m o g o č a hitro delo ob mini
ma lnem zagrevanju Celotna 
naprava je na v o z i č k u s š t i r i m i 
ki >li ".i 

Na s l ik i : Predsednik ObO RK 
Radovljica izroča odl ikovanje dolgo* 
letni sodelavki Rdečega kri/.a Mariji 
Atnbrožič i/. < Sorij. J. R. 



mali oglasi • mali oglasi 
prodam 
E L E K T R O M O T O R J E vseh mo

či, M O T O R N E ŽAGE H O M E L I T E , 
V A R I L N E A P A R A T E IN A G R E 
GATE, lahko ugodno nabavite pri 
Elektrotehni Kranj, Prešernova 9. 
Zagotovljen servis in nadomestni 
deli. 1402 

Pričeli smo s prodajo I G L A V C E V 
m L I S T A V C E V : breze, japonski 
Macesen, omorike, razni brini, tisa in 
drugo. Od vrtnic imamo le še mno-
gocvetnice. D R E V E S N I C A - T U -
SEK, Podbrezje 1403 

Prodam starejšega K O N J A pri
mernega za manjšo kmetijo. Cena 
zmerna. Benedik, Strmica 11, Selca 
nad Škofjo Loko 1478 

Prodam PRAŠIČE za zakol. 
Lavrič, Dornice 2, Vodice 1495 

Prodam barvni T E L E V I Z O R ali 
zamenjam za zidake. Sr. vas 80, Šen
čur 1497 

Zaradi gradnje ugodno prodam 
barvni T V S P R E J E M N I K . Naslov 
v oglasnem oddelku. 1524 

Prodam semensko G R A H O R O . 
Suha 29, Kranj 1525 

Prodam P U H (za odeje) po zelo 
Ugodni ceni. Naslov: Plarfina, 4. 
stolpnica, stanovanje 23, Kranj 

1526 
Prodam OVES in JEČMEN za 

seme ali krmo. Prebačevo 45, Kranj 
1527 

, Prodam TELICO, 8 mesecev 
»rejo, in lahko ročno S L A M O R E Z 
NICO. Pečnik, Bodovlje 1, Škofja 
Loka 1528 

Prodam 1000 kg SENA. Gartner 
Jakob, Rudno 25, Železniki 1529 

Prodam lepo, dolgo (italijansko) 
°BHAJILNO O B L E K O za 8 -9 let. 
Pavlin, Pivka 45, Naklo 1530 

Kombinirano OMARO, razteglji
vo MIZO in šest STOLOV poceni 
Prodam. Triller, Zupančičeva 8, 
K r anj 1531 

K Z N A K L O - V A L I L N I C A 

razprodaja 
8 tednov stare 
jarčke 

v sredo, 26. marca, ob 8. do 16. 
ure v vzrejališču Podbrezje. 
Cena 25 din. 

KZ Naklo 

Prodam G R A H O R O in seme eno
letne T R A V E . Zupan Antonija, Pre
bačevo 27 1532 

Po ceni prodam superavtomatski 
Pomivalni stroj NAONIS - GORE
L E za 6 oseb, električni ŠTEDIL
NIK G O R E N J E na 4 plošče ter po
k a l n o nerjavečo OMARICO GO-
j*ENJE, v s e odlično ohranjeno. 
f r ' ič Stane, OpreŠnikova 6 (na 
K i ancu poleg vrtca). 1533 

Prodam nerjaveča V R A T C A 
25 cm, skoraj nova in POD-

^ J A V E K za kombinirano peč. Sve
tujeva 21, Šenčur 1534 
, Prodam rabljen KAVČ, D I V A N 
kuhinjsko MIZO jn štiri STOLE. 
* ranj, Pintarjeva 8 a 1535 

Prodam nove vrtne K L O P I . Suška 
4 ^Škofja Loka, tel. 60-787 1536 
R Prodam S L A M O R E Z N I C O M U -
vA s puhalnikom. Debeljak, Bukov 
V ro34, nad Škofjo Loko 1537 
^Prodam dobro ohranjen PIANI-

N 0- Zaje Janez, Forme 20, Zabnica 
1538 

Prodam krožno 2AGO - CIR-
£ U L A R . gubic Janez, Jezerska 93 b, 
^ ranj 1539 
ž Prodam 1000 kg B E T O N S K E G A 

^ L E Z A , 8 mm. Naslov v oglasnem 
° ddelku 1540 
. p rod am poceni A K V A R I J z riba-

n i-Naslov v oglasnem oddelku 1541 
p Prodam večjo količino K R O M -

l £JA. Mihelič, Podbrezje 8 1542 
L prodam PRAŠIČA, 60-70 kg tež-

Glinje 12, Cerklje 1543 
t Prodam vprežne G R A B L J E , VI-
0*- in VOZ zapravljivček. Vasca 8, 
^rklje 1544 

Prodam seme črne D E T E L J E . 
1545 

semensko G R A H O R O . 
1546 

u"'"uam seme črne 
"jfovlje 20, Cerklje 

6 Prodam 
Brnik 27, Cerklje 

b Prodam smrekove D E S K E , PLO-
in PRAŠIČA za zakol. Praprot

n i c a 14, Cerklje 1547 

N u j a CP (ilas, Kranj . Ul ica Mole 
?J*deja 1. Stavek: QV Gorenjski 
, ?k Kranj , tisk: Z d r u ž e n o podjetje 
pJudska pravita . Ljubljana, Kopi -
* rjevu 2. — Naslov u r e d n i š t v a in 
SNrava lista: Krunj , Mofte Pijadeja 
• — T e k o č i r a č u n pri S D K v K r a -

Š t e v i l k a 51500-U01-12594 — T c -
etoni: glavni urednik, odgovorni 
^ fdn ik in uprava 21-190, uredni
co 21-835, novinarji 11-860, malo« 

''Klasni In n a r o č n i š k i oddelek 
*l-19j. — N a r o č n i n a : letna 90 din, 
'.'"'letna 45 din, cena za 1 Š t e v i l k o 
i dinar 
J « v k a 

O p r o A č e n o prometnega 
po pristojnem 

421-1/72. 
mnenju 

Prodam štiri kub. metre suhih 
D E S K in PLOHOV; Viševca 3 pod 
Šentursko goro • 1548 

Prodam D E S K E za napušč in 
S L A M O R E Z N I C O z verigo in pu
halnikom. Urbane, Zalog 3, Golnik 

kupim 
Kupim ali menjam stare K O V A N 

C E : jugoslovanske, avstrijske, me
dalje (odlikovanja). Galjot Stanko, 
Savska cesta 4, 64001 Kranj 1200 

Poceni kupim dva F O T E L J A . Na
slov v oglasnem oddelku. 1556 

vozila 
Prodam ŠKODO 1000 M B in re

zervne dele, dobro ohranjen, letnik 
1964. Špik, Podjelovo brdo 25, So-
vodenj nad Škofjo Loko 1506 

Prodam ZASTAVO 750, letnik 
1968. Osredkar, Nasovče 6, Ko
menda 1509 

Prodam ohranjen 850 FIAT, let
nik 1969, tehnični pregled in regi
stracija opravljena za leto 1975. 
Kranj, Stara c. 3 a, Savski log, M i -
losavljevič 1549 

Po ugodni ceni prodam dobro 
vzdrževano ZASTAVO 750. Avsenik 
Alojz, Letališka 12, Lesce. Informa
cije dopoldan. 1550 

Prodam karambolirano 101 ali za
menjam za kak drug avto v voznem 
stanju, ne starejši od treh let. Pod-
jed Jože, Visoko 19, Šenčur 1551 

Kupim takoj L A D O ali K A D E T 
- 4 vrata, R E N A U L T 12, ZASTA
VO 101, dobro ohranjeno od 1971 
leta dalje. Jezerska 8, Kranj 1552 

Prodam osebni avto P E U G E O T 
404, letnik 1968, motor 39.000 km, 
registriran do januarja 1976. Ogled v 
četrtek in petek od 15. do 18. ure. 
Zupane, Koritno 19, Bled 1553 

Prodajam rezervne dele za SPAČ
K A , letnik 1968. Zaje, Forme 20, 
Zabnica 1554 

Po delih prodam ŠKODO, letnik 
1969. Vprašajte pri Fister, Naklo 23 

1555 
Poceni prodam ZASTAVO 750. 

Aleš, Olševek 10 

stanovanja 
G A R S O N J E R O ali enosobno sta

novanje v Kranju ali Kamniku išče 
inženirka z otrokom. Ponudbe pod 
»Določen čas« 1557 

posesti 
GARAŽO oddam v najem na Pla

nini Kranj. Naslov v oglasnem od
delku. 1558 

zaposlitve 
Poceni izvajam vse vrste E L E K -

T R O I N S T A L A C I J . Ponudbe pod 
»Kvalitetno« 1517 

Izučeno T R G O V S K O POMOČ
NICO zaposlim v sprejemnici kemič
ne čistilnice v Kranju. Delovni čas 
deljen. Plača po dogovoru. Pismene 
ponudbe na naslov: Erbežnik Lado, 
Ljubljana, Tugomirjeva 12 1518 

najdeno 
Na Krvavcu sem našel ZLATO 

VERIŽICO. Naslov v oglasnem od
delku. 1560 

prireditve 
DRUŠTVO I N V A L I D O V ŠKOF

JA L O K A prireja slavnostno A K A 
D E M I J O za dan invalidov, 22. mar
ca 1975 ob 16. uri v samopostrežni 
restavraciji Frankovo naselje (Tra
ta). Vabljeni vsi člani društva! 1559 

ostalo 
Mlada uslužbenka, intelektualna 

in preprosta ljubiteljica poezije in 

slikanja nudi iskreno, čisto človeško 
prijateljstvo pod »vKapljica jutranje 
rose« - 1562 

Podpisani Gartner Leopold, prer 
klicujem besede, ki sem jih izrekel 
Štibelj Mihu, Dolenja vas 5, p. Selca 
nad Škofjo Loko, dne 19. januarja 
1975 na Zboru čebelarske družine v 
Selcih nad Škofjo Loko in se mu 
zahvaljujem, da je odstopil od tožbe. 
Gartner Leopold, Dolenja vas 19, 
Selca nad Škofjo Loko 1561 

Kranj CENTER 
18. marca slov. barv. S T R A H ob 16., 18. in 20. 

uri 
19. marca slov. barv. S T R A H ob 16., 18. in 20. 

uri 
20. marca amer. barv. akcij. S T R E L N A 

LINIJA ob 16., 18. in 20. uri 

Kranj STORŽTČ 
18. marca amer. barv. vvestern R D E Č I 

O B L A K N A D R I A T O M ob 16., 18. in 20. uri 
19. marca amer. barv. vvestern D I M R E V O L 

V E R J A ob 16., 18. in 20. uri 

Tržič 
18. marca amer. barv. vvestern D I M 

R E V O L V E R J A ob 18. in 20. uri 
19. marca angl. barv. grozlj. K R I IZ S A R K O 

F A G A ob 18. in 20. uri 
20. marca angl. barv. grozlj. K R I IZ S A R K O 

F A G A ob 18. uri 

Kamnik DOM 
18. marca angl. barv. B I T K A ZA B R I T A N I 

JO ob 18. uri 
19. marca angl. barv. vojni B I T K A ZA BRI

T A N I J O ob 17.45 in 20. uri 
20. marca amer. barv. komedija C R N O B R A 

DA P O Š A S T ob 18. in 20. uri 

Škofja Loka SORA 
18. marca ital. barv. vojni P O V R A Č I L O ob 

20. uri 
19. marca ital. barv. vojni P O V R A Č I L O ob 

18. in 20. uri 
20. marca amer. barv. pust. S T E Z A SLO

N O V ob 20. uri 

Železniki OBZORJE 
19. marca amer. barv. krim. 87. POLICIJ

SKA P O S T A J A ob 20. uri 

Jesenice RADIO 
18. marca amer. barv. Š A K A L 
19. marca amer. barv. B O T E R 

Jesenice PLAVŽ 
18. marca danski barv. Z O B O Z D R A N I K V 

P O S T E L J I , 
20. marca ital. barv. V R N I T E V O S A M L J E 

N E G A R E V O L V E R A Š A \ . 

Kranjska gora 
19. marca amer. barv. Š A K A L 

Radovljica 

18 marca amer. barv. zabavni N E O D N E 
H A J IN ŠE E N K R A T POSKUSI ob20. uri 

19. marca japon. barv. vojni B I T K A ZA 
P O R T A R T H U R ob 20. uri 

20. marca amer. barv. D A N IZPLAČILA ob 
20. uri 

Od Ardenou 
do pekla 

Režija: Albertode Martino 
G. vloge: Friderick Stafford, Curd Jur-
gens, Daniela Bianchi 

Angleško italijansko koprodukcijo, 
prevod originalnega naslova je Umaza
ni heroji, bi težko uvrstili v en sam žanr, 
ker gre v bistvu za mešan ico pustolov
skega in vojnega filma. Vojna vihra je 
samo okvir celotnemu dogajanju, ki je 
postavljeno V zadnje dni druge vojne. 
Čeprav je film na solidnem tehničnem 
nivoju, kai' velja predvsem za piroteh
niko, pa je vse preveč šablonski in nedo
delan, da bi bili z njim lahko zadovoljil*). 

Nacizem je tik pred propadom in ne
kateri nemški vojaki že bolj razmišljajo 
o lastnem življenju kot pa o morebit
nem preobratu na fronti. T a k š n e so 
okol išč ine velikega podviga nizozem
skih partizanov, ki skušajo iz zgradbe 
nemškega poveljstva v Amsterdamu 
rešiti večjo količino dragih kamnov, ki 
so bili nekdaj državna last. V podvigu 
pa sodelujeta tudi dva ameriška vojna 
ujetnika, ki sta uspela zbežati iz ujet-
niškega taborišča. Kot preizkušena 
mačka in stara znanca čikaškega pod
zemlja imata pri vsem t eni čisto svoje 
interese. To pa nakazuje razgibano 
zgodbo s š tev i ln imi preobrati. 

M G . 

KIK +JomurUa 
TOZD 

iMBSNA INDUSTRIJA! 
\ MURSKA SOBOTA / 

MESNI KRUH 
uporabno: 

za ulkusno, 
črevesno, 

hepatalno, žolčno, 
sladkorno dieto 

in otroško 
prehrano 

Asortiman in uporabnost odobrila Gastroenterološka sekcija SZD 

Vinjen za volanom 
V Četrtek, 13. marca, nekaj po .22. uri se je na cesti drugega reda v Tupa-

ličah pripetila prometna nezgoda. Voznik osebnega avtomobila Anton Arnež 
(roj. 1958) iz Preddvora je brez vozniškega dovoljenja in vinjen peljal od Je
zerskega proti Kranju. V Potočah je v ostrem ovinku vozil po levi strani ceste 
in pri tem z levim blatnikom oplazil že stoječi avtomobil, ki ga je skrajno 
desno ustavil voznik Ljubomir Kogoj (roj. 1946) iz Zg. Jezerskega. Voznik 
Arnež po nezgodi ni ustavil, pač pa je odpeljal naprej. Voznik Kogoj je pobeg
lemu sledil in ko je Arnež to opazil, je pritisnil na plin. Zaradi prevelike hitro
sti je v Tupaličah zavozil na levo stran ceste, kjer je čelno trčil v avtomobil 
Franca Keuca (roj. 1949) s Potoč, kije pripeljal iz nasprotne smeri. V močnem 
trčenju je Arnežev avtomobil odbilo na dvorišče gostilne Herlec. V nesreči sta 
bila lažje ranjena voznik Keuc Franc in sopotnik v Arneževem avtomobilu 
Miha Markun iz Bašlja. Škode na avtomobilih je za 37.000 din. 

Smrtna nezgoda kolesarja 
V četrtek, 13. marca, nekaj minut po 22. uri se je na cesti drugega reda v 

vasi Sv. Duh pripetila huda prometna nesreča. Voznik osebnega avtomobila 
Anton Jenko (roj. 1951) je peljal proti Škofji Loki. V vasi Sv. Duh pa je nena
doma pred njegov avtomobil omahnil kolesar Ludvik Hafner (roj. 1931) iz 
Form, ki se je na kolesu peljal iz službe proti domu. Trčenje je bilo tako hudo, 
da je Hafner obležal mrtev. Voznik kolesarja pred trčenjem ni videl in ni 
znano, ali je na kolesu gorela luč ali ne. 

Pripeljal na prednostno cesto 
V soboto, 15. marca, dopoldne se je v Ribnem pri Bledu pripetila 

prometna nezgoda. Vozniku osebnega avtomobila Miloradu Markoviču (roj. 
1945) iz Boh. Bele je nenadoma z desne strani pripeljal s stranske vaške poti 
voznik pony ekspressa Sašo Osenčič (roj. 1959) iz Sela pri Bledu. Kljub zavi
ranju je avtomobil Osenčiča zadel. S pretresom možgan in več praskami so ga 
prepeljali v jeseniško bolnišnico. 

Sopotnik mrtev 
V soboto, 15. marca, nekaj po 14. uri se je na cesti prvega reda med Hru-

šico in Dovjem pripetila huda prometna nesreča zaradi neprimerne'hitrosti. 
Voznik osebnega avtomobila nemške registracije Mladen Pejčič (roj. 1930) je 
vozil od Kranjske gore proti Jesenicam. Na Belem polju je pred preglednim 
ovinkom prehiteval osebni avtomobil, pri tem pa ga je zaradi prevelike hitro
sti začelo zanašati v levo, nato v desno, zapeljal je na travnik, pa spet nazaj 
na cesto, kjer se je prevrnil na streho. V nesreči je umrl sopotnik 13-letni 
Dragiša Pavlovič iz Beograda, voznik Pejčič pa je bil lažje ranjen. Škode na 
avtomobilu je za 25.000 din. 

Nesreča na viaduktu 
V nedeljo, 16. marca, popoldne se je na cesti prvega reda na viaduktu 

Ljubno pripetila huda prometna nesreča. Voznica osebnega avtomobila fiat 
750 Frančiška Močnik (roj. 1915) iz Ljubljane je vozila proti Črnivcu. Na 
viaduktu je nenadoma zapeljala na levi vozni pas in čelno trčila v osebni 
avtomobil Janeza Fistra (roj. 1949) iz Ovsiš. Trčenje je bilo tako močno, da je 
Fistrov avtomobil dvignilo v zrak, nato pa je z zadnjim delom priletel v avto
mobil, ki ga je iz smeri Črnivca pripeljal Ladislav Sadar (roj. 1927) iz Kranja 
in je pred nesrečo že ustavil. Za voznikom Sadarjem je vozil Jože Lončar (roj. 
1950) iz Sela pri Vodicah. Ko je opazil nesrečo, je zaviral in zavil v desno, pri 
tem pa je trčil v varovalno ograjo. V nesreči je bila hudo ranjena voznica 
Močnikova in je med prevozom v jeseniško bolnišnico umrla. Hudo je bil 
ranjen njen mož Vladimir, sin Jure in sopotnik Andrej Zupan pa le lažje. Na 
zdravljenje v jeseniško bolnišnico so prepeljali voznika Fistra in sopotnico 
Olgo Pintar iz Poljan. Škode na avtomobilih je za 52.000 din. 

Zapeljal s ceste 
V nedeljo, 16. marca, okoli 18. ure se je na cesti v Dražgošah pripetila pro

metna nezgoda. Voznik osebnega avtomobila Franc Frelih (roj. 1951) iz 
Davče je vozil od Jelovice proti dražgoški lokalni cesti z neprimerno hitrostjo 
in brez vozniškega izpita. V zadnjem levem ovinku ga je zaneslo na rob ceste, 
kjer je avtomobil zdrsnil kakih 5 metrov globoko in obstal na strehi. V nesreči 
so bili ranjeni voznik Frelih ter sopotnika Marica Romih iz Železnikov in 
Stanislav Guzelj iz Davče. Škode na avtomobilu je za 20.000 din. 

L. M . 

Požar 
V petek, 14. marca, dopoldan se je 

pokazal ogenj v stanovanju Albina 
Rumeša na Pivki. Lastnik je priklju
čil na zastarelo električno omrežje 
termoakumulacijsko peč; pri tem je 

•prišlo do kratkega stika v vtičnici. 
Vnela se je najprej plastična obloga 
vtičnice, nato pa se je ogenj razširil 
na kuhinjsko omaro. Škode je za 
okoli 5000 din. 

Ugoden nakup pohištva 
za vsakogar 
od 1. do 25. marca 
30 različnih regalov za dnevno sobo 
40 različnih sedežnih garnitur 
10 različnih samskih sob 
12 različnih kuhinj 
jedilnice, predsobe, pisarniško pohištvo, preproge, tele
vizorje, hladilnike, zamrzovalne skrinje, štedilnike, in še 
mnogo — mnogo vrst raznega kosovnega pohištva. 
Na vpogled in nakup vam bo tudi celotni novi E — 
program, tovarne vrhunske kvalitete Meblo iz Nove 
Gorice. Strokovne nasvete bo dajal arhitekt. 

3 % devizni popust 
do 5 % popusta za gotovino ali 
posojilo 
do 20.000 din posojila brez porokov 
dostava brezplačna 

To so ugodnosti, ki jih do 25. 
marca lahko izkoristite v pove
čanem in prenovljenem salo
nu pohištva 

Kranj — Primskovo 



»Mrhovinarji« nad zapuščeni 
avtomobil 

Več kot deset občanov Mojstrane in njene okolice 
popolnoma izropali zapuščeni avtomobil — Večja 
ali manjša vnema posameznikov — Enaka kruta 
usoda doletela tudi avtomobil v Gozd-Martuljku 
Verjetno ste že kdaj ob cesti vi

deli po vseh znakih sodeč zapu
ščeni avtomobil in če vas je pot 
večkrat vodila mimo, sta lahko 
opazili, da mu vidno izginjajo 
deli — vsi tisti, ki so količkaj še 
uporabni. Če lastnik takega av
tomobila, ki se mu je zaradi ok
vare, nesreče ali drugih vzrokov 
ustavil, hitro ne ukrepa, se mora 
nazadnje zadovoljiti zgolj s ka
roserijo in če ima še posebno 
srečo v nesreči morebiti tudi še z 
motorjem. Da pa se ob takih pri
merih lahko pod nosom obriše 
za gume in kolesa, sedeže in dru
go, je menda jasno. Tatovi avto
mobilskih delov, »mrhovinarji« 
ali kakor jih nekateri imenujejo 
tudi »lešinarji«, imajo dober nos, 
veščo roko in hitre noge. Neza
koniti posel se pri današnji dra
ginji avtomobilskih delov ne-

Voznikova 
izurjenost 

Voznik začetnik ima po
goste težave pri izvajanju 
nekaterih precej enostav
nih zaporednih in medse
bojno povezanih gibov, ki 
sicer izurjenemu vozniku 
ne delajo več nobenih pre
glavic. Seveda pa so med 
vozniki tudi taki, ki so sicer 
prebrodili začetne težave, 
vendar pa ne bodo nikoli 
popolnoma obvladali šofer
skih veščin. Če nekaj časa 
ne opravljamo nekega dela, 
pa naj bo to tudi vožnja 
avtomobila, pridemo »iz va
je« kot pravimo. Zato tudi 
govorimo o neveščih ne
deljskih voznikih, ki le en
krat ne teden, če pa je slabo 
vreme, pa celo po nekaj ted
nih sedejo za volan. Če se 
nedeljskemu izletu pridru
žijo še neugodne prometne 
razmere, dolgi vožnji pa še 
utrujenost, ima nevešči 
voznik kar precej težav. 
Vožnja z avtomobilom je 
tudi razvedrilo, pri katerem 
pa se izurjenosti ne da na
učiti v kratkem in ob red
kem srečanju z volanom. 
Prav bi bilo, če bi se voz
niki, ki redkeje sedajo za 
volan, tega zavedali in ne 
precenjevali svojih sposob
nosti, ki jih s kratkimi in 
redkimi vožnjami niti ne 
morejo razviti. 

Pri vožnji je poleg spo
sobnosti in izurjenosti voz
nika še posebno pomembna 
njegova pozornost za doga
janje v prometu. Pazljivost 
lahko delimo v splošno in 
specifično. Avtomobilist bi 
moral v sodobnem prometu 
imeti sto parov oči, še pose
bej pri vožnji v naselju. 
Vsaka zmanjšana pozor
nost poveča tudi voznikov 
reakcijski čas. Če smo za 
volanom raztreseni, je naše 
reagiranje počasnejše, kar 
je včasih usodno. Mnogo 
prometnih nesreč ni mogo
če razložiti drugače kot s 
skrajno nepazljivostjo voz
nika. 

Ugotovili so tudi, da po
zornost lahko koncentri
ramo »na blizu« ali »na da
leč«. Če smo pozorni na da
ljavo, seveda manj opaža
mo dogajanja blizu sebe. To 
je pri hitri vožnji. Takrat 
smo bolj pozorni na daljavo 
in ne toliko na neposredno 
okolico. Zato je vsaka ovi
ra, ki se tedaj pojavi v ne
posredni bližini, še posebej 
nevarna. Seveda pa abso
lutne koncentracije ni mo
goče doseči, pazljivost voz
nika vedno niha. Vsak ve
sten voznik pa mora po 
možnosti izključiti vse tiste 
faktorje, ki motijo njegovo 
pozornost: poleg utrujeno
sti je to preživahen klepet 
8 sopotnikom, ogledovanje 
pokrajine, iskanje predme
tov v vozilu in seveda raz
lična razburjenja. 

Velja Kock' 
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dvomno izplača, pa naj pozneje 
avtomobilske dele prodajo a l i 
obdrži jo. 

Naslednjega primera tatvine av
tomobilskih delov v Mojstrani sicer 
ne moremo okarakterizirati kot pri
mera, ko so bili na delu skoraj profe
sionalni tatovi, ker so vsi obtoženi to 
počenjali prvič in večina njih še ni 
bila prej kaznovanih. So pa vsi sku
paj lep primer, ki zgovorno priča in 
prikazuje odnos nepoštenih posa
meznikov do družbene lastnine, nji
hovo lakomnost po pridobitvi tujega 
— četudi naj bo to ena sama žarnica 
— premoženja, njihovo vztrajnost 
pri poslu. 

NAJBOLJ PRERAČUNLJIVI . . . 
Lani julija je neka turška družina, 

ki se je vračala v Nemčijo, pustila na 
stranski cesti blizu gostišča Pod Ke
po v Mojstrani dostavni avtomobil 
znamke volksvvagen in ker lastnik 
avtomobila ni bil znan, je po zakonu 
pripadal avtomobil Carinarnici Je
senice. Vozilo je bilo tako pod carin
skim nadzorstvom in zatorej druž
bena lastnina. 

Nekaterim Mojstrančanom zapu
ščeni avtomobil najbrž ni dal spati, 
saj je bil v še kar dobrem stanju. Mi-* 
kali so jih predvsem zelo uporabni 
rezervni deli. Bi l i so najbrž tako 
vabljivi, da niso mogli vzdržati, zato 
so kar v povorki obiskovali dostavni 
avtomobil in po svoji lastni potrebi 
odmontirali vse, kar se je pač dalo. 

Največ protipravne premoženjske 
koristi si je pridobil F. M . , star 37 
let, katerega zbirka ukradenih del v 
vrednosti 5010 dinarjev je naslednja: 
kompletni motor brez nosilca in di-
name, zadnji lonec izpušne cevi, 
ohišje hladilnega sistema, sesalna 
cev, hladilnik za olje, ohišje diferen
ciala z menjalnikom, dve zadnji po
gonski polosi z zobniki diferenciala 
in štirje zavorni bobni. Možakar se 
je v potu svojega obraza dve debeli 
uri trudil, da je odmontiral motor, 
za katerega je pozneje izjavil, da je 
»zariban«, da je to že prej vedel in 
da ga jč nameraval peljati na odpad. 
Vseeno pa se je z »neuporabnim« 
motorjem toliko trudil, da ga je 
spravil v rodno mu Radovno, kjer je 
tudi izjavil miličnikom, da bo vedno 
tako vnet pri takem zbirateljstvu, 
ker so mu menda njega dni ukradli 
moped, o katerem do danes ni ne du
ha ne sluha. Potem je pred sodiščem 
izjavil, da ni res, da obžaluje. Sodi
šče mu je prisodilo 8 mesecev zapora 
pogojno za tri leta. 

N A J H I T R E J Š I . . . 
Začeti bi morali pravzaprav z M . 

M. , 62-letnim upokojencem iz Moj
strane, ki je prvi začel in ki ima z 
zavrženimi stvarmi pravzaprav bo
gate izkušnje, saj je pred sodiščem 
izjavil, da večkrat brska po smeteh v 
Savi. Nič ni čudnega, da je bil ne
kakšen pobudnik in še svetovalec 
povrh, saj ima doma WV 1200 in se 
na te avtomobile kar najbolje spoz

na. Sosedu je celo svetoval, naj 
kombi odpelje domov — lahko bi ga 
uporabil za shrambo. Računal pa je 
seveda na prazen in izropan avto, 
kajti sam je nujno potreboval na
slednji material: dva žarometa, 2 
vzvratni ogledali, dve zadnji luči, 
dva brisalca stekel, stikalo, dva sme
rokaza, pokrov za rezervoar, dvojni 
prednji sedež in naslonjalo zadnjega 
sedeža. Če kakorkoli poznate cene 
rezervnih delov, potem veste, da bi 
M . M . moral v trgovini za imenova
ni material odšteti več kot 1000 di
narjev. Za tatvino je dobil dva me
seca zapora pogojno za leto dni. 

NAJBOLJ PREVIDNI. . . 
Tekmovanje se je nadaljevalo, a 

65-letni upokojenec A. K . je bil pre
viden, saj je pred tatvino telefoniral 
jeseniški postaji milice, čigav je 
avtomobil. Ker miličniki resnično 
niso vedeli za lastnika, se je potola
žil s tem odgovorom in vstopil v 
dirko »navali narode«. Uspel je od-
montirati prednjo premo z amorti
zerji, dve tesnili za okna in štiri 
avtomobilska kolesa, kar znese sku
paj 1020 dinarjev. Obsojen na štiri 
mesece zapora pogojno za dve leti. 

A. M . in J. M . , prvi doma iz Belce, 
drugi pa iz Martuljka, sta mlajših 
letnikov. Prišla sta nekoliko pozne
je, zato je bila tudi njuna bera neko
liko skromnejša: merilec goriva in 
hitrosti, dinamo, akumulator, zračni 
filter, stikalo za smerne kazalce, 
ključavnica, luči, sedež. Vrednost: 
1510 dinarjev. A. M . nima svojega 
avtomobila, J. M . pa ima sicer fiat, 
vendar tudi uporabni deli volksvvag-
na niso za odpad. A. M . je bil obso
jen na 4 mesece zapora pogojno za 
dve leti, J . M . pa na pet mesecev po
gojno za dve leti. 

Ostane še 33-letni J. B. iz Belce, ki 
je bil obsojen zaradi tatvine ročnega 
dvigala, vžigalne tuljave in štirih 
žarnic v vrednosti 170 dinarjev obso
jen na en mesec zapora pogojno za 
eno leto. 

NAJBOLJ DOBROTNI . . . 
M . J. iz Podkorena sicer ne sodi v 

zgoraj omenjeno druščino, je pa dva 
meseca kasneje storil enako kaznivo 
dejanje, ko je v Gozd-Martuljku iz 
avtomobila znamke Opel record 
1700, last Carinarnice Jesenice, 
ukradel akumulator ter jekleno 
vlečno vrv, v skupni vrednosti 350 
dinarjev. Na sodišču je dejal, da je 
na kraj zapuščenega avtomobila pri
spel mnogo prekasno, ker je bil avto 
že izropan, da pa je bil vendarle kar 
malce vesel, ko je lahko odnesel aku
mulator. Svojega avtomobila sicer 
nima, a ga ima njegova sestra, ki je 
bila salamensko slabe volje, ker je 
imela izredno slab akumulator in se 
j i je obetal nepredvideni strošek ob 
nakupu novega. Dobrotljivi brat pa 
je našel z ukradenim akumulator
jem izvrstno rešitev, ki pa ga je žal 
veljala mesec zapora pogojno za eno 
leto. 

Naj bo ob koncu prihodnjim 
»mrhovinarjem« še sporočeno, da je 
za taka in podobna kazniva dejanja 
predvidena kazen najmanj treh me
secev zapora ali strogi zapor do 
petih let. D. Sedej 

Ponarejeno vozniško dovoljenje 
28-letni H. A., doma iz Bosne, 

sicer pa delavec jeseniške Železarne 
s stalnim bivališčem na Jesenicah, je 
bil pred senatom občinskega sodišča 
na Jesenicah, ki mu je predsedovala 
sodnica Marija Rozmanova, obto
žen kaznivega dejanja ponarejanja 
listin in obsojen na šest mesecev 
zapora pogojno za dobo treh let. 

Obtoženi H. A. je pred petimi leti 
delal v ZR Nemčiji. Na obravnavi se 
je zagovarjal, da je \z strahu pred 
dvema neznancema v Nemčiji kupil 

Zatrti požari 
V medvoški tovarni barv in lakov 

Color imajo zelo dobro organizirano 
gasilsko službo. Poleg desetih poklic
nih gasilcev je zelo uspešno tudi 
prostovoljno gasilsko društvo. Zara
di opravka z lahko vnetljivimi snov
mi posvečajo največjo pozornost 
preventivni dejavnosti. Tako vsako 
leto v tednu požarne varnosti prika
žejo načine gašenja vsem članom de
lovnega kolektiva. Lani se je v Co-
lorju štirikrat vnelo, vendar so 
delavci pokazali izredno prisebnost 
in požare pogasili Že v-začetni fazi, le 
enkrat je bila potrebna pomoč osta
lih gasilcev. 

Na občnem zboru so članom dru
štva podelili značke za 30-, 20- in 10-
letno sodelovanje, obenem pa so se 
domenili, da je potrebna čimprejšnja 
radio-z vaza z ostalimi društvi, priza
devali pa si bodo skupaj /. ostalimi 
društvi čimprej nabaviti avtocisler-
no. - f r 

ponarejeno vozniško dovoljenje za A 
in B kategorijo. Izročil naj bi 
neznancema 100 nemških mark in 
svojo fotografijo, nekaj dni potem 
pa naj bi po pošti prejel ponarejeno 
vozniško dovoljenje z obvestilom, da 
ga v Jugoslaviji lahko podaljša. 

In res je obtoženi hotel veljavnost 
dovoljenja — kljub temu, da je 
vedel, da je ponarejeno — podaljšati 
pri oddelku za notranje zadeve 
skupščine občine Jesenice. Tam so 
mu dejali, da veljavnost dovoljenja 
še ni pretekla, razen tega pa so ga 
morali tudi vpisati v register vozni
kov. Iz ponarejenega dokumenta je 
bilo razvidno, da je bilo izdano v 
Beogradu. Iz Beograda pa so na od
delek jeseniške občine dobili obve
stilo, da je pod registrsko številko 
izdanega dovoljenja vpisan nekdo 
drug in ne obtoženi H . A., ki v 
Beogradu ni nikoli delal šoferskega 
izpita. Ko so na oddelku natančno 
pogledali hudo dotrajano vozniško 
dovoljenje, so ugotovili, da žigi niso 
originalni. 

Obtoženi se je zagovarjal, da voz
niškega dovoljenja ni uporabljal, 
vendar mu sodišče ni verjelo. Do
voljenje je bilo zelo dotrajano, razen 
tega pa je obtoženi želel njegovo 
Veljavnost Se podaljšati, čeprav je 
vedel, da je ponarejeno. Pri odmeri 
kazni je sodišče upoštevalo kot olaj
ševalno okoliščino le to, da še ni bil 
kaznovan. Obtoženi pa je pokazal 
veliko vztrajnost pri tem, koje krivo 
javno listino uporabil kot pravo. Za 
tO dejanje je zagrožena kazen naj
manj i mesece zapora ali Btrogi 
zapor do p*'t ih let. I).,S. 

Z A H V A L A 

Ob nenadni izgubi dragega moža, očeta, brata in starega očeta 

Jakoba Žumra 
Kovačevega ata 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so ga spremili na njegovi zadnji 
poti. Posebno se zahvaljujemo dr. Sajevic Mihu in dr. Sajevic 
Mariji za lajšanje v njegovi bolezni ter g. župniku za opravljeni 
pogrebni obred. Hvala tudi sosedom ter Janezu in Lojzetu za 
pomoč. Prisrčna hvala vsem, ki so nam izrazili sožalje, se od 

njega poslovili in mu poklonili cvetje. 

Žalujoči: žena, sinova in hčere z družinami ter ostalo sorodstvo. 

Olševek, Luže, Preddvor, Kranj, Jesenice, Munehen, 
2. marca 1975 

Z A H V A L A 

Ob nenadomestljivi izgubi drage mamice in žene 

Helene Lebar 
se najiskreneje zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
znancem, ki ste jo spremili na njeni zadnji poti. Hvala vsem za 
podarjeno cvetje ter izrečena ustna in pismena sožalja. Zahva
ljujemo se kolektivu ZD Kranj, kolektivu Engineeringa Kranj, 
posebno zahvalo pa izrekamo dr. Hriberniku za poslovilne 
besede, kranjski godbi, pevcem iz Stražišča ter pevcem 

komornega zbora Loka. 

Žalujoči: sinova 2iga, Urban in mož Rafko. 

Kranj, 17. marca 1975 

Z A H V A L A 

Tiho in brez slovesa je odšla naša dobra in skrbna mama, stara 
mama, sestra in teta 

Albina Benedičič 
roj. Vilfan 

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znan
cem, ki so jo pospremili na njeni zadnji poti v tako velikem šte
vilu, j i darovali cvetje in vence, sočustvovali z nami ter nam 
izrazili sožalje. Vsem in vsakemu, ki ste j i kdajkoli v življenju po
magali, jo pospremili na njeni zadnji poti, še enkrat iskrena 

hvala. 

Žalujoči: mož Valentin, hčerki Ivica in Francka z družino ter 
ostalo sorodstvo. 

Crngrob, 17. marca 1975 

Z A H V A L A 

Tiho nas je zapustila naša draga sestra in teta 

Ana Marija Gorjanc 
roj. Bohinc 

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, prijateljem in znancem za 
pomoč v težkih trenutkih. Posebna hvala dr. Žiliču za lajšanje 
bolečin in kliničnim bolnicam Ljubljana, društvu upokojencev 
ter pevcem in g. župniku Tomanu za lep pogrebni obred. Še 
enkrat iskrena hvala vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji 

poti in j i darovali cvetje 

Žalujoči sorodniki. 

Ovsiše, 17. marca 1975 

Sporočamo žalostno vest, da je v 94. letu starosti umrla naša 
ljubljena inaina, stara mama, prababica, tašča, teta in svakinja 

Terezija Poličar 
roj. Kleindienst 

Pogreb drage pokojnice bO v sredo, 19. marca 1975, ob 15.30 izpred 
mrliške vežice na pokopališče v Kranju. 

Žalujoči: hčerke Mara, Zina in Vida z družinami ter ostalo 
šorodstvo. 

Kranj, Ljubljana, Bled, 17. marca 1975 



šport med vikendom 

ALPSKO SMUČANJE - V Uludagu v Turčiji se je v nedeljo 
končalo 8. balkansko prvenstvo v alpskem smučanju, na kate
rem je dosegel najboljši uspeh Kavčič v veleslalomu, ki je zase
del 2. mesto. Pohvaliti pa moramo še Čerpesovo, ki je bila zma
govalka med mladinkami. Od mladincev je bil najboljši Pašovič, 
ki je zasedel 2. mesto. V slalomu je Ljubljančan Kavčič zasedel 
3. mesto, Pašovič je bil med mladinci spet 2., med mladinkami 
pa je zmagala Gortnarjeva. 

SMUČARSKI TEKI - Prvenstvo Balkana so imeli tudi tekači 
v. istem kraju v Turčiji, ki so dosegli precej slabše rezultate kot alpinci. 
Naši tekači so podobno kot na ostalih letošnjih večjih mednarodnih 
prireditvah tudi tokrat močno razočarali. Med člani je bil Kalan 4., 
Jelene 9., Šolar pa 11. Med mladinci seje najbolje uvrstil Djuričič, ki je 
bil b\, Nastran 9., Kavčič pa 10. V štafetah so bile mladinke 3., mladinci 
4. (zadnji), zadnje mesto pa so zasedli tudi člani. 

KEGLJANJE - V nadaljevanju republiške kegljaške lige so 
Jesenice doma premagale Branik z 8142:7774. Med Jeseničani je 
dosegel najboljši rezultat Udir s 1090 keglji. Sicer pa je bil naj
boljši na tem dvoboju Mariborčan Steržaj, ki je podrl 1102 
keglja, kar je nov rekord jeseniškega kegljišča. Kranjčani so 
gostovali v Celju in izgubili srečanje z istoimensko ekipo 
8197:8447. Najboljši rezultat je dosegel Jereb, in sicer 1056 po
drtih kegljev. Po 12. kolu je na lestvici Triglav 5., Jesenice pa 7. 

Danes bodo Jeseničani nastopili v Ljubljani, Triglav pa bo 
igral v četrtek v Žalcu z ekipo Hmezada. 

ODBOJKA - V 3. kolu republiške moške lige je presenetljivo 
izgubila Sava, ki je na vrhu lestvice. Prav zaradi tega poraza imata 
sedaj Sava in Jesenice enako število točk in sta tako najresnejša 
kandidata za prvaka. V tem kolu so Jesenice premagale s 3:2 Gaberje, 
Kamnik pa je izgubil s Polskavo z 0:3. 

V prihodnjem kolu bodo Jesenice doma igrale z Bovcem, Kamnik 
pa z Novim mestom. 

V ženski odbojkarski ligi so Jeseničanke doma izgubile z 2:3 
z ekipo Viča. Po 10. kolu so Jesenice na 6. mestu. V prihodnjem kolu pa 
bodo Jeseničanke gostovale v Novem mestu. 

HOKEJ — V Sapporu na Japonskem se je začelo svetovno 
prvenstvo. Jugoslovani so v 1. kolu premagali Švico s 5:0, v 2. 
kolu pa so igrali z Romunijo 4:4. 

PLAVANJE — V Zagrebu je bilo drugo zimsko državno prvenstvo 
za pionirje B. Na prvenstvu so se najbolj izkazali Kranjčani, ki so-
zmagali z 8910 točkami pred Primorjem, ki je zbral 5125 točk. V kon
kurenci pionirjev je bila prva zagrebška Mladost pred Triglavom, med 
pionirkami pa je bil najboljši Triglav pred Primorjem. Na prvenstvu je 
bilo doseženih nekaj odličnih rezultatov ter več rekordov. 

V Vodicah pri Šibeniku pa je bilo državno prvenstvo starejših 
pionirjev in pionirk, ki se je končalo s kopico rekordov. Ekipa kranj
skega Triglava je v ekipni konkurenci zasedla 3. mesto. Več o uspehu 
mladih kranjskih plavalcev bomo še poročali. J . J. 

Triglav že »spet« drugi 
V zimskem bazenu hotela Ivan 

WP Solaris v Šibeniku so končane 
tridnevne finalne borbe za mladinski 
vaterpolski pokal SFRJ . Med šeste-
*»co Jadran (Herceg Novi), K P K 
Korčula), POŠK (Split), Partizan 
(Beograd), Solaris (Šibenik) so mladi 
* r ; injčani že »spet« osvojili drugo 
•nesto tako kot lani. 

K zmagovitemu pohodu za prvaka 
Jih je v zadnji odločilni tekmi zau
stavil novi prvak POŠK, lani pa Par-
gzan. rngiavani - Leskovar, Čalič, 
ivrašovec, Šnabl, Raisner, VVagner, 
Stariha, Perkovič, Gale, Strgar. To-
rnat, Rant - so vse tri dni igrali 
odlično. Le v srečanju s Poškom jih 
Je zapustila sreča, saj je Čalič v 
zadnji četrtini pri rezultatu 5:5 za-

streljal četverec. Vse tekme Triglava 
sta odlično sodila »vrhovni« Ivkovič 
(Zagreb) in Šotra (Beograd). 

IZIDI: Tr ig lav : Jadran 6:5 
(2:1, 1:2, 2:0, 1:2), Tr ig lav : Sola
ris 5:5 (0:0, 1:0, 3:2, 1:3), Tr iglav : 
K P K 9:8 (2:2, 2:2, 4:2, 1:2), T r i 
glav : Part izan 6:4 (1:1, 1:1, 2:2, 
2:0), POŠK : Triglav 8:5 (3:2, 1:2, 
2:1,2:0). 

Lestvica: 
POŠK 
Triglav 
Part izan 
Solaris 
Jadran 
K P K 

5 4 
5 2 
5, 2 
5 1 
5 1 
5 1 

1 31:22 8 
1 31:30 7 
2 29:29 5 
2 22:22 4 
2 18:25 4 
4 30:33 2 
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Slab odpor Triglavank 
. Kaj slab odpor namiznoteniških 
Jgralk kranjskega Triglava v nada
ljevanju prve zvezne namiznoteni-
8ke lige. V obeh srečanjih — s Pro-
Jeterjem (Čoka) in Sento so pokaza-
'e bore malo. Igrale so brez poleta 
ter kaj klavrno predstavile kranjski 
namizni tenis. 

V igri s Proleterjem so bile neko
liko boljše — le-te so že nove držav
ne prvakinje — saj je Zakojčevi v 
>Kn s Stevančevo uspelo, da je osvo-
JUa edino točko. Predvsem pa so 
razočarale v drugem srečanju. Mla-

Pred 40 leti 
je umrl 

dr. Henrik Turna 
'-•eto 1858 je pomembno za svetovno in 

•Jaso planinsko in a l p i n i s t i č n o zgodovino. 
Angleži so to leto ustanovili prvo planin-

in a l p i n i s t i č n o organizacijo, pri nas pa 
ya N c r o f | i i a velika ljubitelja gora: dr. 
' ulius Kugv in dr. Henrik Turna. Prvi seje 
r odi l v Goric i , drugi pa v Ljubljani. 

"i". Henrik Turna je med prvimi pri nas 
Pravilno pojmoval planinstvo in alpini
zem. Bil j t , preprost in skromen č l o v e k , 
**"azit samohodec, ki je 62 let raziskoval 
"as gorski svet. Bi l je duhovni vodja 
*alaftev in ustanovitelj D r u š t v a prijate-
*ev prirode, ki je bila tiste č a s e prepove-
*na s o c i a l i s t i č n i ) planinska organizacija, 

j a Pisal je se danes cenjeno knjigo Pomen 
n razvoj alpinizmu ir. obogatil izrazoslovje 
j J » l i j s k i h Alpah. » r . Henrik Turna je umrl 

aprila leta 1935, njegov sopotnik in 
*f°rnik .Julius Kugy pa devet let kasneje, " 
•ebr-

de iz Sente so jih premagale komaj v 
poldrugi uri in pri tem oddale le dva 
seta. 

T R I G L A V : P R O L E T E R 1:6 -
Jakopin : Korpa 8:21, 10:21, Žerov-
nik : Platinuš 12:21, 12:21, Zakojč : 
Stevančev 21:12, 16:21, 21:14, Za-
kojč-Zerovnik Korpa-Der 16:21, 
17:21, Zerovnik : Korpa 7:21, Jako
pin : Stevančev 21:17, 11:21, 18:21, 
Zakojč : Palatinuš 2:21, 10:21; 

T R I G L A V : S E N T A 0:6 - Jako
pin : Kiralj 20:22, 18:21, 13:21, Za
kojč : Molnar 13:21, 8:21, Zerovnik : 
Subotin 13:21, 8:21, Zakojč-Zerovnik 
: Subotin-Milevska 16:21, 17:21, 
Zakojč : Kiralj 16:21, 24:22, 17:21, 
Jakopin : Subotin 11:21, 15:21. 

•dh 

Tržič : Šenčur 
5:1 

'ruarja leta 19 t L U.2. 

Letos že 27. 
triglavska štafeta 

Letošnja š t a f e t a mladosti s pozdravi 
Predsedniku Titu za 8.J. rojstni dan bo 
JV"*>n'l'» i/, slovenskega Primorja in tekla 
Jjozi Koper, Gorico, Tolmin, Cerkno, 
j *'>fjo Loko, Radovljico, Bohinj, .Jesenice 
" naprej proti Begunjam in Tržiču. Na Je-
.*"ieah se bosta zvezni š t a f e t i p r i k l j u č i l i 2* lokalni. Prva bo p r i š l a /. vrha Jalovca, 
~ koder jo bodo prinesli planinci, alpini-

. 1 gorski reševalci Rateč in Mojstrane. 
I^ga pu bo prispela r vrhu Triglava. To DO 
'"27, triglavska Štafe ta . Tudi letos jo bodo 

«." sili planinci in alpinisti z Dovjega, iz 
/"»is trai ie j n , Jesenic, Lokalna Š ta fe ta bo 
[v'Mu tudi s Stolu, od koder j<> bodo prine-
j 1 planinci / Javornika in s K o r o š k e Hrle 
Jj Ne b,, v Mostah p r i k l j u č i l a /vezni š t a f e t i . 
( '"\cNii i sprijeni /vezne št a lete na Jcseni-
?

H ' » in združitev s planinskimi š t a f e t a m i bo 
*-«Pri ln . U.Z. 

V Tržiču je bila prijateljska nogo
metna tekma v okviru priprav za 
spomladanski start. Domači nogo
metaši so s 5:1 premagali Šenčur. 
Rezultat ne ustreza dogodkom na 
igrišču, saj so bili Šenčurjani enako
vreden nasprotnik domačinom. Za
detke za Tržič so dosegli: Ranko 2, 
Šuštar 2 in Grabovec 1, za Šenčur pa 
Mitič-. Sodil je Mežek (Tržič). 

L. Pegan 

Končana zimska 
alpinistična 

sezona 
L e t o š n j a zimska a l p i n i s t i č n a sezona je 

bila zelo ugodna, vendar je precej kmalu 
minila. Kljub temu so bili d o s e ž e n i nekate
ri vidni rezultati. P r e d n j a č i j o predvsem 
alpinisti i/. Kranja, 'Tržiča, z .Jesenic, Kam
nika in Ljubljane. Rekorden je bil tudi po
hod na Stol, nekaj izrednih d o s e ž k o v pa je 
bilo z a b e l e ž e n i h tudi v najbolj znanih tujih 
gorstvih. Poljaki so na primer prvi pcfzimi 
presegli v i š i n o 8000 metrov. Na tako 
VZpOobudne rezultate pri nas je brez 
dvoma vplivala tudi priprava tudi priprava 
treh a l p i n i s t i č n i h odprav, ki naj bi krenile 
na Makalu, v Ande in na Kavkaz, in jih bo 
sestavljalo okrog 15 n a j b o l j š i h slovenskih 
alpinistov. 

Zal so plezalci tudi l e t o š n j o zimo izzivali 
smrt, ki je kar š e s t k r a t segla po mladih 
ž i v l j e n j i h . Smrtno so se p o n e s r e č i l i S a š k a 
Penko, Lino Spitoli, I gor < i r a d i š e k , Slavko 
Igree in Milan T o m š e ter kot zadnja J o ž i c a 
Dolinar is Tržiča. I Z . 

VIII. kranjske 
zimske športne sindikalne igre 
V soboto ob 10. uri so se na Soriški 

planini začele VIII. kranjske zimske 
športne sindikalne igre. Trajale so 
dva dni. Tekmovalce in goste je naj
prej pozdravil predsednik organiza
cijskega odbora Jaka Vehovec, za 
njim je besedo povzel predstavnik 
pokrovitelja letošnjih iger Elektro
gospodarstva Gorenjske Milan Tu-
rel, znak za start pa je dal sekretar 
občinskega sindikalnega sveta Kranj 
Miran Štefe. 

Tekmovanje je pripravil organiza
cijski odbor za zimske sindikalne 
igre pri občinskem sindikalnem sve
tu Kranj. Za progo oziroma pripravo 
smučišča pa so prevzeli skrb delavci 
smučarskega kluba Mojstrana. Če
prav je v petek v dolini deževalo in 
na Soriški planini snežilo — zapadlo 
je dobrih 40 cm novega snega — iger 
niso odpovedali. Prizadevni delavci 
smučarskega kluba Mojstrana so 
napeli vse sile in do začetka tekmo
vanja so poteptali sneg za proge, 
uredili parkirne prostore in očistili 
cesto do Soriške planine. 

Vreme je ponagajalo še enkrat. V 
soboto, kmalu popoldne, tik pred za
ključkom prvega tekmovalnega dne, 
je Soriško planino zajel pravi snežni 
metež, tako da ni bilo mogoče raz
glasiti rezultatov in podeliti pri
znanj tekmovalcem. Zato je organi
zacijski komite sklenil, da bo razgla
sitev uradnih rezultatov in podelitev 
pokalov, diplom, plaket in praktič
nih daril tekmovalcem za dosežene 
uspehe v obeh tekmovalnih dneh v 
sredo, 19. marca, ob 17. uri v kon
ferenčni dvorani delavskega doma v 
Kraniu. 

Slabo vreme v petek je v največji 
meri zakrivilo, da se je od 600 prijav
ljenih tekmovalcev iz skoraj vseh 
kranjskih delovnih organizacij, javi
la na startu le dobra polovica prijav
ljenih iz 41 temeljnih organizacij 
združenega dela. 

Velja tudi povedati, da je bila or
ganizacija tekmovanja odlična in je 

tekmovanje potekalo po načrtu. 
Tudi proge, zlasti v nedeljo, so bile 
dobro pripravljene. 

Tekmovalci so bili razdeljeni v 
več kategorij po starosti. Ženske so 
tekmovale v skupinah do 25 let, od 
25 do 35 let, od 35 do 45 let in od 45 
let naprej. Moški pa so tekmovali v 
sedmih skupinah: do 25 let, od 25 do 
30 let, od 30 do 35 let, od 35 do 40 let, 
od 40 do 45 let, od 45 do 50 let in 
starejši od 50 let. Vsi so se pomerili v 
veleslalomu. 

Rezultati: 
Ženske do 25 let: 1. Lapuh-Kri-

žaj Marina (Tekstilindus), 2. Darka 
Oman (Alpetour), 3. Cvetka Šimo-
vec (SPIZ). 

Ženske od 25 do 35 let: 1. Et i 
Kurnik (LB), 2. Rela Prelovšek 
(Iskra), 3. Olga Sekne (Projekt). 

Ženske od 35 do 45 let: 1. Boža 
Trefalt (Projekt), 2. Jana Rauter 
(Zavarovalnica Sava), 3. Marta 
Tabar (Iskra). 

Ženske nad 45 let: 1. Anica Finž-
gar (Iskra), 2. Meta Oblak (Osnovna 
šola Lucijan Seljak), 3. Zdenka Jam-
nik (Osnovna šola dr. France Preše
ren). 

Moški do 25 let: 1. Janez Kalan 
(Iskra), 2. Zdenko Pove (Iskra), 3. 
Jože Juričevič (Iskra). 

Moški od 25 do 30 let: 1. Marjan 
Pesjak (Cestno podjetje), 2. Andrej 
Zupan (Sava), 3. Milan Nadižar 

'(Iskra). 
Moški od 30 do 35 let: 1. Edi 

Slivnik (Elektrogospodarstvo), 2. 
Peter Boškin (Cestno podjetje), 3. 
Janez Ponikvar (GG). 

Moški od 35 do 40 let: 1. Tomaž 
Jamnik (Iskra), 2. Jaklič Branko 
(Iskra), 3. Jože Hladnik (Elektrogo
spodarstvo). 

Moški od 40* do 45 let: 1. Rudi 
Benedik (Iskra), 2. Franc Primožič 
(GG), 3. Božo Bašelj (SC Iskra). 

Moški od 45 do 50 let: 1. Vinko 
Šarabon (Iskra), 2. Ivan Stružnik 

Domžale : Jugoplastika 0:10 
Kranj, I. zvezna ženska nogomet

na liga-zahod, stadion Stanka Mla
karja, gledalcev 700, sodnik Kuželj 
(Ljubljana). 

Strelke: 0:1 Glavaš (2), 0:2 Čagalj 
(17), 0:3 Lelas (18), 0:4 Glavaš (23), 
0:5 Kliškić (30), 0:6 Glavaš (34), 0:7 
Čosič <50), 0:8 Kliškić (58), 0:9 (71), 
0:10Erceg(73). 

Domžale : Borišek, Hrovat, Oma-
hen, Kerč, Zaviršek, Osolin, Stanič 
(Sedil), Mežnaršič, Šetina, Jelene, 
Seljak. 

Jugoplast ika: Priznić, Erceg, Pe-
šić, Mganić, Radojčić, Dožaj, Lelas, 
Kliškić (Čovo), Čosić, Čagalj, Gla
vaš. 

Zanimiva ženska predstava na 
kranjskem stadionu. Kranjski nogo
metni »firbei« so prav gotovo prišli 
na svoj račun, saj so prvič v zgodo
vini nogometa na delu videli dve 
ženski enajsterici. V prvem kolu so 
namreč Domžalčanke v Kranju go
stile splitsko Jugoplastiko. V zani
mivem srečanju so favorizirane go
stje brez težav in visoko premagale 
gostiteljice. V vseh pogledih so bile 
boljše, saj Domžalčanke v obeh 
delih igre niti enkrat niso ogrozile 
vratarke Jugoplastike. Pripomniti 
pa je treba, da se moštvo Domžal 
šele kali in da so pred prvim sreča
njem imele le pet skupnih treningov. 
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Zgoraj: nogometašice Domžal, spodaj: med razgibano igro. — Foto: F. Per
dan 

(ŠC Iskra), 3. Miloš Jocif (Žlezniška 
postaja). 

Moški nad 50 let: 1. Franc Medja 
(Zavarovalnica Sava), 2. Franc Mo-
korel (Iskra), 3. Avgust Smole 
(Iskra). L. B. 

Kulm '75 
Tretje svetovno prven

stvo v poletih v avstrijskem 
Kulmu se je končalo z zma
goslavjem 29-letnega Karla 
Kodejške (ČSSR). Zmago je 
za zaključek njegove šport
ne kariere povsem zaslužil, 
čeprav mu nekateri iz dru
gih taborov očitajo, da je v 
petek »podrsal« v enem 
skoku. Veliki favoriti Av
strijci, ki so nastopali na 
domači letalnici, so ne 
glede na to, daje Zahomčan 
Schnabl osvojil bronasto 
kolajno, nekoliko odpove
dali. Sicer pa je bila ekipa 
naših sosedov že prvi dan 
nekoliko hendicipirana, saj 
je njihov član Bachler težje 
padel in poslej so tekmovali 
le s tremi skakalci. Schnabl 
se sicer lahko pohvali z no
vim rekordom skakalnice, 
ni pa mogel kljub odličnim 
poletom predvsem v nede
ljo osvojiti več kot 3. mesta. 
Med skoraj vso svetovno 
elito (manjkali so Poljaki in 
Švedi) so tokrat odlično 
skakali spet vzhodni Nemci 
in Rusi. 

Naši štirje predstavniki 
Norčič, Štefančič, Blaznik 
in Rakar so nastopili v slo
gu rezultatov letošnje in 
lanske sezone. Dosegli so 
naslednje rezultate: 20. 
Norčič 419,0 (120, 123, 119), 
24. Štefančič* 410,5 (115, 
130, 109), 32. Blaznik 393,0 
(112, 108, 105), 36. Rakar 
382,5 (106, 102, 112). Rezul
tati so v primerjavi z letoš
njo Intersport turnejo za 
malenkost boljši, vendar v 
splošnem še zelo slabi. Le
tošnja skakalna sezona je 
bila s to prireditvijo prak
tično končana. Naši ska
kalci končujejo že drugo 
leto zapored sezono s slabi
mi rezultati. Od nekdaj vsaj 
povprečne ekipe (še pred 
tremi leti) smo zdrsnili na 
dno svetovne lestvice. Mi
slimo, da bodo potrebne 
takoj po končani sezoni ko
renite spremembe v vode
nju in načinu dela pri pri
pravah naših skakalcev za 
mednarodna tekmovanja, 
sicer je bolje, da se več ne 
pojavljamo na skakalnicah 
v tujini. 

Tretje svetovno prven
stvo v poletih je bilo v 
splošnem zelo dobro orga
nizirano. Bili so dobri po
goji za nastop. Največji so
vražnik poletov — veter je 
bil v Kulmu premagan. 
Organizatorji so s posebno 
zaščitno steno ob skakalni
ci preprečili, da bi veter 
kakorkoli vplival na nasto
pajoče. Prav zaradi tega 
praktično ni bilo nobenih 
nevarnih padcev, priredi
tev pa se je odvijala kot bi 
potekala na kakšni majhni 
skakalnici. Vse je teklo 
tako, kot si je organizator 
zamislil. Prav zaradi tega 
lahko ocenimo to prven
stvo kot eno najbolj uspe
lih, čeprav ni bilo doseže
nih novih državnih rekor
dov oz. svetovnega rekor
da. Za zdaj ta skakalnica v 
Kulmu tega še ne dopušča, 
po izjavah organizatorjev 
pa bo že na prihodnji pri
reditvi tako preurejena, da 
bodo skakalci dosegli vsaj 
takšne dolžine kot v Planici 
in Oberstdorfu. Ponovilo se 
je sicer nekaj že tradicio
nalnih spodrsljajev pri or
ganizaciji poletov (računa
nje rezultatov, merjenje 
dolžin, krajšanje naleta 
itd.). Vse to pa ni bistveno 
vplivalo na dokaj uspelo 
prireditev. 

Avstrijci pa so to svetov
no prvenstvo izkoristili še 
za močno propagando za 
Olimpijske igre, ki bodo 
prihodnje leto v Innsbruc-
ku. Vsak obiskovalec v 
Kulmu je prejel brezplačno 
olimpijsko brošuro, ki je 
bogata s številnimi podatki 
o dosedanjih olimpiadah. 

J. Javornik 

Torek 
23 

18. marca 1975 



Gospodarska zbornica Slo
venije, Zadružna zveza Slove
nije in izvršni svet slovenske 
skupščine so oblikovali akcij
ski program za izvajanje letoš
njih nalog v kmetijstvu in ži-
vilstvu. Program predvideva 
2,5-odstotno rast kmetijstva in 
8-odstotno rast živilstva in 
vztraja, da ne glede na tržne 
pogoje ohranimo najmanj se
danjo živinorejsko proizvod
njo, povečamo površine, zase
jane s koruzo, povečamo pri
delke krmnih njivskih in trav
niških površin, zmanjšamo 
površine, zasajene s krompir
jem, da spomladi in jeseni za-
sejemo kar največ površin in s 
tem nadoknadimo izpad (5 od
stotkov) pri lanski jesenski 
setvi itd. Program, ki je posle
dica lanskega posebej neugod
nega položaja kmetijstva (živi
noreja, mleko, slaba letina), 
poziva k večjemu sodelovanju 
strokovnjakov in bank, naj
manj enaki porabi umetnih 
gnojil in zaščitnih sredstev, 
nakupu strojnih linij in sku
pinski uporabi strojev in več
jemu vplivu kmetijskozem-
ljiških skupnosti po občinah, 
obenem pa zahteva, da se čim 
prej lotimo izdelave programa 
razvoja kmetijstva in živilske 
industrije do leta 1980! Seveda 
ne bomo uspeli brez nadaljnje
ga razvoja samoupravnih od
nosov, poudarja akcijski pro
gram. O sedanjem kmetijskem 
trenutku in uresničljivosti ak
cijskega programa smo se po
govarjali s tremi gorenjskimi 
kmeti. 

narja, pa še 54-odstotna klav-
nost mora biti dosežena. 
Dražja so tudi krmila. Vendar 
jih moram uporabljati, sicer je 
vzreja še daljša in dražja! 
Spodbudnejši regresi so nujni! 
Cena mleka pa bi se morala 
gibati okrog 320 do 350 dinar
jev. Količino umetnih gnojil 
sem zaradi podražitve zmanj
šal. Lani sem jih potrošil okrog 
4 tone, letos pa jih nameravam 
polovico manj. Primanjkljaj 
bom skušal nadomestiti s hlev
skim gnojem. Imam strojno l i 
nijo za spravilo trave, medtem 
ko linije za silažno koruzo 
nimam. Najprej kaže postaviti 
silos. Sodim, da samo domača 
krma ni dovolj in da so krmila 
prepotrebna. S kmetijsko za
drugo bi se morali kmetje bolj 
povezati. Mreža za odkup pri
delkov je prešibka. Vseeno pa 
je zadruga že odigrala po
membno vlogo predvsem pri 
kmečkih posojilih. Vsaj osnov
ne stroje in objekte smo lahko 
kupili oziroma zgradili.« 

Alojz Š tu la r iz Podbrezij: 
»Prav preveč se kmetje ne 

moramo pohvaliti. Vse se 
draži, cene naših proizvodov 
pa ostajajo nespremenjene. 
Takšna nesorazmerja večje 
kmetije lažje prenesejo. Mleko 
in živino proizvajamo in pro
dajamo z izgubo. Zaradi po
dražitve sem potrošnjo umet
nih gnojil zmanjšal, predvsem 
pa sem vesel, da sem prodal 
večino lanskega krompirja. 
Zaradi neprimerne lege njiv za 
kombajnsko žetev veliko žita
ric ne sejem pa tudi s koruzo, 
ki bi bila koristna, se ne ukvar
jam, saj nimam silosa in stro
jev za spravilo.« 

Andrej F re l ih z Brezi j : 
»Pri nas na veliko dobrega 

mislimo, vendar se nam mar
sikaj tudi izjalovi. Pred leti 
smo bili navdušeni za živino
rejo, vendar danes od te pano
ge nimamo drugega kot delo. 
13 bikov imam. Za kilogram 
koruze je treba odšteti več kot 
tri dinarje, za kilogram žive 
teže živali pa dobim 13.50 di-

M i l a n Zorman, kmečk i 
sin iz Šenčur ja : 

»O akcijskem programu sem 
bral v Kmečkem glasu in slišal 
na televiziji. Pogoji za čiste 
specializirane kmetije so se po
slabšali. Mleko in živinoreja 
slabo kažeta, razmerje med ce
nami naših pridelkov in cena
mi drugih proizvodov se je še 
bolj nagnilo v korist slednjih, 
odhajanje mladih s kmetij pa 
se še ni ustavilo. Na osnovi 
ekonomskega računa bi mar
sikatero kulturo opustili, ven
dar jo moramo že zaradi kolo-
barjenja gojiti, čeprav ob 
manjši ekonomski učinkovi
tosti. Zaradi podražitve po
trošnje umetnih gnojil nismo 
zmanjšali. Dobro tono na 
hektar jih potrosimo, ker sodi
mo, da brez gnojil še takega 
pridelka ne bo. Jesensko in 
spomladansko setev opravlja
mo po programu. Veliko nam 
pomagajo linije za spravilo 
trave, kuruze in krompirja. 
Manjša stopnja mehanizacije 
bi okrnila marsikatero dejav
nost na naši kmetiji.« 

J. Košnjek 

Seminarji za nove člane ZSMS 
Pri občinski konferenci ZSMS na 

'Jesenicah se zavedajo pomembnosti 
stalnega izobraževanja svojega član
stva. Komisija za idejno politično 
delo in kulturo, ki deluje pri pred
sedstvu, je te dni pripravila program 
enodnevnib seminarjev za nove 
člane zveze socialistične mladine. 
Na teh seminarjih bodo mladi poslu
šali štiri predavanja, in sicer: Naša 

samoupravna družbena ureditev; 
Vloga in pomen družbenopolitičnih 
organizacij v našem družbenopo
litičnem sistemu; Vloga ZSMS in 
njene naloge in organiziranost 
ZSMS. Seminarje, ki bodo trajali do 
konca aprila, občinska konferenca 
/ S M S organizira v sodelovanju z 
Delavsko univerzo Jesenice. 

J, R. 

Politična šola 
Lani je ideološka komisija pri ob

činskem komiteju na Jesenicah že 
organizirala politično šolo za svoje 
člane. Programa A in B te šole je 
uspešno končalo 26 članov Zveze ko
munistov. 

.Tudi za letos pripravlja komisija 
organizacijo politične šole, ki se je 
bo predvidoma udeležilo 40 slušate
ljev. Od 7. do 12. aprila bodo obisko
vali A program, jeseni pa še B pro
gram, ki vsebuje aktualna vpraša
nja in teme. Po zaključku šole bodo 
opravljali slušatelji posebne teste in 
pisali seminarsko nalogo, na osnovi 
katere se bo ocenjevalo pridobljeno 
znanje. Slušatelje bodo izbrali tako, 
da bo vsaka osnovna organizacija 
ZK predlagala po enega kandidata. 
Politično šolo bodo organizirali v 
sodelovanju z Delavsko univerzo. 

D. Sedej 

Referendum 
na Godešiču 
Prebivalci krajevne skupnosti 

Godešič se bodo v nedeljo, 23. marca, 
na referendumu odločali o uvedbi 
krajevnega samoprispevka. Na Go
dešiču nameravajo s samoprispev
kom zbrani denar uporabiti za asfal
tiranje vaških poti ter ureditev jav
ne razsvetljave. Po sedanjih izraču
nih bi bilo na ta način mogoče zbra
ti okrog 500.000 din sredstev. 

Celotna dolžina poti, ki so pred
videne za asfaltiranje, je nekaj več 
kot 1,5 kilometra. Dela bodo po 
predračunu veljala okrog 500.000 
din, ureditev javne razsvetljave pa 
165.000 din. 

In kolikšna bo višina prispevka? 
Po 1 odstotek od neto osebnega do
hodka bodo plačevali delavci in upo
kojenci, kmetje z nad 6 hektari 
obdelovalne zemlje 720 din letno, 
lastniki obdelovalne zemlje od 0,50 
do 6 hektarov po 8 odstotkov od ka
tastrskega dohodka, obrtniki po 1 
odstotek od dohodka za odmero pri
spevka, svobodni poklici pa v letnem 
znesku 500 din. Samoprispevka pa 
ne bodo plačevali kmečki upokojen
ci, učenci v gospodarstvu, prejemni
ki štipendij, invalidnin in socialnih 
podpor. 

Samoprispevek je razpisan za 
dobo petih let. Volišče bo v nedeljo v 
domu družbenih organizacij na Go
dešiču odprto od 7. do 19. ure. »Za« 
ali »proti« bo glasovalo okrog 350 1 

volivcev s področja krajevne skup
nosti. Zbor delovnih ljudi in obča
nov pred dnevi je pokazal, da velika 
večina Godešičanov v celoti podpira 
akcijo. -jg 

Zanimivo 
srečanje 
z mojstri 
volana 

Upravni odbor in športna komisija 
avto-moto društva Škofja Loka, ki 
letos slavi 30-letnico obstoja in je 
eno najstarejših v Sloveniji, sta mi
nulo soboto popoldan pripravila 
razširjeni zbor svojih članov. Na
men prireditve je bil predstaviti jav
nosti dirkače, katerih uspehi loški 
klub uvrščajo v sam jugoslovanski 
vrh, saj so mu prinesli dve tretji 
mesti (ekipno državno prvenstvo v 
avtorallvju. in ekipno državno 
prvenstvo v hitrostnih preizkušnjah 
na motorjih). A M D Škofja Loka se 
razen tega lahko pohvali kar z dve
ma posamičnima državnima prva
koma. Njegovi zastopniki in organi
zatorji poudarjajo, da bodo tudi v 
prihodnje intenzivno podpirali 
športno dejavnost, ki pri nas spričo 
neurejenih razmer žal ni deležna 
zadostne pozornosti širše družbene 
skupnosti. Poleg znanih »asov« 
asfaltnih pist kot sta, denimo, Aleš 
Pušnik in Rok Frever, so si namreč 
Ločani zagotovili sodelovanje števil
nih mladih. Se neuveljavljenih tek
movalcev. Prva naloga odgovornih 
je torej ustvarjanje pogojev, ki bodo 
nadarjenim fantom omogočili poka-
zati, kaj znajo in koliko zmorejo. 
Možnosti nedvomno so,, vendar je 
treba najprej utrditi povezavo med 
društvi in avtomobilskimi tovarna
mi ter avto-moto športu zagotoviti 
enakopraven status v okviru repub
liške in občinskih T T K S . 

Program sobotne prireditve v 
Škofji L o k i sta sestavljala pri
kazni obhod tekmovalnih vozil 
po ulicah mesta ter s rečanje v 
dvorani kina Sora, kjer so novi
narji slovenskih časopisov pred 
zbranim obč ins tvom vodi l i raz
govore z mojstri volana in jekle
nih konjičkov. Sledilo je predva
janje treh barvnih filmov, po
svečenih rallvju Monte Carlo, 
spopadom najboljših motocikli-
stov sveta in dirkam v okv i ru 
š a m p i o n a t a avtomobilov »for
mule I« za leto 1973. I G . 

suhomo 

lip bled 
lesna industrija 
telefon 064 77 384 
telex 34 525 

finalizirana visoko kvalitetna in trajna 
povečana toplotna in zvočna izolacija 
tiho in mehko zapiranje ter 
brezhibno tesnenje 
enostavna in hitra vgraditev 
plemeniti furnir finaliziran z visoko kvalitet
nim kislinsko utrjajočim lakom, ki omogoča 
enostavno čiščenje 
trdna konstrukcija 
sodobna tehnologija 
lep videz 
zidarske in svetle odprtine vrat so usklajene s 
predpisi JUS 

RaZgOVOrt mladim, obetavnim dirkačem domačinom Branetom Sifrerjeni r 
na sobotni prireditvi v di onim kina Sora Škofja Loko rodi/ novinar Gla& 
Igor Guzelj. Šifrcr, ki vozi 250'kubični motor znamke vamaha, je občinsto* 
pripovedoval o svojih dosedanjih nastopih, o tcčavah okrog treninga in 0 ""' 
črtih ZO bližnjo tekmovalno sc.ono. — Foto: F. Perdan 


